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گام
نخست

سرمقـالــه
دکتر مهدی ادیبان

رئیس شورای سیاست گذاری ماهنامه نسل چهارم

ب��ا حکم مقام معظم رهب��ری دوره دوم فعالیت 
ش��ورایعالی فضای مجازی آغاز شد. در این دوره 
حمایت رئیس محترم جمه��وری و جدیت در 
نقش آفرینی شورا از ابتدا بطور ملموس و معنی 
داری نش��ان از عزم جدی در رساندن این شورا 
به جایگاه بی بدیل خود دارد. اگرچه ش��وراهای 
عال��ی - بطور معمول- تجربه ای موفق در نظام 
جمهوری اس��لامی به شمار نمی رود و کمتر به 
کارآمدی رسیده اند، لیکن بهره گیری از تجارب 
موفق معدودی از این ش��وراها م��ی تواند اثرات 
ارزشمندی را توسط این شورا در فضای مجازی 

به همراه داشته باشد. 
طی این سال ها بیش از 40 شورایعالی در کشور 

شکل گرفته اند، اما به دلایلی از جمله؛ 
- تداخل در وظایف و مصوبات و نبودن مرکزی به 

منظور تطبیق و تنظیم مصوبات، 
- عدم تمرکز جدی بر نظارت، 

- ع��دم تمرکز دبیرخانه ای و اجرایی )ش��وراها 
در موارد معدودی موفقیتش��ان در گرو ساختار 
متمرکز اداری بوده مانند شورایعالی تحقیقات و 

فناوری(،
- ضع��ف در تعامل با گروههای ذیربط و ذینفع 
و نخب��گان )این ضعف ناش��ی از عدم س��اختار 

تشکیلاتی مستقل است(،

چرخش در سرمشق سیاستگذاری فضای مجازی 

رویکرد جدید شورای عالی فضای مجازی بر مبنای الگوی محتوا محور

- ممانعت دستگاههای اجرایی در برابر شوراها و نیاز 
به حل بنیادین این مشکل )معمولا دستگاهها به 

شوراهای عالی به عنوان مزاحم نگاه می کنند(،
- فقدان ضمانت اجرا در تحقق مصوبات،

- س��وق یافتن به سوی نهادی صرفا مشورتی و 
بی تاثیر )به دلایلی از جمله فقدان ابزارهای لازم 

عملیاتی و عدم همکاری موثر دستگاه(.
 صرف نظر از مش��کلاتی که در مسیر کارآمدی 
شوراهای عالی بطور کلی وجود دارد، شورایعالی 
فضای مج��ازی ب��ه دلیل چرخ��ش پارادایمی 
در سیاس��تگذاری ه��ای کلان فضای مجازی با 

مشکلات مضاعفی مواجه است. 
مفهوم »فضای مجازی« در س��الهای اخیر وارد 
ادبیات سیاس��تگذاری و برنامه ریزی شده است. 
اگرچه در متون علمی سابقه ای بیش از مفاهیمی 
چون انفورماتیک، فناوری اطلاعات و نظایر آنها 
دارد؛ لیکن به دلیل غلبه جنبه های تئوریک بر 
جنبه های عملی نمی توانست به عنوان موضوع 
سیاستگذاری مورد توجه سیاستگذاران قرار گیرد، 
بنابراین جز در ادبیات فلسفی و منطقی و پس از 
آن در متون ادبی کمتر اثر پررنگی در سایر حوزه 

های علمی داشت. 
»انفورماتیک« که معرف فناوریهای نوین رایانه ای 
بود در س��ازمان های مبتنی بر بوروکراسی های 

سنتی که گردآوری و طبقه بندی اطلاعات افراد 
مهمترین وظیفه آنها بود به سرعت از این فناوریها 
حمایت کردند تا ضمن تس��هیل کار و فعالیت 
آنها دامنه وس��یع تری از جامعه و اطلاعات آنها 
را در برگیرد. تاس��یس مرکز ملی انفورماتیک و 
ساختارهای مرتبط با آن از نتایج مواجه کشور با 

فناوری های اطلاعاتی بود. 
 ذخیره س��ازی اطلاعات مهمتری��ن نقش این 
فن��اوری بود. روش��ن ترین س��ندی که گویای 
نسبت میان فناوریهای یاد شده با ذخیره سازی، 
حفظ و طبقه بندی اطلاعات و اس��ناد می باشد 
و پیوستگی رش��ته کتابداری و اطلاع رسانی در 
دانشگاههای ایران است. انفورماتیک همچنانکه 
در ایران فناوری حفظ و بازیابی سریع اطلاعات 
خوانده می شد، طبعا در کشورهای سازنده این 

فناوری  نیز چنین موقعیتی را داشت .
ابلاغ »سیاست هاي کلي نظام در بخش شبکه 
هاي اطلاع رساني رایانه اي« به ابتکار مقام معظم 
رهبری  در س��ال 1380 نخستین سند رسمی 
است که نشان می دهد فناوریهای اطلاعاتی به 
جز کارکردهای ذخیره سازی، نقش زیرساخت 
ارتباطی نیز پیدا کرده اند. عبارت رایج این دوره 
ICT  یا فناوری اطلاعات و ارتباطات بود. اینترنت 
در شکل ابتدایی با پیوند میان بانکهای اطلاعاتی 

تشکیل شورایعالی 
فضای مجازی با 

ترکیبی از اعضایی که 
نشان دهنده حضور 

جدی دستگاهها و 
چهره های فرهنگی 
است نشانه ای از 
چرخش پارادایمی 

در سطوح سیاستی 
است؛ با این وصف 
در سطوح ساختاری 
مقاومت هایی برای 

مواجهه با این تحول 
وجود دارد.

اگر چه مراتب 
اخلاص و تلاش های 

بی شائبه و ارزشمند 
دبیر قبلی شورایعالی 

فضای مجازی بر 
کسی پوشیده 

نیست؛ لیکن تعلق 
دبیر جدید و اکثریت 
اعضای این شورا به 

اصحاب علوم انسانی 
و جامعه فرهنگی 
کشور نوید بخش 

هدایت صحیح فضای 
مجازی بر مبنای 

الگوی محتوا محور 
است.



همزمان با ارتقای شبکه اپراتورهای تلفن همراه به نسل های 
 BTS بالا، بعضا ش��اهد جمع آوری تع��دادی از آنتن های
توس��ط برخی شهرداری ها هستیم؛ موضوعی که در شهر 
تهران به جلسه علنی شورای شهر هم کشیده شد. بخشی 
از جم��ع آوری این دکل ها به دنبال اعتراض های مردمی 
و بخش دیگری نی��ز در پی عدم همکاری برخی نهادهای 

شهری با اپراتورها صورت گرفته است.
هم اینک که با افزایش ضریب نفوذ تلفن همراه در کشور، 
اپراتورهای تلفن همراه برای پاسخگویی به این درخواست 
ارتباطی، نیاز به افزایش دکل ها برای همین ش��بکه فعلی 
و خدمات پایه دارند، نیاز جدید دیگری توسط شبکه های 
نسل بالا برای ارائه سرویس دیتا تعریف شده است و اپراتورها 
به ناچار برای پاسخ به این نیاز به طراحی و راه اندازی شبکه 
های 3G و LTE روی آورده اند؛ ش��بکه هایی که نیازمند 

سایت ها و دکل های مستقل و جدیدند.
س��ه اپراتور تلفن همراه و اینک شهری که در احاطه دکل 
های مخابراتی اس��ت، این سوال را در اذهان عمومی ایجاد 
کرده که راه حل اس��تفاده از س��رویس های تلفن همراه با 
حداقل اختلالات چیست؟ از یک سو مردم به دنبال دریافت 
سرویس های مطلوب و نوین ارتباطی بر بستر تلفن همراه 
اند و از سوی دیگر اپراتورها برای توسعه شبکه تلفن همراه 
ش��هری، مخصوصا در کلان شهرهایی مانند تهران نیاز به 
نصب آنتن های جدید دارند؛ درحالی که همزمان با مکان 
یابی برای نصب آنتن های جدید باید فکری هم برای دکل 

های جمع آوری شده شان کنند. 
در این میان اگرچه همکاری نهادهای مدیریت ش��هری و 
ایجاد فضای تعاملی میان اپراتورها و شهرداری ها به تسهیل 
این توس��عه کمک خواهد کرد، ولی اس��تفاده اپراتورها از 
ظرفیت ارتباطی همدیگر نیز بسیار موثر خواهد بود. مواردی 
مانند رومینگ ملی و س��ایت شیرینگ که از سال گذشته 
ب��ه عنوان پیش ش��رط اپراتورها برای ارتقاء به نس��ل بالا 
درنظرگرفته شد و با تعامل اپراتورها به بهانه تحقق این پیش 

شرطها، در مقاطعی شاهد بهبود ارائه سرویس بودیم.
اگرچه رومینگ ملی جدی تر گرفته شد، اما سایت شیرینگ 
آنچنان که باید عملیاتی نشد. شاید یکی از مهمترین دلایل 
آن هم عدم تطابق ش��بکه اپراتورها برای اس��تفاده از نقاط 
خاص برای نصب دکل بود؛ اگرچه تعداد آنتن بیش��تر در 
کلان شهرها به عنوان برگ برنده اپراتورها هم به شمار می 

رود.
در این بین از این نکته نباید غافل شد که اگر از روز نخست 
یک شبکه تلفن همراه مستقل و پایدار توسط یک شرکت 
پیمانکار یا حتی با حمایت دولت راه اندازی می ش��د و در 

همان شبکه به اپراتورهای مختلف اجاره داده می شد که به 
ارائه سرویس بپردازند، می توانست هم در کاهش هزینه های 
توسعه شبکه اپراتورها موثر باشد، هم چهره شهر با آنتن های 
متعدد اپراتورهای مختلف آلوده نمی شد و هم شاهد توسعه 
کیفی اپراتورها در ارائه سرویس بودیم و نهایتا اپراتورهایی که 
دیگر نیاز نبود در شبکه سازی شهری آنچنان هزینه کنند، 
به دنبال ارائه س��رویس های مدرن می رفتند و مردم برنده 
این میدان بودند و بهترین سرویس های ارتباطی با کمترین 

مشکل را دریافت می کردند.
حال که چنین نش��ده و هر کدام از اپراتورها خود به دنبال 
راه اندازی شبکه مستقل شهری و حتی جاده ای هستند، 
پیش��نهاد می ش��ود در صورت امکان فنی، بحث س��ایت 

شیرینگ در اولویت کاری اپراتورها قرار گیرد.
استفاده مشترک اپراتورها از شبکه ها و سایت های همدیگر، 
نخستین بار اوایل سال 2000 مطرح شد و اولین قراردادها 
در این راستا در کشورهای آلمان، استرالیا، هلند و انگلیس 
امضا ش��د، که هدفش کاهش هزینه های سنگین توسعه 

شبکه های 3G بود.
هم اکنون که در س��ال 2015 حض��ور داریم و اپراتورها به 
دنبال ارتقای ش��بکه هایشان از 3G به LTE هستند، بار 
دیگر بحث استفاده مشترک اپراتورها از سایت های یکدیگر 
مطرح شده است و اپراتورها به دنبال انعقاد قراردادهایی با 
رقبای خود هستند تا هزینه های توسعه شبکه شان را به 
حداقل ممکن کاهش دهند.با بررسی تجربه سایر کشورهای 
توس��عه یافته نتیجه م��ی گیریم که ما هم چ��اره ای جز 
الگوبرداری از این ش��یوه نداریم تا هم هزینه های توس��عه 
اپراتورها را کاهش دهیم، هم ش��هرها را بیشتر از این آلوده 
دکل ها و امواجش��ان نکنیم و هم شاهد دریافت سرویس 

های ارتباطی با بالاترین کیفیت و کمترین اختلال باشیم.
نظر به اهمیت موضوع توسعه شبکه های نسل بالای اپراتورهای 
تلفن همراه با نگاهی به کشورهای توسعه یافته ضمن گفتگو 
با یکی از اساتید برجسته مخابراتی در آمریکا ضرورت تصمیم 
گیریهای کلان برای سرمایه گذاری در نسل های بالای تلفن 
همراه را متذکر شدیم و ضمن گفت و گو با مدیران اپراتورهای 
تلفن همراه، نمایندگان مجلس و کارشناسان بخش، چالش 

های این توسعه را مورد نقد و بررسی قرار دادیم.
در گ��زارش ماه نی��ز، گام بلن��د رگولاتوری ب��رای صدور 
مجوزهای FCP را متذکر ش��دیم و در گزارش ویژه مزایا 
و نقش اپراتورهای مجازی تلفن همراه در کش��ور را مورد 

بررسی قراردادیم.
همراه��ی ش��ما مخاطبان عزی��ز موجبات دلگرم��ی ما را 

صدچندان می نماید. همراهیتان پیوسته باد.
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یادداشت سردبیر
مونا ارشادی فر

متولد ش��ده بود، بنابراین در ایران همچون دیگر 
کش��ورها به دلیل اهمیت فناوری ها در ارتباطات 
اینترنتی، مهندسان و تکنیسین ها این وظیفه را به 
عهده داشتند. نگارنده روزهایی را به یاد می آورد که 
به عنوان دانشجوی ارتباطات برای تجربه اینترنت 
که به تازگی از سوی مرکز فیزیک نظری وارد ایران 
شده بود به آنجا مراجعه کرد. در این دوره  کامپیوتر، 
س��یم و کابل و سایر ابزارها در اولویت نخست این 
فناوری بودند از س��وی دیگر کاربران این فناوری 
اغلب متخصصان بودند. سیاس��تگذاری های این 

دوره متاثر از چنین رویکردی است. 
چنانکه ملاحظه می شود پارادایم یا سرمشق قالب 
در این دوره فناوری اطلاعاتی بوده است. در فاصله 
ای کوتاه یعنی س��الهای پایانی دهه 80 و آغازین 
سالهای دهه 90 تدریجا دسترسی ها افزایش می 
یابد. در ایران که سالهای 88 و 89 حدود 15 درصد 
اعلام می شد در سال 92 بیش از یک سوم جمعیت 
کشور و در سال 94 بیش از نیمی از جمعیت کل 
کشور از طریق تلفن همراه به این فناوری دسترسی 
دارن��د. تحول عمیق این دوره  چرخش در اولویت 
ها و مسائل بود. در گذشته اولویت سیاستگذاران 
و تصمیم گیران رفع موانع و فراهم آوردن لوازم زیر 
س��اختی برای ایجاد و گسترش فناوری اطلاعات 
بود؛ در حالیکه اکنون با وجود تلفن همراه، مساله 
حاض��ر پیدایش جهانی جدید از روابط و تعاملات 
اس��ت. فضای مجازی اکنون نه تنها پارادایم غالب 
ب��ر فناوریهای اطلاعاتی و ارتباطاتی اس��ت؛ بلکه 
سیاستها و تصمیم گیری های سایر بخش ها ملزم 

به تطبیق با آن است .
تش��کیل ش��ورایعالی فضای مجازی با ترکیبی از 
اعضایی که نشان دهنده حضور جدی دستگاهها 
و چهره های فرهنگی اس��ت نشانه ای از چرخش 
پارادایمی در سطوح سیاستی است؛ با این وصف در 
سطوح ساختاری مقاومت هایی برای مواجهه با این 
تحول وجود دارد. برای مثال در موضوعات مهمی 
مانن��د رونق دولت الکترونی��ک همچنان مدلها و 
الگوهای دوره فناوری اطلاعات غلبه دارد؛ در حالیکه 
مدلهای محتوا محور  فرسنگ ها با الگوهای قبلی 
فاصله دارد و همین مساله موجب توقف و رکود در 

پروژه دولت الکترونیک شده است.  
اگر چه مراتب اخلاص و تلاش های بی ش��ائبه و 
ارزش��مند دبیر قبلی شورایعالی فضای مجازی بر 
کسی پوشیده نیس��ت؛ لیکن تعلق دبیر جدید و 
اکثریت اعضای این ش��ورا به اصحاب علوم انسانی 
و جامعه فرهنگی کشور نوید بخش هدایت صحیح 

فضای مجازی بر مبنای الگوی محتوا محور است.

گام
نخست

چالش توسعه شبکه نسل بالا در شهری که در احاطه دکل هاست



از سال 1969 که اینترنت ابداع شد تا امروز که حدود 46 سال مي گذرد 
بیش��تر بحث هاي مربوط به جامعه اطلاعاتي ب��ه فضاي حیات و ظهور 
اینترنت معطوف مي شود. مي توان این دوران را به سه دوره تقسیم کرد 
که دوره نخس��ت از زمان پیدایش اینترنت تا حدود سال 2000 است که 
ما به این دوره، دوره یا عصر دسترسي مي گوییم. موضوع کانوني این دوره 
ضریب نفوذ اینترنت، سرویس هاي مختلف اینترنتي و بعضي زیر ساخت 
ه��اي اینترنتي و وضعیت کانال هاي دسترس��ي به اینترنت و روش ها و 
ابزارهایي بوده است که امکان اتصال کاربر را به این فضا فراهم مي آورد. از 
سال 2000 به بعد که به نوعي دوره شروع وب 2 است، عصر شبکه هاي 
اجتماعي است که با ظهور بلاگ ها آغاز مي شود. دوره دوم را مي توانیم 
عصر ش��بکه نام گذاري کنیم. الگوي ارتباطي دوره اول، مدل کلاس��یک 
ارتباط رسانه اي به معناي فرستنده هاي اندک و گیرندگان انبوه بود که در 
تمام رسانه هاي دیگر مانند روزنامه، رادیو، تویزیون، صنعت سینما،کتاب و 
رسانه هاي مشابه وجود داشت. در این دوره با ظهور فناوري وب 2 به ویژه 
پدیده یا فناوري شبکه هاي اجتماعي مدل ارتباطي تا حدي تغییر کرد و 
تولید کننده محتوا کاربران و مصرف کنندگان اطلاعات ش��دند. بنابراین 
مدل کلاسیک ارتباط رسانه اي از فرستنده به کانال گیرنده به فرستنده و 
گیرنده تعاملي تبدیل شد که رفت و برگشتي است و گیرندگاني که امروز 
گیرنده � فرستنده مي شوند. یعني در زمان اطلاعات، مي توانند اطلاعات 
هم بفرستند. نقش گیرنده از بازخورد دهنده فراتر رفته و تبدیل به تولید 

کننده محتوا شده است که گیرندگان دیگري دارد.
  عصر محتوا

 این مدل تعاملي تقریباً تاکنون وجود داشته ولي به طور مشخص از سال 
2010 به این سو شاهد پدیدة دیگري هستیم که مي توانیم به عنوان عصر 
محتوا بنامیم و پیش بیني مي شود حداقل تا پنج سال آینده ادامه داشته 
باشد. آنچه امروز روي آن تمرکز مي کنیم متعلق به دوره جدید است که به 

عنوان تولید محتوا، تولیدمتن و داده و اطلاعات مي توانیم نام ببریم.
 مشخصات عصر سوم این است که اولاً در زمینه ابزارها، سکوها و زیرساخت 
هایي که امکان انتشار اطلاعات بر روي آنها وجود داشته به نوعي فضاي 
اینترنت دچار اشباع شده است و کساني برندگان این بازي و دوران هستند 
که قدرت تولید محتوا داشته باشند. بر اساس آخرین آمار، داده هاي موجود 
در فضاي مجازي به طور متوسط هر سه سال دو برابر مي شود. معناي این 
حرف آن اس��ت که بیش از 50 درصد اطلاعاتي که هم اکنون در فضاي 
مجازي در اختیارمان است مربوط به 2 � 3 سال اخیر است که سرعت رشد 

تولید محتوا را در این فضا بیان مي کند. 
  کوه اطلاعات

امروزه شاهد شکل گیري بانک ها یا پایگاه هاي اطلاعاتي هستیم که در 
بحث هاي فني به عنوان کوهي از اطلاعات BIG-DATA است که در 

مخازن نگه داري و از آن بهره برداري مي ش��ود. به طور مش��خص پروژه 
هایي مانند اشلون در انحصار چهار تا پنج کشور با مرکزیت نیوزلند است 
و میلیارده��ا گیگابایت از داده هاي فضاي مجازي به اضافه داده هایي که 
روي شبکه هاي بي سیم یا شبکه هاي ماهواره اي مبادله مي شود را جمع 
آوري و ذخیره مي کنند که توسط نهادهاي این کشورها مورد بهره برداري 

هاي مختلف قرار مي گیرد. 
در این دوره هم چنین شاهد ظهور مفاهیم جدیدي هستیم که مشخصه 
دوره تولید محتوا اس��ت. مفهومي به نام سکوي انتشار Platform دیگر 
محیط هاي مجازي تولیدکنندگان دورة وب نیستند که ساختاري داشته 
باشند که با نیروي انساني با اطلاعات مشخص اطلاعات را در یک وب گاه 
در یک فضا بارگذاري کنند و گیرندگان آن را دریافت کنند. بحث دوره اي 
است که پلت فرمهاي قدرتمندي به عنوان سکوهاي بارگذاري اطلاعات 
ابداع مي شوند و با هجوم شبکه اي کاربران به سمت این پلت فرم داده ها، 

اطلاعات و محتواها توسط کاربران روي آنها بارگذاري مي شود. 
هر چند چگونگي گرایش کاربران به این پلت فرم ها نیز پیچیدگي خاصي 
دارد که لزوماً به معناي برتري فناوري نیست. اگر بزرگ ترین شبکه هاي 
اجتماعي حال حاضر را که روزانه میلیاردها نفر کاربر دارد در نظر بگیریم، 
هی��چ کدام یک خط اطلاعات به عن��وان مدیران پلت فرم ها تولید نمي 
کنند بلکه کاربران این داده ها را روي آن بارگذاري مي کنند. مفهوم دیگر 
اپ )App( یا اپلیکیشن )Application( یا نرم افزارهاي واسط کاربري 
هستند که مي توان گفت اینها هم مدل تولید محتوا را تغییر داده اند. به 
ویژه با پیشرفت هایي که در صنعت تلفن همراه ایجاد شده و جایگزین بقیه 

ابزارهاي مرسوم سنتي ارتباطات شده اند. 
  موتورهاي جست و جو

جایگاه موتورهاي جست و جو در این بین بسیار پر اهمیت است چون بر 
اساس تحقیقاتي که صورت گرفته نزدیک 80 درصد کاربران فضاي مجازي 
از طریق یکي از اینها وارد محیط مجازي مي ش��وند و هرچه موتورهاي 
جست و جوگر قدرتمندتري توسط کشورهاي مختلف تولید شده باشد 
امکان اینکه آنها را به س��مت محتواي تولید شده مورد نظر هدایت کند 

بیشتر خواهد بود. 
با این نگاه به وضعیت تولید محتوا در دنیا باید توجه کنیم که ایران در چه 
جایگاهي از تولید محتواي مجازي این محیط قرار دارد؟ نظام آماري ایران با 
وجود اینکه در هیچ بخشي سامانه درستي ندارد اما در بخش مجازي بسیار 
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یادداشت
مــاه

دکتر حمید ضیایی پرور
 استاد دانشگاه و رییس مرکز روابط عمومی

 و اطلاع رسانی سازمان میراث فرهنگی،
صنایع دستی و گردشگری

ضرورت توجه به مدیریت فضای مجازی در ایران

به نظر مي رسد 
موضوع تولید 
محتوا باید در 

دستور کار 
جدي دو نهاد، 
یکی شوراي 
عالي فضاي 

مجازي به عنوان 
یك شوراي 

فرادستي و عالي 
ناظر بر کار تمام 

دستگاه هاي 
ذي ربط و دست 
اندرکار حوزه 
فضاي مجازي 

و به نوعي 
اطلاع رساني 
و اینترنت و  

دیگری ، وزارت 
ارتباطات و 

فناوری اطلاعات 
به عنوان 

دستگاه متولی 
حوزه ارتباطات 
در کشور قرار 

گیرد.



وضع بحرانی تر است. بر اساس آخرین برآورد حدود پنج 
سال پیش مرکز تحقیقات مخابرات ایران ، حجم محتواي 
وب فارس��ي حدود یک هزارم وب جهاني بوده و این در 
حالي اس��ت که اگر ضریب نفوذ اینترن��ت در ایران را بر 
اس��اس آمار وزارت ارتباطات 54 درصد یعني حدود 34 
میلیون کاربر در نظر بگیریم به طور متوس��ط باید یک 
درصد تولید محت��واي جهاني را در محیط اینترنت دارا 
باش��یم. این یک درصد که به طور مرسوم بایستي سهم 
ایران باشد، تبدیل به یک هزارم شده است. این آمار نشان 
مي دهد کاربران فضاي مجازي و اینترنت در ایران بیشتر 

مصرف کننده هستند تا تولیدکننده. 
  فضای وب فارسی

ما ایراني ها و به طور کلي فارسي زبانان بیشتر دانلود مي 
کنیم تا آپلود، بیشتر مصرف مي کنیم تا تولید. در فضاي 
اطلاعات مصادیق بس��یار روشن اس��ت؛ ایران از معدود 
کشورهایي است که مقید به قانون کپي رایت نیست و 
به کنوانسیون هاي جهاني این حوزه نپیوسته است و این 
وضعیت تبعاتي نیز در پي داشته و براي نمونه منجر به 
ورشکستگي صنعت نرم افزار ایران طي سال هاي اخیر 

شده است. 
تعدادي از برجسته ترین مغزهاي فناوري اطلاعات ما به 
خارج مهاجرت کرده اند و همین باعث شده شاهد بدنه 
نحیف بخش خصوصي نرم افزار در کشور باشیم و تقریباً 
 مي توان گفت میدان را در این عرصه به محتواي بیروني 
واگذار کردیم. در صنعت بازي، وب گاه ها، نشرو بسیاري 
از حوزه هاي دیگر همچنان مصرف کننده هس��تیم یا 

ترجمه مي کنیم. 
در زمینه آخرین خبرهاي حوزة تولید محتوا در ایران،باید 
گفت حدود هفت سال پیش بود که کتابخانه ملي ایران، 
کتابخانه آستان قدس رضوي، شوراي عالي اطلاع رساني، 
کتابخانه مرکزي دانش��گاه تهران و یکي دو نهاد دست 
اندرکاردیگر، یک کنسرس��یوم تولی��د محتوا در فضاي 
مجازي تش��کیل داده اند اما از ان رویداد جز یک عکس 
یادگاري با حضور رؤساي این مراکز، چیزی منتشر نشد. 
هیچ کدام نتوانستند سر یک میز بنشینند و تولید محتوا 
را سامان دهي کنند و نیز تصویب قانون دسترسي آزاد 
اطلاعات در مجلس سه سال پیش بود که اخیراً هئیت 

وزیران مصوبه اجرایي آن را ابلاغ کرد به جایی نرسید. 
  وضعیت شناسي

واقعیت این اس��ت که این قوانین روي کاغذ مي ماند و 
گرچه مقررات تدوین و ابلاغ مي ش��ود اما دستگاه هاي 
کش��ور به جاي اجراي آموزه دیني »زکات العلم نشره« 
بیش��تر » حبس علم« مي کنند و ب��ه هیچ وجه مایل 
نیستند یا توانایي و اجازه آن را ندارند یا تکنیک مربوطه 
را نمي دانند تا محتواهایي را که تولید مي کنند بارگذاري 
و منتشر کنند. بزرگ ترین تولید کننده محتوا در ایران 
دس��تگاههاي دولتي،اشخاص یا س��ازمان هاي دولتي 

نیستند بلکه حوزه هاي علمیه هستند. بزرگ ترین وب 
گاه ها و داده هاي دیجیتالي مربوط به حوزه هاي علمیه 
اس��ت و از این جهت پیشتاز هستند در حالي که تصور 
عمومي این است که حداقل دانشگاه ها باید تولید کننده 
محتوا باش��ند چون محتوا از دانش و فناوري سرچشمه 

مي گیرد. 
در حوزه وضعیت شناسي نیز اگر چه به طور کلي فناوري 
و به طور خاص فناوري هاي مربوط به جامعه اطلاعاتي 
عموماً غربي هس��تند و مصرف کنن��ده آن فناوري ها 
هستیم، اما در این فضا تنها نقطه قوت و حرف ما براي 
بیان محتوایي، محتواي فرهنگ ایرانی و اسلامي است که 
در ایران وجود دارد. محتواي گنجینه هاي ادبي، عرفاني، 
مذهب��ي و دیني ما در صورتي که اس��تخراج، پالایش و 
فراوري ش��ده و در این محیط ها ق��رار گیرد، مي تواند 
حرفي براي گفتن داشته باشد. ما حتي روش این کار را 
هم به درستي فرا نگرفته ایم و به نظر مي رسد مهم تر از 
روش، تغییر روندها، نگاه ها و رویکردها به سمت این فضا 

است. هیچ کس خود را مسئول 
نمي داند که در این حوزه باید نقش ایفا کند. 

  پیشنهادات
پیشنهاد نخس��ت اینکه، به نظر مي رسد موضوع تولید 
محتوا باید در دستور کار جدي دو نهاد، یکی شوراي عالي 
فضاي مجازي به عنوان یک ش��وراي فرادس��تي و عالي 
ناظر بر کار تمام دس��تگاه هاي ذي ربط و دست اندرکار 
حوزه فضاي مجازي و به نوعي اطلاع رس��اني و اینترنت 
و  دیگری ، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به عنوان 
دستگاه متولی حوزه ارتباطات در کشور قرار گیرد. بنابراین 
پیشنهاد مي شود یکي از موضوعات جدي که باید این 
شورا و وزارت ارتباطات در دستور کار خودش قرار دهد، 
سیاس��ت تولید محتوا و نقشة راه تولید محتوا براي 10 
سال آینده در محیط مجازي ایران باشد. پیشنهاد دوم، 
به هر حال تولید محتواي دیجیتال در فضاي مجازي نیاز 
به بودجه، هزینه و نیروي انساني کافي دارد. واقعیت این 
است که مجلس هیچ گاه به این حوزه ها به صورت جدي 
ورود پیدا نکرده است. در لایحه بودجه نیز پیشنهاد مي 
ش��ود که حتماً به موضوع تولید محتوا به عنوان یکي از 

ضرورت هاي فضاي مجازي توجه شود. 
توج��ه به تولید پلت فرم ها و اپلیکش��ن ه��اي ملي و 
بومي که در این حوزه هم متناس��ب با وضعیت کاربران 
کشورمان نیاز به تولید داریم ضروري است. در سال هاي 
گذش��ته حمایت هایي کم و بیش صورت گرفته و چند 
هفته پیش موتور جست و جوي »یوز« و اخیرا »پارسی 
جو« توسط وزارت ارتباطات راه اندازي شد. کمک هاي 
زیادي شده بود، ولي نیاز به تقویت دارد. نیاز هست قواعد 
بازي جهاني را در این حوزه ها فرا گیریم، تقویت کنیم و 
بخش خصوصي و دانشگاه ها یاري شوند تا در این حوزه 

ها کار کنند. بررس��ي ها نشان مي دهد بخش عمده اي 
از شکس��ت این پلت فرم ه��ا در داخل به ویژه در حوزه 
سرویس هاي جدید اینترنتي، نبود اعتماد مخاطب به این 
گونه سرویس ها به دلیل امنیتي شدن بیش از حد این 
فضاست. فضاي مجازي در ایران اساساً یک فضاي امنیتي 
است. یعني هر کدام از سیاستگذاران ایران که به این فضا 
مي خواهند نگاه کنند اولین رویکردشان، رویکرد امنیتي 
است. در حالي که این فضا بیشتر فضاي اطلاع رساني، 
توسعه و انتقال دانش و اطلاعات است و مباحث امنیتي 
5 درصد از این فضا را شامل مي شود. متأسفانه به بهانه 
آن 5 درصد سایه سنگیني بر فضاي مجازي انداخته ایم و 
به نوعي کاربران را هم بي اعتماد کرده ایم. منابع گنجینه 
اي ایران در حوزة محتوا باید شناسایي و دیجیتالي شوند 
و در دسترس عموم مردم ایران و جهان قرار گیرند و در 
نهایت اینکه تکنیک هاي تولید محتوا باید در مدارس و 
دانشگاه هاي ما در س��طوح مختلف آموزش داده شود. 
کاربران نیز باید با قواعد و ضوابط تولید محتوا و تکنیک 
هاي تولید محتوا در این حوزه آشنا شوند چون بار اصلي 
تولید محتوا در عصر سوم یا عصر محتوا بر دوش کاربران 

قرار دارد. 
در ای��ران تولید محتوا هزین��ه دارد ول��ي درآمد ندارد. 
درآمدش را مخابرات مي برد. هر چه مصرف محتوا بیشتر 
باشد درآمدش به جیب دیگري مي رود. تولیدکنندگان 
محتوا در ایران یا ورشکسته اند یا متهم. به دلیل همان 
نگاه امنیتي غالبي که بر این حوزه وجود دارد نقشه راه 
تولید و محتوا و مدل تجاري یا بیزینس پلان که در این 
حوزه باید وجود داشته باشد به رغم وجود نهادهاي موازي 
بس��یار و  وجود یک نهاد فرادس��تي به نام شوراي عالي 
فضاي مجازي هنوز تدوین نشده است و آخر اینکه براي 
تولید محتوا بایس��تي اعتماد عمومي در کشور به وجود 
بیاید براي اس��تفاده از سرویس هاي داخلي و سکوهاي 
داخلي تا وقتي که نگاه به فضاي مجازي نگاه امنیتي باشد 
اعتماد داخلي به این فضا وجود نخواهد داشت بنابراین 

همچنان مصرف کننده باقي خواهیم ماند.
و آخری��ن نکته اینکه ب��رای مدیریت صحیح و علمی 
بر فضای مجازی و ب��ه ویژه محتوایی که در این فضا 
جریان دارد نیاز به متخصصان و کارشناسان برجسته 
و آینده نگر داریم. برای مدیریت این رسانه جدید نیاز 
داریم که س��ازمان های ما دارای سیاست رسانه ای و 
اس��تایل بوک مرتبط با این فضا باش��ند. بررسی ها و 
مش��اهدات نویسنده نشان می دهد که اغلب سازمان 
های ما دارای چنین س��ندی نیستند و هنوز ضرورت 
تدوی��ن آن را نیز به درس��تی درک نکرده اند. چنین 
س��ندی می تواند راهبرد دستگاه را در زمینه نحوه و 
اس��تراتژی حضور در فضای مجازی ، باید و نباید ها و 
شیوه ها و تکنیک و س��طوح حضور در این رسانه ها 

را مشخص کند.
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نگاهی 
دیگر

تحلیلگران حوزه 
ضد تروریسم 
که با ارتش 

آمریکا همکاری 
می کنند، می 

گویند این مرکز 
پاسخگویی 

آنلاین که شش 
اپراتور ارشد 
به صورت 24 
ساعته بر آن 

نظارت می کنند، 
با هدف کمك به 
عناصر افراطی 

برای استفاده از 
مسیرهای امن 
ارتباطی ایجاد 
شده تا بتوانند 
بدون شناسایی 

و ردگیری، با 
یکدیگر ارتباط 
برقرار کنند. 

در خبرها آمده بود که »داعش، مرکز پاس��خگویی آنلاین 24 ساعته 
ایجاد کرده است! « ...

ابتدا ش��اید این خبر کم اهمیت جلوه کند، اما کمی تامل در موضوع 
نشان می دهد داعش به رغم این که یک مجموعه تروریستی است و 
دست به جنایت بارترین فاجعه های خونین زده است، اما برای سوار 
شدن بر موج افکار عمومی و نفوذ در افکار عمومی جهانی از یک سو 
و برای حفظ امنیت و توسعه فعالیت های تروریستی جهانی خود، به 
رویکردهای ارتباطی و رواب��ط عمومی روی آورده و این رویکردها را 

مورد توجه قرار داده است.
گ��روه تروریس��تی داعش بر اس��اس گ��زارش »ان بی س��ی نیوز« با 
اس��تفاده از یک تاکتیک جدید اینترنتی، در راس��تای توسعه فعالیت 
های تروریس��تی جهانی خود تلاش می کند. این تاکتیک، ایجاد یک 
شبکه پاس��خگویی 24 ساعته مخصوص اعضای این گروه و نیروهای 
میدانی آن اس��ت تا با اس��تفاده از آن، نسبت به انتشار پیام های این 
گروه در سطح جهان، عضوگیری و انجام حملات جدید در کشورهای 

مختلف، اقدام نمایند. 
تحلیلگران حوزه ضد تروریسم که با ارتش آمریکا همکاری می کنند، 
می گویند این مرکز پاس��خگویی آنلاین که ش��ش اپراتور ارش��د به 
صورت 24 س��اعته بر آن نظارت می کنند، با هدف کمک به عناصر 
افراطی برای استفاده از مسیرهای امن ارتباطی ایجاد شده تا بتوانند 
ب��دون شناس��ایی و ردگیری، با یکدیگر ارتباط برق��رار کنند. این در 
ش��رایطی است که پس از حملات پاریس، مصر و دیگر عملیات های 

محمد امامی
 کارشناس ارشد ارتباطات، مدیرکل اسبق

 روابط عمومی وزارت ارتباطات و مدیرکل اسبق
روابط عمومی شرکت مخابرات ایران

توجه گروه تروریستی داعش به رویکرد روابط عمومی

اخیر داعش، مقامات مشغول بررسی جنبه های مختلف توانایی های 
سایبری داعش هستند. 

داع��ش با روی آوردن ب��ه رویکرد روابط عمومی، اهداف آموزش��ی، 
عضوگی��ری، تبلیغات و برنامه ریزی عملیاتی را با س��رعت و کیفیت 

مناسب تری دنبال می کند.
این مجموعه تروریس��تی در کنار عملیات جنایتکارانه خود، به انواع 
مختلف مسائل فنی و سایبری اعضای خود پاسخ می دهند تا میزان 
مش��ارکت عناصر افراطی را در تروریسم جهانی افزایش دهند. به این 
ترتی��ب آن ها می توانند با یکدیگر ارتباط برقرار کرده و در عملیات 
هایی فراتر از آنچه پیش از این شاهد بوده ایم و با شیوه های پیچیده 

تر، فعال شوند. 
داعش اکنون به جای برقراری ارتباطات چهره به چهره و رو در رو، با 
اتکا و بهره مندی از سرعت انتقال اطلاعات و پیام در فضای سایبری 

اهداف عملیاتی خود را دنبال می کند.
وجود این مرکز پاسخگویی آنلاین داعش، زنگ هشدار را در واشنگتن 
و همچنین در جامعه ضدتروریسم بین المللی به صدا درآورده است؛ 
زیرا این مرکز، به تروریست ها اجازه می دهد شبکه گسترده تری از 
عناصر افراطی را با یکدیگر مرتبط کرده و برای انجام حملات برنامه 

ریزی کنند.
ب��ه گفته یک مقام اروپای��ی، نگرانی ها درباره ای��ن موضوع در اروپا 
بیشتر اس��ت؛ زیرا داعش تحت نظر مرکز فرماندهی خود در سوریه، 

برنامه هایی برای انجام حملات در خاک کشورهای اروپایی دارد. 
ای��ن رویداد افزون بر این که زنگ خطر و هش��دار را در کش��ورهای 
مختل��ف و مرتب��ط به صدا در آورده،  برای ما نیز درس��ی قابل تامل 
دارد ت��ا ب��رای پیگیری راهبردها و اهداف خودم��ان، از فناوری های 
پیش��رفته ارتباطی کمک گرفته و دس��تیابی به اهداف را تس��هیل و 

سرعت بخشیم.

داعش بهتر از آمریکا از اینترنت استفاده می کند
در پی حملات تروریس��تی داع��ش در پاریس نامزد 
جمهوریخواه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گفت 
که آمریکا باید اینترنت را از این گروه که از آن بطور 
موثر به عنوان ابزار جذب نیرو استفاده می کند بگیرد.
به گزارش واشنگتن پست، دونالد ترامپ گفت: آنها از 

اینترنت استفاده و نیرو جذب می کنند.
وی اف��زود: ما باید اینترنت را از آنها بگیریم زیرا آنها 
م��ردم را جذب و جوانان ما را شست وش��وی مغزی 
می دهن��د. نمیتوانیم اجازه دهی��م این اتفاق بیفتد. 

م��ا جوانان بی گناهی داریم که به انحراف کش��یده 
می شوند.

ترامپ اگرچه برنامه مشخصی را برای این منظور اعلام 
نکرد ولی از آنچه که مقامات آمریکایی در حال حاضر 
درباره داعش می گویند، چندان دور نیست. مقامات 
آمریکایی برای مبارزه با ماشین تبلیغات آنلاین این 
گروه ظاهرا در تلاش برای مقابله با پیامهای داعش از 
طریق خود کمپین شبکه اجتماعی این گروه هستند 

البته در این راه موفقیت چندانی کسب نکرده اند.
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براساس 
برنامه ریزی های 
انجام شده در 
کمیته علمی، 

امسال انتخاب 
کارفرمای 

برتر در حوزه 
برون سپاری 

 IT پروژه های
و همچنین 
برگزاری 

نشست مشترک 
بخش دولتی 
و خصوصی 
در خصوص 
چالش های 

تعریف و اجرای 
پروژه های 
مشاوره در 

حوزه فناوری 
اطلاعات از جمله 
برنامه های ویژه 

این همایش 
است.

همراه با
صنف

مسئول کمیسیون استاندارد و تدوین مقررات سازمان نظام صنفی رایانه 
ای تهران، اعلام کرد: س��ازمان نظام صنف��ی رایانه ای تهران چهارمین 
همای��ش راهبری و مدیریت فناوری اطلاع��ات را روزهای چهاردهم و 
پانزدهم دی ماه سال جاری در مرکز مطالعات بهره وری منابع انسانی 

برگزار می کند. 
به گزارش ماهنامه نس��ل چهارم به نقل از روابط عمومی سازمان نظام 
صنفی رایانه ای تهران، علی آذرکار، گفت: کمیسیون استاندارد و تدوین 
مقررات سازمان نظام صنفی رایانه ای تهران، چهارمین همایش راهبری 
و مدیریت فناوری اطلاعات را با محور س��ازوکارهای سنجش، پایش و 

کنترل در حوزه راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات برگزار می کند.
او با اشاره به فراخوان این همایش برای پذیرش مقالات علاقمندان ادامه 
داد: سازمان طی فراخوانی، دانشجویان، متخصصان و کارشناسان حوزه 
راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات دعوت کرد تا مقاله های خود را به 

دبیرخانه همایش ارسال کنند.
رئیس دبیرخانه چهارمین همایش راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات 
درب��اره محوره��ای برگ��زاری این همایش گف��ت: علاوه ب��ر موضوع 
س��ازوکارهای س��نجش، پایش و کنترل راهب��ری و مدیریت فناوری 
اطلاعات، مواردی همچون معیارها، شاخص ها و متریک ها در این حوزه، 
نظام های مدیریت و فرایند سنجش، پایش و کنترل IT، سنجش کیفی 
خدم��ات و محصولات فناوری اطلاعات، مدیری��ت دارایی  های فناوری 

اطلاعات در سازمان ها از جمله محورهای این همایش هستند.
او در رابط��ه با موض��وع انتخاب کارفرمای برت��ر در چهارمین همایش 
راهب��ری و مدیریت فناوری اطلاعات افزود: براس��اس برنامه ریزی های 

چهارمین همایش راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات برگزار می شود 

بررسی مشکلات مشاوران فاوا در 
طراحی و اجرای پروژه های سنجش، پایش و کنترل

انجام ش��ده در کمیته علمی، امس��ال انتخاب کارفرمای برتر در حوزه 
برون سپاری پروژه های IT و همچنین برگزاری نشست مشترک بخش 
دولتی و خصوص��ی در خصوص چالش های تعریف و اجرای پروژه های 
مشاوره در حوزه فناوری اطلاعات از جمله برنامه های ویژه این همایش 

است.
مسئول کمیسیون اس��تاندارد و تدوین مقررات س��ازمان نظام صنفی 
رایانه ای تهران با اش��اره به برگزاری نمایشگاه جانبی همایش راهبری 
و مدیریت فناوری اطلاعات گفت: امس��ال در دور چهارم همایش، یک 
نمایشگاه جانبی به منظور معرفی فعالیت ها و خدمات شرکت های فعال 
در حوزه راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات و حوزه های مشاوره برگزار 

می شود.
آذرکار موض��وع »ارائ��ه تجارب موفق در موضوع همای��ش« را از دیگر 
محورها خواند و افزود: علاوه بر تشریح و تبیین مفاهیم سنجش، پایش 
و کنت��رل در حوزه راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات، قصد داریم در 
این همایش، تجارب موفق و آسیب شناس��ی تجارب ناموفق سازمان ها 
و نهاده��ای مختلف در بخش راهبری و مدیری��ت فناوری اطلاعات را 

ارائه کنیم.
رئیس  دبیرخانه چهارمین همایش راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات 
موضوع »بررسی مشکلات مشاوران فاوا در طراحی و اجرای پروژه های 
س��نجش، پایش و کنترل« را از دیگ��ر محورهای این همایش خواند و 
تاکید کرد: مخاطبان این سلس��له همایش ها، اعض��ای هیات  مدیره و 
مدیران عام��ل نهادهای حاکمیتی حوزه فناوری اطلاعات در کش��ور، 
مدیران ارش��د س��ازمان های دولتی، عمومی و خصوصی، متخصصان و 

دانشجویان حوزه فناوری اطلاعات هستند.
او درب��اره وب س��ایت این همای��ش گفت: اطلاعات مربوط به س��وابق 
 www.itcg.ir همایش طی سه سال گذش��ته، در وبگاه آن به نشانی

قابل دسترسی است.
اولین دوره این همایش راهبری و مدیریت فناوری اطلاعات زمستان 91 
با رویکرد تش��ریح مفاهیم راهبری سازمانی فناوری اطلاعات به عنوان 

یکی از الزامات رشد و بهره وری در سازمان ها برگزار شد.
رویکرد دومین همای��ش، ارتقاء ظرفیت کارفرمایی در تعریف و اجرای 
پروژه  ها و خدمات فناوری اطلاعات بود و در سومین دوره این همایش 

نیز ممیزی فناوری اطلاعات مد نظر قرار گرفت.
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 تمام خدمات اینترنتی رایگان و پولی در سایر کشورها 
توسط غیردولتی ها  ارائه می شود

جایزه مصطفی )ص( ارتباطات دانشمندان کشورهای اسلامی را گسترش می دهد
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی کشور تصریح کرد: جایزه 
مصطفی)ص( برای جهان اسلام،کشورهای اسلامی و برای 
دانشمندان مسلمان و غیر مسلمانانی که در کشورهای غیر 
اسلامی بخاطر دین اسلام فعالیت می کنند،است. در واقع 

می توان گفت، جایزه مصطفی)ص( جایزه فراگیری 
است که در رشته های مختلف با داوری افراد 

برجسته آثارعلمی دانشمندان را ارزیابی 
می کنن��د. این جایزه قرار اس��ت هر 

دوسال یکبار انجام شود.
وی ادامه داد:مبنای این جایزه علمی 
اس��ت زیرا اس��لام و حت��ی دربیانات 

پیامبر)ص( و ائمه اطهار)ع( نیز به علم 
توجه و تاکید فراوانی شده و موضوع دیگر 

اینکه دانشمندان مسلمانی هستند که به دلیل 
مس��لمان بودن و زندگی در کشورهای اسلامی ازفهرست 
دانشمندان حذف می شوند. همان طور که اسلام هراسی 
موجب می ش��ود که به بسیاری از مسلمانان در دنیا ظلم 
ش��ود، به دانشمندان مس��لمان نیز همان طور ظلم شده 

است.
عضو ش��ورای سیاست گذاری جایزه مصطفی)ص( تاکید 
کرد: این جایزه با ایجاد زمینه ای س��بب فراموش نشدن 
افراد از اذهان می شود تا افراد از ذهن و اندیشه ها فراموش 

نشوند. این مهم نباید از یاد برود که دانشمندان هرفعالیتی 
که می کنند، برای جایزه نیست بلکه برای این است که فکر و 
ایده شان در ارتباط با علمی که دارند هرچه بیشتر گسترش 
پیدا کند.اما تشکر و قدردانی از دانشمندان کار ارزشمندی 
است که موجب تشویق جوانان نیز می شودتا آنها 
هم به این عرصه ورود پیدا کنند و از نامداران 

جهان شوند.
مرندی گف��ت: این جای��زه ارتباطات 
دانش��مندان  کش��ورهای اسلامی را 
گس��ترش می دهد تاجایی که حتی 
بورسیه ها و برندهایی به دانشمندان در 
این زمینه داده می ش��ود که از هر نظر 

ارزشمند است.
رئیس فرهنگس��تان علوم پزشکی کشورافزود: 
جای س��پاس دارد که به این جایزه پرداخته شده است   واز 
دست اندکاران این مجموعه می خواهیم که به مطالب مرتبط 
با سلامت هم ،دقت و توجه بیشتری شود.درست است که 
علوم پزشکی کشور تعداد دانشجویان، اساتید و مجموع فارغ 
التحصیلانی به اندازه مجموع سایر علوم ندارد، اما در زمینه 
تولید مقالات و تولید علم حدود 30 درصد مقالات کشور به 
آنها مربوط می شود و در جایزه مصطفی )ص( جا دارد که 

به علوم پزشکی با توجه بیشتری نگاه کنند.

وزی�ر ارتباط�ات و فن�اوری اطلاعات، گف�ت: با توجه 
ب�ه درخواس�ت نمایندگان اس�تان ایلام در تلاش�یم 
ت�ا اقتصاد مقاومتی را با توج�ه به ظرفیت های بخش 
خصوصی تحقق بخش�یم و امروز در کشورهای دیگر 
نیز تمام خدمات اینترنتی رایگان و غیر رایگان توسط 

غیر دولتی ها انجام می شود.
به گ�زارش س�یتنا، دکتر محمود واعظی، در جلس�ه 
ش�ورای اداری اس�تان ایلام در پایانه مرزی مهران که 
با حضور استاندار و نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
این اس�تان برگزار ش�د، در ارتباط با زیرساخت های 
اس�تان ایلام و برنامه های زیرس�اختی، گفت: از سفر 
ابتدایی تا کن�ون 85 میلیارد تومان در اس�تان ایلام 
سرمایه گذاری شده است که تا پایان سال 35 میلیارد 
تومان دیگر نیز انجام خواهد ش�د تا زیرس�اخت های 

ارتباطی به زودی تامین شود.
دکتر واعظی با بیان این که اس�تان ایلام در گذش�ته 
کمتر مورد توجه بوده اس�ت، خاطر نش�ان س�اخت: 
اربعین حس�ینی بهانه ای برای بهبود زیرساخت این 
اس�تان اس�ت و مردم ایلام نیز با تمام گرفتاری های 
ش�خصی از ماه ها قبل به دنب�ال تامین خدمات برای 
زایرین اربعین هس�تند و باید با تامین زیرساختها به 

این مردم دلسوز کمک کنیم.
دکتر واعظی همچنین خواستار اختصاص ردیف بودجه 
برای اربعین ش�د و گفت: این پیشنهاد را به همکارانم 
در دولت ارسال کردم و این تامین بودجه است که می 
تواند تمام نیازهای مردم را به تامین زیرساخت ها رفع 

کند.
وزی�ر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با تاکید بر تامین 
پهنای باند استان تا حد لازم ادامه داد: هیچ مشکلی 
به خص�وص در ایام اربعی�ن نخواهیم داش�ت و این 

پهنای باتد را تا 20 برابر افزایش خواهیم داد.
دکتر واعظی، خاطرنشان کرد: با توجه به درخواست 
نمایندگان این اس�تان در تلاشیم تا اقتصاد مقاومتی 
را ب�ا توجه ب�ه ظرفیت های بخ�ش خصوصی تحقق 
بخشیم و امروز در کشورهای دیگر نیز تمام خدمات 
اینترنتی رایگان و غیر رایگان توس�ط غیر دولتی ها 

انجام می شود.

  تاکید بر اجرای دقیق قانون 
انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات

معاون مطبوعاتی و اطلاع رس��انی وزارت ارش��اد به 
شعار نمایش��گاه مطبوعات مبنی بر »نقد منصفانه، 
پاسخ مسئولانه« اشاره و تصریح کرد: در زمینه پاسخ 
مسئولانه هیچ فرآیندی بهتر و موثر تر از اجرای دقیق 

قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات نیست.
به گزارش س��یتنا، حس��ین انتظامی، مع��اون امور 
مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی در آئین 
اختتامیه نمایشگاه مطبوعات، با بیان اینکه صاحب 
نمایش��گاه خود رس��انه ها هس��تند، اظهار داشت: 
گردهمایی یک هفته ای و سالانه رسانه ها فرصتی 
است برای اینکه رسانه ها مخاطبان خود را از نزدیک 

ببینند و از آنها بازخورد بگیرند.
معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد، افزود: سیاستی که در 
طی دو س��ال اخیر در ای��ن معاونت مورد توجه قرار 
گرفت��ه، این بوده ک��ه در اموری که قاب��ل واگذاری 
هس��تند، دولت از تصدی گری های خودش تا حد 

امکان به نفع صنوف عقب نشینی کند.
وی برگزاری بیست و یکمین نمایشگاه مطبوعات را 
یکی از جلوه های عقب نشینی به نفع صنوف دانست 
و تصریح کرد: جلوه دیگر آن را در سیاستی می توان 
دید  ک��ه در روش پرداخت یارانه های مطبوعات به 

مرحله اجرا رسیده است.
معاون مطبوعاتی و اطلاع رس��انی وزارت ارش��اد به 
شناس��ایی و قدردانی از رسانه هایی اشاره کرد که به 

زبان فارسی به عنوان میراث و هویت می نگرند.
وی  با تاکید بر اینکه باید تلاش شود تا این سرمایه 
جدی تر حفظ ش��ود، ابراز داشت: این مهم می تواند 
مقدم��ه ای برای برگ��زاری دوره های آموزش��ی با 

مشارکت فرهنگستان زبان و ادبیات فارسی  باشد.
انتظامی به شعار این دوره از نمایشگاه مطبوعات مبنی 
بر »نقد منصفانه، پاسخ مسئولانه« اشاره و تصریح کرد: 
در زمینه پاسخ مسئولانه هیچ فرآیندی بهتر و موثر 
تر از اجرای دقیق قانون انتش��ار و دسترسی آزاد به 

اطلاعات نیست.
انتظامی  ادامه داد: مطابق این قانون همه دس��تگاه 
های حاکمیتی، دولتی و عمومی و حتی بخش های 
خصوصی که به ارائ��ه خدمات عمومی می پردازند، 
موظف هستند در رابطه با هر آنچه که برای شهروندان 
ح��ق یا تکلیف ایجاد می کند، اطلاع��ات لازم را به 
صورت عام منتشر کنند و دسترسی شهروندان را به 

این اطلاعات میسر کند.



  موتورهای جستجوی 
بومی را بر محتوای خبری 

متمرکز کنیم

 موتورهای جست وجو می تواند مولد حرکت 
اقتصادی در عرصه ICT کشور باشد

جویشگر بومی یکی از ابزارهای شبکه ملی اطلاعات است
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مجری طرح جویش��گر بومی، خبر را پربازدیدترین 
بخش جس��تجوی فارسی زبان دانست و گفت: اگر 
موتورهای جس��تجوی بوم��ی را روی این خدمات 

متمرکز کنیم امکان موفقیت افزایش می یابد.
به گزارش خبرنگار س��یتنا، دکتر ی��اری، در آیین 
رونمایی از نس��خه تجاری پارس��ی ج��و، در زمینه 
اکوسامانه فضای اطلاعاتی جویشگر، گفت: فضای 
اطلاعات اینترنت محدود به صفحات وب نیس��ت 
بلکه در بس��یاری موارد شامل اطلاعات محلی هم 

می شود.
وی با اش��اره به تعداد وب س��ایت های پربازدید در 
ایران، گفت: 60 درصد بازدید این سایت ها در ایران 

است و از این نظر باید به محتوا نیز توجه داشت.
یاری خبر را پربازدیدترین بخش جستجوی فارسی 
زبان دانست و گفت: اگر موتورهای جستجوی بومی 
را روی ای��ن خدمات متمرکز کنیم امکان موفقیت 
افزایش می یابد.وی با بیان اینکه گوگل کاربران خاص 
خ��ود را دارد، افزود: ما هم باید کاربران خاص خود 
را داش��ته باشیم و براساس نوع کاربرد به مخاطبان 
خدمت ارای��ه داد.وی با تاکید به تقویت و حمایت 
از تجمع کنن��دگان داده بومی گفت: حمایت طرح 
جویشگر باید به شکلی باشد تا محتوا و جویشگرها 

با هم توسعه یابند.
یاری ادامه داد: جویشگرها ابعاد مختلفی دارد و باید 
تمام مس��ایل را دید. از این رو نقشه راه در سه گام 
طراحی شد. فاز اول برنامه ریزی است که اخیراً تمام 
شد و هم اکنون در فاز شروع پروژه ها و شکل گیری 

دستاوردها  هستیم.
وی بازخورد مخاطبان را باعث رشد جویشگر دانست 
و گفت: وقتی طرح تجاری سازی شد، دیگر حمایت 
دولت کامل ش��ده است و این موتور جذب صنعت 
می شود؛ بازار جستجوی ایران بازار پرسودی است 

که جای کار دارد.
ی��اری از دریاف��ت 107 پیش��نهاد در زمینه طرح 
جستجوی بومی خبر داد و گفت: 26 شرکت و 22 
دانشگاه در این زمینه شرکت کردند که بیش از 50 
درصد محصول آماده داش��تند پس زمینه فعالیت 

وجود دارد که با هم مشارکت کنند.
وی در پایان اظهار داشت: 15 درصد طرح انجام شده 
اس��ت و پروژه های مرحل��ه اول 15 پروژه محصول 

محور بوده است که پارسی جو یکی از آن ها است.

رییس پژوهش�کده سیاستگذاری و مطالعات راهبردی 
پژوهش�گاه ICT، گفت: پ�روژه های متع�ددی در این 
پژوهشکده در دست اجراست، که بخشی از نتایج آن ها 

حداکثر تا پایان سال استخراج می شود.
به گزارش سیتنا، دکتر وحید یزدانیان، خاطر نشان کرد: 
در این راس�تا، به منظور پیش بینی گام های آتی دنیای 
ICT و این که چه فناوریهای�ی در این حوزه حرف اول 
را خواهند زد، مطالعه در زمینه آینده پژوهی در فناوری 

اطلاعات آغاز شده است.
وی در خص�وص پروژه تدوین س�ند تعامل پذیری بین 
دستگاهی به عنوان گام نهایی استقرار دولت الکترونیک 
نیز گفت: در این س�ند س�رویس های قابل ارائه توسط 
دستگاه های مختلف، استانداردها و پروتکل های تعاملی 

بین دستگاه ها استخراج و پیشنهاد خواهد شد.
رییس پژوهش�کده سیاستگذاری و مطالعات راهبردی 
پژوهشگاه ICT با اشاره به این که بر اساس این سند از 
شبکه زیرساختی که سازمان IT   ایجاد کرده برای استقرار 
دولت الکترونیک استفاده می شود، افزود: بر اساس این 

س�ند دس�تگاه های 
مختلف م�ی توانند با 

یکدیگر ارتباط داشته و از 
بانک های اطلاعاتی یکدیگر 

استفاده و به یکدیگر خدمت ارایه 
دهند.

یزدانیان در ادامه با اشاره به اجرای طرح کلان موتورهای 
جست و جو در مرکز، افزود: باور داریم موتورهای جست 
و جو می تواند مولد حرکت اقتص�ادی بزرگ در عرصه 
ICT کشور باشد، از این رو استخراج مدل های کسب و 
کار مبتنی بر موتورهای جست و جو اهمیت ویژه ای دارد 

و این پروژه در حال استخراج و در مراحل پایانی است.
وی ب�ا تاکید بر این که مجموعه ای از کس�ب و کارهای 
کوچک و متوسط از طریق موتورهای جست و جو ایجاد 
خواهد شد، ادامه داد: شناسایی این کسب و کارها، نحوه 
همکاری ش�رکت های فعال در حوزه نرم افزار و ICT با 
موتورهای جست و جو، اطلاع رسانی، نحوه کسب درآمد 

موضوعات مهمی است که باید به آن پرداخت.

 رئی��س مرکز ملی فض��ای مجازی با اب��راز امیدواری 
نس��بت به حضور جویش��گر بومی در کش��ور، گفت: 
متأس��فانه اندازه بازار ICT در کش��ور محدود است و 

در حد و اندازه اقتصاد ملی نیست.
ب��ه گزارش خبرنگار س��یتنا، دکتر س��ید ابوالحس��ن 
فیروزآبادی، دبیر ش��ورای عالی و رییس مرکز فضای 
مجازی کش��ور در آیی��ن رونمایی از نس��خه تجاری 
»پارس��ی جو«، با بیان اینکه جویش��گر بومی یکی از 
ابزارهای شبکه ملی اطلاعات است، اظهار داشت: برای 
حمایت از جویش��گر بومی ضروری اس��ت بانک های 

اطلاعاتی را در دسترس قرار داد.
وی با تأکید به مش��ارکت تمام گروه ها در این زمینه، 
گف��ت: مدل های اقتصادی بوم��ی طراحی کنید تا به 

مخاطب ایرانی براساس نیاز آن اطلاعات داد.
فیروزآبادی با بیان اینکه جویشگر تنها نیست بلکه شامل 
کسب و کارها هم می شود، ادامه داد: بازار کسب و کار 

ICT امکان بزرگ شدن تا چهار برابر را دارد.
وی با اش��اره به فرصت ایجاد ش��ده در دولت یازدهم، 
گفت: سیاس��ت دولت و ش��رایط برجام فرصت خوبی 
اس��ت که بازار داخلی را ارتقای س��ه ت��ا چهار برابری 
داد و ب��ا تصمیم��ات لازم می توان این ش��رایط را به 

وجود آورد.
وی در پای��ان خاطرنش��ان ک��رد: دول��ت در ح��د 
سیاس��تگذاری می تواند حمایت کند و برای آغاز باید 
در حوزه هایی وارد شد که بومی است که بیشتر شامل 

خدماتی، سرگرمی و جویشگرها می شود.
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  تنظیم دستورالعمل نحوه استفاده
 مسوولان از گوشی های هوشمند

بررسی پیشنهادات حوزه ICT برای قانون برنامه ششم توسعه

 رئیس سازمان پدافند غیر عامل با بیان اینکه دستورالعمل استفاده از 
گوشی های هوشمند مسئولین تنظیم شده است، اظهار کرد: مخالف 
ش�بکه های اجتماعی نیستیم و می توان به عنوان فرصت از آن ها 

استفاده کرد.
به گزارش خبرنگار سیتنا، سردار غلامرضا جلالی، در نشست خبری 

که پیرامون دوازدهمین س�الگرد پدافند غیر عامل کش�ور و همایش 
سراس�ری پدافند غیر عامل وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار 

شد، در ارتباط با اینکه چه میزان از پدافند غیر عامل به تلفن هوشمند مربوط 
می شود؟ توضیح داد: یک فناوری جدید سایبری ایجاد شده است که تاثیر خود را 

بر روی تمام فضاهای مربوط می گذارد.
وی افزود: در سندهای مربوط به سایبری کشورهای پیشرفته نیز استفاده هوشمند از ابزار و ارتقا سطح دانش 
س�ایبری مسئولان آمده است؛ گوشی هوش�مند ایجاد ورود اطلاعات شخصی می کند و این موضوع موجب 

خروج نا به هنگام اطلاعات شخصی نیز می شود.
جلالی در ارتباط با نحوه استفاده از گوشی های هوشمند مسئولین پاسخ داد: یک دستورالعمل آماده کرده ایم 
که نحوه عملکرد گوشی هوشمند در سازمان هایی که اطلاعات آن ها طبقه بندی شده است در آن قید شده 

است؛ البته در کنار این دستور العمل باید زیرساخت امنیتی آن نیز در کشور برقرار شود.
وی درباره امنیت و زیرس�اخت امنیتی کشور خاطرنشان کرد: برقراری امنیت در کشور بدون استفاده از نرم 
افزارهای غیر بومی دشوار است و در کنار این موضوع ساماندهی نرم افزارها با اهمیت است؛ همچنین یک مرکز 
ساخت نرم افزارهای بومی و دانش بنیان ایجاد کردیم که ما حصل این تلاش ها در آینده به برقراری امنیت در 

کشور تبدیل خواهد شد که همکاری تمام مسئولین نیز باید صورت بگیرد.
رئیس سازمان پدافند غیر عامل کشور در پایان درباره شبکه های اجتماعی و فیلترینگ آن ها بیان کرد: شبکه 
های اجتماعی صرفا تهدید به حساب نمی آید و می تواند فرصتی برای هر حوزه نیز باشد در این زمینه کمیته 
تعیین مصادیق مجرمانه در ارتباط با صفحات شبکه های غیر اخلاقی تصمیم خود را خواهد گرفت این را باید 

گفت که ما مخالف شبکه های اجتماعی و استفاده از آن ها توسط کاربران ایرانی نخواهیم بود.

پنجمین جلس��ه کمیس��یون فناوری اطلاعات، ارتباطات و اقتصاد رسانه 
با هدف بررس��ی پیش��نهادات بخش ICT برای قانون برنامه ششم،  

هش��تم آذرماه در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
برگزار شد.

به گزارش سیتنا، محمد رضا طلایی، رئیس کمیسیون فناوری 
اطلاعات، ارتباطات و اقتصاد رس��انه در این جلسه با اشاره به 
اینک��ه در خصوص قانون برنامه شش��م پیش��نهادات اعضا به 
کمیسیون رسیده و مورد جمع بندی قرار گرفته است، گفت: 

برای قانون برنامه شش��م پیشنهاد می شود تا در بحث آموزش 
IT، برنامه های آموزشی وزارت آموزش و پرورش ملاک قرار گرفته 

ش��ود و صدا و س��یما نیز باید برنامه هایی را به صورت رایگان به امر 
آموزش IT اختصاص داده و همچنین وزارت علوم به ایجاد رشته های جدید 

در زمینه ICT بپردازد.
طلایی افزود: همچنین پیش��نهاد می ش��ود برای جلوگیری از ایجاد مشکلات در تامین و اعطای اعتبارات در 

بخش توسعه و نشر بازی های رایانه ای بومی راهکارهایی تدوین شود.
به گفته طلایی، برنامه ششم باید به گونه ای نگاشته شود که در آن وزارت ارتباطات و فن آوری اطلاعات ملزم 
به تدوین نقشه راه 5 ساله ICT تا پایان سال اول برنامه شده و همچنین تدوین استانداردهای حوزه امنیت 

اطلاعات سرعت بگیرد.
در ادامه پیشنهاد شد وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری وزارت ارتباطات و فن آوری اطلاعات و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی نسبت به تعیین شیوه ای برای تسهیل در مشارکت شرکت های داخلی با سرمایه گذاران 
خارجی در زنجیره تامین کالا و خدمات مورد نیاز کشور با لحاظ نمودن خدمات نگهداری و پشتیبانی معتبر 

پس از فروش اقدام نماید.

  دانشکده  پست و مخابرات یکی 
از مهمترین اهرم های تربیت نیروی 

انسانی است
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، اظهار داشت: 
دانشکده ی علمی - کاربردی پست و مخابرات نیز 
یکی از مهمترین اهرم های تربیت نیروی انسانی 
در حوزه ی ICT به شمار می رود که تیم جدید 

مدیریتی ما از ترم گذشته آغاز به کار کردند.
دکتر محم��ود واعظی در گفت وگ��وی اختصاصی با 
خبرنگار سیتنا و در پاسخ به این سوال که برای تربیت 
نیروی انسانی در حوزه ی فناوری اطلاعات و ارتباطات 
چه تدابیری اندیش��یده اید؟ گفت: برای تربیت نیروی 
انس��انی در این بخش، تشکیل و حمایت از گروه های 
کارب��ردی در موضوعات تخصصی حوزه ی ICT را در 

اولویت قرار دادیم.

وزی��ر ارتباط��ات ادامه داد: علاوه بر آن، جوان س��ازی 
مجموعه ی مدیریتی در وزارت ICT و ش��رکت های 
تابعه را در دس��تور کار داشتیم که با این جوان سازی 
طبیعتا نیروی انسانی با س��طح اطلاعات بروز در این 

مجموعه وارد شد.
واعظی خاطرنش��ان کرد: از س��وی دیگ��ر با کمک به 
ش��رکت های دانش بنیان به نوعی ب��ه تربیت نیروی 

انسانی همت گمارده ایم.
وزی��ر ارتباطات و فناوری اطلاعات، تاکید کرد: به نظر 
می رس��د که در ح��ال حاضر در داخل کش��ور و در 
حوزه ی ICT حمایت های خوبی به عمل آمده است و 
در این راستا، شرکت های دانش بنیان بسیاری تشکیل 
شده اند که باعث تربیت و توسعه ی نیروهای کارآمد در 

این حوزه شده است.
دکتر واعظی اظهار داشت: دانشکده ی علمی - کاربردی 
پست و مخابرات نیز یکی از مهمترین اهرم های تربیت 
نیروی انسانی متخصص در این حوزه به شمار می رود 
که تیم جدید مدیریتی ما از ترم گذش��ته آغاز به کار 

کردند.
واعظ��ی ادامه داد: م��ا برای ترم جدی��د نیز کمک 
ش��ایانی به دانش��کده کرده ایم و امی��دوارم با یاری 
خداوند متعال و تلاش تیم مدیریتی این دانش��کده، 
نهایتا بتوانند با نقش موثری به تربیت نیروی انسانی 

همت بگمارند.
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 رییس س��ازمان تنظیم مقررات و ارتباط��ات رادیویی، از 
ساماندهی حدود 1200 پروانه موجود در حوزه ثابت شامل 
PAP، PSTN، ISDP، ISP و VOIP در ابتدای س��ال 

93 در دو بخش FCP و Servco خبر داد.
به گزارش خبرنگار سیتنا، دکتر عمیدیان، در مراسم اعطای 
 FCP »پروانه »ایجاد و بهره برداری از شبکه ارتباطات ثابت
، گفت: در اولین مرحله، از 18 متقاضی واجد شرایط اولیه 
FCP، به هفت ش��رکت آریا رسانه تدبیر )شاتل(، انتقال 
داده های آسیاتک، پارس آنلاین ارتباطات، انتقال داده های 
ندا گستر صبا، پیشگامان توسعه ارتباطات، داده گستر عصر 

نوین و گسترش ارتباطات مبنا پروانه اعطا می شود.
وی خاطرنش��ان کرد: تقاضای 11 متقاضی باقیمانده نیز 
در حال بررسی است که امیدواریم تا بهمن به جمع بندی 
برسد.وی با اشاره به سه رویکرد گذر از پروانه های مبتنی بر 
تکنولوژی به پروانه های بدون محدودیت تکنولوژی تا حد 
ممکن، پروانه های تک سرویسی به چندسرویسی و پروانه 
های اس��تانی به سراس��ری در صدور پروانه FCP پس از 
تصویب در کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات اظهار داشت: 
در نهایت کمیسیون تنظیم مقررات صدور پروانه را در دو 
قالب شبکه ارتباطات ثابت )FCP( و ارائه خدمات ارتباطی 

ثابت )Servco( تصویب کرد.
وی در این زمینه با بیان تجربه جهانی افزود: روند جهانی 

مدتی است که به سمت جداسازی لایه شبکه و سرویس 
پیش رفته و در آن معمولاً تع��داد معدودی از اپراتورها با 
تمرکز روی شبکه، از سرمایه گذاری های غیراقتصادی پرهیز 
کرده و به این ترتیب با شکل گیری اپراتورهای بزرگ، صرفه 
اقتصادی به همراه دارد.عمیدیان در ادامه با اشاره به استفاده 
از مشاوران داخلی و نظرخواهی گسترده از فعالان و ذینفعان 
این حوزه، بیان کرد: در فاز مطالعاتی از تجربه سایر کشورها 

و نظرات مشاوران خارجی هم استفاده کردیم.
وی با بیان این که در صدور پروانه FCP و Servco ، علاوه 
بر بهبود فضای کسب و کار، افزایش سرمایه گذاری بخش 
خصوصی، توسعه دسترسی مردم به خدمات ICT و رقابتی 
کردن تعرفه هارا مد نظر داش��تیم، ادامه داد: شفاف سازی 
زنجیره ارائه خدمات بر بستر ارتباطات ثابت از طریق تفکیک 
لایه ش��بکه در قالب پروانه FCP و لایه خدمات در قالب 
پروانه Servco، فراهم کردن شرایط حضور سرمایه گذاران 
و بازیگران جدید؛ سراس��ری کردن پروانه ها و حذف موانع 
دست و پاگیر؛ حذف وابستگی پروانه ها به فناوری و سرویس 
خاص تا حد امکان؛ از جمله اهداف ما در این خصوص بوده 

است.
عمیدیان ساماندهی بخش ثابت در قالب پروانه های FCP و 
Servco را بخشی از یک پازل بزرگتر برای اصلاح ساختار 
بخش ICT کشور دانست و گفت: با در نظر گرفتن الزامات 

ش��بکه ملی اطلاع��ات و 
اعطای مجوز نسلهای سوم 
و چه��ارم در بخش موبایل 

 MVNO و ورود پروانه ه��ای
و اج��رای MNP، بخ��ش موبایل 

ساماندهی می شود که با زمینه سازیهائی که برای همگرائی 
ثابت و موبایل در پروانه های MVNO، تبدیل وایمکس به 
TD-LTE و پروانه عمده فروشی TD-LTE انجام شده 

است، طی یکسال آینده کامل خواهد شد.
TD- وی با بیان این که اصول حاکم بر پروانه عمده فروشی

LTE در جلسه دیروز کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات 
تصویب شد، گفت: براساس آن سه باند فرکانسی 2300، 
2600 و 3500 به مزایده گذاش��ته خواهد شد که در باند 
2300 امتیازات خاصی برای مجموعه ش��رکتهای دارنده 
پروانه FCP در نظر گرفته ش��ده که این موضوع می تواند 
به کاهش وابستگی اپراتورهای FCP به سیم مسی، کمک 

کند.
رییس س��ازمان تنظیم مقررات با اشاره به تدوین و اجرای 
مقررات SMP، تعیین تکلیف مراک��ز داده، CDN ها و 
OTT ها پیش بینی کرد تا پایان سال 1395 چهره کاملًا 
جدید بخش ICT کشور و رگولاتوری به نمایش گذاشته 

شود.

رئیس هیات مدیره شاتل، گفت: پروانه FCP تحولات 
زیادی ایج�اد خواهد کرد و به دارن�دگان این پروانه 
ام�کان ارایه س�رویس ب�ا حداقل یک پنج�م تعرفه 
مخابرات را می دهد و قیمت تمام شده مشترکان نیز 
شدیدا کاهش می یابد یا کیفیت آنها افزایش خواهد 

یافت.
به گ�زارش س�یتنا، محمدحس�ن شانه س�اززاده در 
نشست خبری به مناسبت صدور پروانه FCP شاتل 
افزود: با راه اندازی شبکه FTTC شاتل، تحول بزرگی 
در ارایه س�رویس به مش�ترکان ایجاد خواهد شد و 
امیدواری�م تا هفت ماه پس از ش�روع ای�ن پروژه 70 
درصد کلان ش�هرهای کش�ور را تحت پوش�ش قرار 
دهیم.وی اظهار داشت: میزان سرمایه گذاری برآورد 
ش�ده برای راه اندازی این پروژه در ش�هر تبریز 103 
میلی�ارد تومان و ب�رای تهران کمت�ر از 700 میلیارد 
تومان است تا بتوانیم این سرویس را برای تقریبا 70 
درصد جمعیت این ش�هرها عرضه کنیم و راه اندازی 
این پروژه در بقیه استان ها نیز درحال پیگیری است.
وی ارایه سرویس های FTTC را از ویژگی های اصلی 
پروان�ه FCP عنوان کرد و گفت: ما در ش�اتل برنامه 

مفصلی ب�رای ارایه خدم�ات FTTC داریم و در این 
باره با 15 اس�تاندار کش�ور توافق ه�ای اولیه صورت 
گرفته و با ش�هرداری های تبری�ز و تهران در مرحله 

عقد قرارداد هستیم.
شانه س�اززاده ضمن قدردان�ی از وزارت ارتباطات و 
فن�اوری اطلاعات و س�ازمان تنظیم مق�ررات برای 
مش�ارکت با بخ�ش خصوص�ی در تدوی�ن و صدور 
پروانه ه�ای FCP مس�تقل از فناوری، اج�ازه ایجاد 
ش�بکه فیبر ن�وری در دو لایه EDGE و دسترس�ی 
را از مهمترین دس�تاوردهای این پروانه عنوان کرد و 
گفت: در این دو لایه اجازه ایجاد ش�بکه داریم و اگر 
بتوانی�م در لایه EDGE، ظرفیت انتقال ایجاد کنیم، 
کمک بسیار به اپراتورهای FCP برای ارایه سرویس 

خواهد بود.
 IPTV، مانن�د  س�رویس هایی  ارای�ه  اف�زود:  وی 
 70 ک�ه   Video on Demand ی�ا   Streaming
درص�د ترافیک دیت�ای جهان را به خ�ود اختصاص 
داده اس�ت، روی بسترهای جدید امکان پذیر خواهد 
ش�د.رییس هی�ات مدیره ش�اتل با اش�اره به هزینه 
ب�الای لینک های انتقال که از س�وی مخاب�رات ارایه 
می شود، گفت: درحال حاضر هر مگ لینک اجاره ای 
از مخاب�رات ح�دود 100 هزار تومان در ماه اس�ت که 
به دلی�ل قیمت بالای آن اج�ازه ارایه خدماتی مانند 
IPTV و Video on Demand  را ب�ه م�ا نمی دهد 
و از سوی دیگر مشتری نیز با قیمت گران به استفاده 
از این سرویس ها ترغیب نخواهد شد. در صورتی که 

با ایجاد شبکه فیبر، روی کیفیت و قیمت تفاوت های 
زیادی می توانیم ایجاد کنیم.وی افزود: در حال حاضر 
لینک انتقال را با ظرفیت دو مگ از مخابرات دریافت 
می کنی�م درصورتی که حداقل انتظار یک مش�ترک 
نهایی از س�رویس هش�ت و 10 مگ است و مشترک 
ب�ه چندین برابر کانال هایی که ب�ا صف طولانی به ما 

تخصیص داده می شود، نیاز دارد.
وی گف�ت: پروانه جدید اج�ازه ورود ما به حوزه تلفن 
ثابت را نیز داده اس�ت و قابلیت ترابردپذیری نیز دارد 
و می توانیم شماره ها را منتقل کنیم و کاربران می توانند 
روی گوشی هوشمند خود یا براساس IP در محل های 
مختلف از این خدمات اس�تفاده کنن�د. ضمن اینکه 
تعرفه آن کمتر از تعرفه های فعلی مخابرات خواهد بود 

که مخابرات ادعای زیان ده بودن آن را دارد.
ش�انه  س�اززاده اف�زود: فق�ط رگولات�وری ب�رای ما 
محدودیت فاصله 10 درصدی با تعرفه های مخابراتی 
را قرار داده اس�ت که اگر آن را افزایش بدهد باز هم 
می توانیم کمتر از قیمت های فعلی مخابرات خدمات 
ارایه بدهیم و کیفیت آن نیز بسیار متمایز خواهد بود 

و شامل سرویس های ارزش افزوده نیز می شود.
وی از ارایه خدمات تلفن ثابت در مناطق کم برخوردار 
در گام نخس�ت خب�ر داد و گف�ت: در نقاط�ی ک�ه 
مخابرات شبکه خود را توسعه نداده و تقاضای بازار 
نی�ز وجود دارد، س�رویس خ�ود را عرضه خواهیم 
کرد و س�پس وارد فضاهای رقابتی در کلان شهرها 

خواهیم شد.

FCP تحول در ارائه خدمات ارتباطی با صدور پروانه های
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مسعود فاتح

پروفسور یارعلی، عضو ارشد دانشگاه ايالتی MSU كنتاكی:

همراهی ایران با پیشرفت های جهانی در حوزه 4G و 5G مستلزم 
اتخاذ تصمیم های انقلابی است

  با توجه به سفر اخیر جنابعالی به ایران و برگزاری 
جلس�ات موثر و کاربردی با دس�ت ان�درکاران حوزه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، ارزیابی ش�ما از وضعیت 
فعلی پیاده سازی 3G و 4G در ایران چیست؟ جایگاه 
فعلی ایران در دسترسی به تکنولوژی های نسل بالای 
تلفن همراه در مقایسه با میانگین جهانی و کشورهای 
توسعه یافته چگونه است و چه پارامترهایی باید مد نظر 

قرار گیرد؟

همانطوری که می دانید تا به حال تقریبا به طور متوسط هر 10 سال پنجره 
زمانی، گذر یک نسل از ارتباطات سیار به نسل بالاتر اتفاق افتاده است. نیاز 
و انتظارات کاربران و اپراتورهای تلفن همراه برای هر نسل متفاوت و تقریبا 
 ،)Coverage( محدود به یک سری سرویس ها و کاربردها مثلا پوشش
سرعت دیتا )Data Rate( و یا تاخیر کم )Minimum Delay( بوده 
است. پیاده سازی نسل سوم CDMA 2000 یا UMTS تقریبا در دنیا 
با مش��کلات مواجه شد، چون تکنولوژی جدیدی در صنعت موبایل برای 
این نسل ارائه نشد و فقط تنها با بهینه سازی تکنولوژی های قبلی مثل 
CDMA  یا GSM بس��نده شد و نیازها و انتظارات سرعت دیتا برآورده 

نشد.
در گذر به نسل چهارم موبایل با یک اتفاق بسیار موفق که در حقیقت نقطه 
عطف این پروسه نیز می باشد مواجه شدیم و آن »اتفاق نظر« همگانی و 
جهانی بر روی یک تکنولوژی به نام LTE برای نس��ل بعد از به اصطلاح 
3G بود. اگرچه تکنولوژی LTE با مشخصات ارائه شده توسط اپراتورها به 
عنوان نسل چهارم در ابتدا مورد قبول ITU قرار نگرفت، )به دلیل سرعت 
دیتا و محدودیت رومینگ(؛ ولی نهایتا اپراتورهای قوی و کلان خصوصا در 
آمریکا مانند Verizon و AT&T، با فشار و لابی ITU را وادار به تعظیم 

و قبول LTE به عنوان تکنولوژی نسل چهارم کردند. 
معرف��ی LTE ب��ا س��رعت Mbps 20 و Mbps 5 و محدودیت های 
رومینگ حتی نزدیک به ش��اخصه های لازم و معرفی شده نسل چهارم 
توس��ط ITU نبود. معرفی LTE به عنوان نسل چهارم در حقیقت یک 
موض��وع بازاریابی در صنعت موبایل بود. همانطوری که می دانید رش��د 
صنعت موبایل سالانه در حدود 50 تا 60 درصد می باشد و در کشور های 

پروفسور عبدالرحمان یارعلی، عضو ارشد، استاد و مشاور فنی دانشکده مهندسی دانشگاه 
Murray State ایالت کنتاکی آمریکا و محقق ارشد که کتب و مقالات متعدد دانشگاهی 
در حوزه نسل های بالای تلفن همراه در سوابقش وجود دارد، به عنوان چهره ای شناخته 
شده در حوزه طراحی، توسعه و بهینه سازی شبکه های بی سیم موبایل در آمریکا  و حتی در 
سطح دنیا مطرح است. وی عهده دار مدیریت پروژه های متعددی در حوزه طراحی و بهینه 
سازی سیستم های ارتباطی بی سیم موبایلی برای اپراتورهای مطرح تلفن همراه همچون 

lucent, AT&T,NORTEL و Sprint PCS در آمریکا بوده است. 

این استاد برجسته دانشگاهی که در سال های حضور در ایران عهده دار مسوولیت در گروه 
مخابرات سیار مرکز تحقیقات مخابرات ایران بوده است، به تازگی کتابی با عنوان »4G  و 
بالاتر: پوش�ش ش�بکه ها، اجزا و سرویس ها« نوشته است که مورد توجه مجامع علمی و 
اجرایی این حوزه در دنیا قرار گرفته و به عنوان منبع توسعه برخی اپراتورهای مطرح دنیا 

مورد نظر مدیران اپراتورها قرار گرفته است.
در ادامه گفت و گوی اینترنتی ماهنامه نس�ل چهارم با پروفس�ور عبدالرحمن یارعلی را 

می خوانید:

غربی عاملی موثر بر بخش های اقتصادی دیگر در کشورها بوده است. در 
حال حاضر در حدود 425 ش��بکه فعال تجاری )Commercial( نسل 
LTE  در 88 کش��ور دنیا پیاده سازی شده است و آمریکا بیشترین سهم 
از تعداد کاربران و پوشش LTE را دارا می باشد؛ اگر چه اولین کشور در 

پیاده سازی LTE نبوده است.
 لازم به ذکر اس��ت که در پروسه ارتقا تکنولوژی LTE با استفاده از یک 
 ،MIMO مثل  )Small Innovations( سری تکنولوژی های ابداعی
تجمع باند )Carrier Aggregation( و COMP عملکرد شبکه های 
LTE در ارائه س��رویس ها و کاربردها با سرعت بالاتر و کیفیت بهتر قابل 
قبول تر شده است ولی هنوز فاصله زیادی با شاخصه های ارائه شده اولیه  
نس��ل چهارم توس��ط ITU دارند. به طور کل اهداف ارتقا و پیاده سازی 
نسل های س��وم و چهارم در حیطه استفاده کاربران از پهنای باند وسیع 
)Broad Band( ب��ود و اتص��ال )Connectivity( و تراک��م و تجمع 
 )Sensors( حس��گرها ،)Devices( دس��تگاه ها ،)Densification(
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و اتوماس��یون مورد نظر نبود، ولی دایره نیازها و شاخصه های 
مطرح در شبکه های نسل پنجم بسیار متفاوت، فراتر و پیچیده 
ت��ر از 4G خواه��د بود، لذا مس��وولان مخابراتی در جمهوری 
اسلامی ایران برای همراه شدن با پیشرفت ها و بهره وری از این 

صنعت نیاز به اتخاذ تصمیمات انقلابی دارند. 
رشد تلفن ثابت در ایران در سال 2013 میلادی تنها 1.9 درصد 
بوده اس��ت. رشد بازار موبایل در ایران به دلایل مختلف بسیار 
پایین تر از پتانسیل موجود در کشور می باشد. عدم دسترسی 
به اینترنت بین الملل با سرعت بالا، بعضا مقررات دولتی و عدم 
دسترسی به تجهیزات پیشرفته بعضی از موانع در این حوزه می 
BTS باشند، ولی با توجه به شرایط حاکم در کشور بهینه سازی
های موجود، تخصیص فرکانس بیشتر و از همه مهمتر انتقال بار 
  Wifi، WiGig شبکه موبایل به شبکه های کوچک تر مثل
و Femtocell از مهمترین مواردی است که باید مد نظر قرار 
گیرد. استفاده کاربران از شبکه موبایل با درصد بالا )حدود 60 

درصد اوقات( در محل مسکونی، ادارات و Indoor می باشد. بنابراین با 
ایجاد ش��بکه های hot spot و ارائه موبایل هایی با قابلیت دسترسی به 
شبکه های متفاوت می توان کیفیت شبکه ها را از لحاظ ظرفیت و سرعت 
بالابرد. در نهایت می توان گفت که نس��ل پنجم )5G( موبایل یک گذر 

انقلابی در صنعت موبایل و مجزا از LTE خواهد بود.

   از آنجا که یکی از مش�کلات اساس�ی در توسعه 
ش�بکه نس�ل بالای تلفن همراه، اختصاص فرکانس 
مطلوب به اپراتورهاست، به صورت معمول در دنیا چه 
باند فرکانسی برای نس�ل سوم و چهارم شبکه  تلفن 
همراه اختصاص می یابد و با اختصاص باند فرکانس�ی 
پایین تر تا چه میزان توسعه  شبکه با سرعت بیشتر و 

هزینه کمتر انجام خواهد شد؟

موضوع ارتباط تکنولوژی های موبایل و فرکانس، بسیار عمیق و تنگاتنگ 
است. در صنعت موبایل ما می گوییم که این ارتباط در حد »ازدواج« است 
و فرکانس در حقیقت مش��ابه اکسیژن برای ارتباطات سیار می باشد. در 
نسل های دوم، سوم و چهارم، باند فرکانس از MHZ 450 تا کمت���ر از 
3GHZ تخصیص داده شده است. باندهای فرکانس پایین از پوشش و نفوذ 
بهتر و نیز انعطاف پذیری بهتر در انتقال از 4G به 5G بهره مند هستند، 
ولی تکنولوژی های جدید برای 5G ، نیاز به فرکانس های بالا دارد. اگرچه 
امواج میلی متری بین m m wave( 6-300 GHZ( از لحاظ انتش��ار 
 Gain و بلوک شدن مشکلات فراوانی دارند، ولی با استفاده از آنتن ها با
بالا و المان های زیاد جهت Beamforming می توان بر بسیاری از این 
مشکلات فائق آمد. با تخصیص باند فرکانس بیشتر تا حدود MHZ 700تا 

GHZ 1در فرکانس های میلی متری، بسیاری از مشکلات 
ظرفیتی و سرعت دیتا مرتفع خواهد شد.

در مورد نس��ل های س��وم و چهارم موبایل و فرکانس های 
مورد استفاده در کشورهای مختلف هماهنگی وجود ندارد. 
برای مثال در امریکا اپراتورهایAT&T  و Verizon  دو 
باند متفاوت 700 مگا هرتز و 2 گیگا هرتز استفاده می کنند 
و همین باعث مشکلات رومینگ می شود. اضافه بر استفاده 
از بان��د فرکانس��ی متفاوت، بعضی از کش��ورها مثل چین 
از TDD اس��تفاده می کند؛ در حالی که اکثر کشورهای 
دیگر مثل آمریکا از FDD استفاده می کنند. برای تحقق 
رومینگ کامل باید موبایلی طراحی ش��ود که در همه باند 
های فرکانس��ی عمل نماید و ای��ن در حال حاضر به لحاظ 

تکنیکی و هزینه امکان پذیر نخواهد بود.

  همانگونه که مس�تحضرید؛ سه اپراتور تلفن 
همراه در ایران با ش�بکه های مس�تقل و مجزا به ارائه  
خدمت مش�غولند و طبیعتا در توسعه  شبکه و گذر از 
نس�ل فعلی به نسل های بالاتر با مشکلات توسعه ای 
مواجه اند. پیشنهاد شما به اپراتورها در راستای استفاده 
از ظرفیت های متقابل همدیگر چیست و اپراتورهای 
موفق در دنیا با ش�یوه ای نسبت به توسعه ی شبکه با 

استفاده از ظرفیت های متقابل، مبادرت می ورزند؟

در حال حاضر چالش ها و چشم انداز های موجود در صنعت ارتباطات سیار 
بسیار پیچیده تر و متفاوت از دو دهه و حتی یک دهه پیش است. امروزه 
شرکت هایی در این صنعت که سالانه بیش از یک تریلیون دلار درآمدزایی 
دارند موفق خواهند بود که علاوه بر رقابت با یکدیگر بتوانند همکاری ها و 
اشتراکاتی را جهت ادامه فعالیت در بازار موبایل و نیز درآمدزایی بیشتر با 
هم داشته باشند. با توجه به هزینه های اولیه لازم جهت راه اندازی شبکه 
و یا ارتقاء ساختار شبکه ها به نسل های بالا، امروزه بسیار سخت است که 
یک اپراتور بخواهد ریس��ک سرمایه گذاری را بپذیرد، لذا مالکیت شبکه 
ارتباطات سیار برای یک اپراتور به عنوان یک برگ برنده یا کلان بودن آن 
اپراتور مطرح نیست، زیرا تغییر و تحول تکنولوژی های موبایل چنان سریع 
و نیز مقررات دولتی چنان سخت است که اپراتورها مسیر اشتراکی سرمایه 
گذاری برای راه اندازی، نگهداری و عملیات و گسترش را دنبال می کنند. 
   Radio access network اش��تراک شبکه و یا بخشی از ش��بکه مثلا
eNode B، پهنای باند، رومینگ و غیره با توافق و تشکیل یک تیم مدیریتی 
می تواند در کاستن هزینه های OPEX، جلوگیری از هزینه های زائد و 
چند باره CAPEX در هنگام گسترش پوشش یا ارتقا به نسل های بعدی، 
پایین آمدن شارژ و هزینه کاربران و در نهایت افزایش کاربران و بسیار نکات 

با توجه به هزینه های اولیه لازم جهت راه اندازی ش�بکه و یا ارتقاء س�اختار شبکه ها به نسل های بالا، امروزه 
بسیار سخت است که یک اپراتور بخواهد ریسک سرمایه گذاری را بپذیرد، لذا مالکیت شبکه ارتباطات سیار 
برای یک اپراتور به عنوان یک برگ برنده مطرح نیست، زیرا تغییر و تحول تکنولوژی های موبایل چنان سریع 
و مقررات دولتی چنان سخت است که اپراتورها مسیر اشتراکی سرمایه گذاری برای توسعه را دنبال می کنند.
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مثبت دیگر و نتایج پیشرفته تر به همراه خواهد داشت. البته کار اشتراکی، 
کنترل و قدرت تصمیم گیری اپراتور را در چارچوب مقررات محدود می 
نماید. در مسیر اشتراکی شبکه ها گزینه های تجاری متفاوتی وجود دارد 
که اپراتورها بر اساس حیطه فعالیت و گستردگی خود می توانند تصمیم 
گیری نمایند. امروزه در کشور های پیشرفته مدل های اشتراکی بر اساس 
مدل تجارتی، مدل جغرافیایی،  مدل تکنولوژی و مدل پروسه سازی و راه 

اندازی بنا شده است.

  به نظر شما اپراتورهای تلفن همراه در ایران از چه 
ظرفیت هایی برای حض�ور در بازار جهانی می توانند 
اس�تفاده کنند و در این راستا چه آموزش های سخت 

افزاری و نرم افزاری برای آنها مفید فایده است؟

با در نظر گرفتن پیش��رفت های سریع در تکنولوژی های موبایل، مصون 
ماندن از خس��ارت های تکنولوژی مخ��رب )Disruptive( و نیز درک 
صحیح از تاثیر زیاد برخورداری از یک سیس��تم مخابراتی بر سایر بخش 
های جامعه می توان به این نتیجه رس��ید که پیش��رفت کشور از لحاظ 
اقتصادی به نوعی در گرو پیشرفت فناوری اطلاعات و ارتباطات و مهم تر از 

آن همراه شدن با استانداردهای بین المللی مخابرات می باشد.
ایران در مسیر پیشرفت ارتباطات خصوصا سیستم های موبایل در جایگاه 
جهانی قابل توجهی با در نظر گرفتن پتانسیل های موجود در کشور قرار 
ندارد و لازم است که جهت پر کردن این نقصان اقدامات لازم انجام شود. 
چنانچ��ه ضعف های مدیریتی مخابرات، ع��دم توجه به رضایت و تجربه 
کاربران، عدم تعهد و مسئولیت پذیری، عدم وجود استراتژی صحیح برای 
بهینه س��ازی و ارائه س��رویس های ارزش افزوده و برطرف شدن ترس از 
رقابت، برطرف شوند می توان تا اندازه ای زمینه را جهت رسیدن به نقطه 

جهش در مخابرات موبایل فراهم نمود.

   در نهایت پیش�نهادهای شما برای گذر از شرایط 
فعلی و ایجاد شبکه ی نسل بالای تلفن همراه در ایران 
با حداکثر ظرفیت که با حداقل هزینه امکان انتقال به 

نسل پنجم نیز داشته باشد، چیست؟

نکته بسیار مهم و جالب در مسیر پیاده سازی نسل پنجم موبایل این است 
که تقریبا از همه جوانب حمایت شود و دولت در طرح و توسعه آن دخیل 
باش��د. دولت ها، اپراتورها،  وندورهای سخت افزار و نرم افزار، دانشگاه ها 
و انس��تیتوهای آکادمیک با توجه به تخصیص بودجه و چشم انداز بسیار 
امیدوار کننده آن  هر کدام به نحوی به دنبال به قول معروف »قسمتی از 

کیک« هستند و البته این امر یک بازی برد- برد می باشد. 
نس��ل پنجم موبایل ادامه تکنولوژی های نسل چهارم نخواهد بود. نسل 
پنجم یعنی س��رعت دیتا )صد برابر س��رعت کنونی LTE(، اتصال ) نه 
تنها انس��ان بلکه اشیا(، ظرفیت بس��یار بالا )5000 برابر تا سال 2030(، 
  WiGig، Femtocellمش��تمل بر hot spot ادغام بیلیون ها ش��بکه
Picocell، سرویس های متنوع با نیاز های متفاوت و سرعت، تاخیر و .... 

وجود بیلیون ها حسگر )Sensor( در اتوماسیون و ....
 اگر چه در حال حاضر مسیر و نقشه راه مشخص و معینی به جز مباحث 
IMT2020 برای س��اختار و تکنولوژی ه��ای لازم به طور قطع و یقین 
مطرح نشده است، ولی به لحاظ پیچیدگی و انتظارات پیشرفته نیاز به یک 
انقلاب در طراحی و پیاده سازی ساختار و دسترسی رادیویی برای این نسل 
می باشد. آنچه مسلم است باند فرکانس، افزایش راندمان و بهتر عملکرد 
بهتر شبکه در سرعت و ظرفیت لازم آینده موثر خواهند بود، ولی ضریب 
تاثیر این دو جوابگوی نیاز 1000 برابری ظرفیت تا سال 2020 را نخواهد 
داشت. بنابراین با ایده و طرح سلولهای کوچک )Small Cells( به عنوان 

زیرساخت پیاده سازی این نسل تحقیقات ادامه خواهد داشت. 
درباره گذر ش��بکه های موجود در ایران به نس��ل پنجم می توان گفت 
مشکلات عدیده ای من جمله مقررات حاکم بر اینترنت و اپراتورها، عدم 
دسترسی به تجهیزات پیشرفته و از همه مهمتر اهمیت ندادن به نظر و 
خواسته کاربر می باشد. شاید بتوان با سرعت بالای اینترنت و ایجاد شبکه 
های کوچک  Wifi و Femtocell بسیاری از نیازهای ارتباطی کاربران را 
برطرف نمود و شاید رفع بعضی از محدودیت های سیاسی، اقتصادی که بر 
کشور حاکم بوده است، در آینده نزدیک زمینه شکوفایی برای شبکه های 
ارتباطی را فراهم نماید. تعدیل مقررات دولتی، تسهیل زمینه های رقابت و 
فراهم نمودن زمینه سرمایه گذاری های خارجی از عوامل مهم پیشرفت در 

امر ارتباطات فناوری و اطلاعات است.

ایران در مسیر 
پیشرفت 
ارتباطات 
خصوصا 

سیستم های 
موبایل، در 

جایگاه جهانی 
قابل توجهی با 
در نظر گرفتن 
پتانسیل های 

موجود در 
کشور قرار 

ندارد و لازم 
است که جهت 

پر کردن 
این نقصان 

اقدامات لازم 
انجام شود

گفتگوی
ویژه
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وقتی BTS به 
تلفن همراه 
نزدیك تر 

باشد، تلفن 
برای دریافت 

سیگنال  انرژی 
کمتری مصرف 

می کند که باعث 
صرفه جویی در 
مصرف باتری و 
دریافت کمتر 
تشعشعات 
زیان آور 
می شود.

بحث هزینه، 
کیفیت و 

سرویس دهی 
به پهنای باند 

برمی گردد و در 
حال حاضر یکی 
از دغدغه های 
جدی وزارت 
ارتباطات و 
اپراتورها 
اختصاص 
باند پایین 
برای ارائه 

سرویس نسل 
های بالا توسط 
اپراتورهاست.

کنکاش

توقیف و جمع آوري آنتن هاي BTS همراه اول توسط شهرداري و جلوگیري 
از نصب آنتن هاي نسل سوم و چهارم در شهر تهران از سوي شوراي شهر در 
این ماهها خبرساز شده است، چرا که توقیف و جلوگیري از نصب آنتن هاي 

BTS، توسعه تلفن همراه در کشور را با کندی مواجه کرده است.
چندي پیش وحید صدوقي مدیرعامل اپراتور اول ارتباطي کشور اعلام کرد 
که براي توسعه شبکه تلفن همراه با مشکلاتي مواجه شده و از جمله این 
مشکلات جمع آوري آنتن هاي BTS از سوي شهرداري است، تا آنجا که 
تنها در تهران بیش از 30 سایت توقیف شده است. این در حالي است که 
براي 30 میلیون مش��ترک تلفن همراه هوشمند برنامه ریزي شده و قرار 
است ظرفیت پهناي باند به میزان بسیار بالایي )به اندازه کل پهناي باند 

کشور( افزایش یابد.
بعد از اظهار نظر مدیرعامل اپراتور اول، یک عضو ش��وراي شهر در جلسه 
علني این شورا اعلام کرد، اجازه نمي دهد تهران به مزرعه دکل ها تبدیل 
شود و نباید شرکت ارتباطات سیار عقب ماندگي در اجراي وظایف خود را 
به گردن شهرداري بیندازد و باید زودتر از اینها نسبت به انتقال سایت ها به 
فیبر نوري اقدام مي کرد؛ اظهاراتی که از سوی متخصصان حوزه مخابرات 

غیرکارشناسانه خوانده شد.
اظهاراتی از این دس��ت، مربوط به یک اختلاف چند ساله بین شهرداری 
تهران و برخی اپراتورهای همراه همچون شرکت ارتباطات سیار ایران است. 
اسفند  ماه سال گذشته وقتی این شرکت از سوی وزارت ارتباطات درباره 
اختلال ش��بکه های 3G و 4G اخطار دریافت کرد، مدیر عامل آن اعلام 
کرد که اختلالات به وجود آمده نه به دلیل نواقص در ایجاد این ش��بکه ها 
بلکه به دلیل جمع آوری دکل های مخابراتی از سوی شهرداری در مناطق 

مختلف بوده است.
وحید صدوقی، برخی اختلالات ش��بکه این اپرات��ور در حال حاضر را به 
دلیل جمع آوری دکل های مخابراتی از سوی شهرداری در مناطق مختلف 
می داند و معتقد است اینکه شهرداری سایت های مخابراتی را جمع آوری 

می کند، روند توسعه ارتباطات در کشور را با اختلال همراه کرده است.
وی تصریح کرد: وقتی ظرفیت، توس��عه پیدا می کند و مشترکان افزوده 
می شوند باید ظرفیت سایت برای پوشش دهی متناسب باشد، علاوه بر آن 
در تهران هر روز آپارتمان س��ازی انجام می شود و ما نیز باید طراحی های 
سایت های خود را متناسب با آن تغییر دهیم. وقتی اجازه این ظرفیت سازی 

به همراه اول داده نشود با مشکل مواجه خواهیم شد.

وی همچنین اظهار کرد: م��ن به صراحت می گویم که وقتی آنتن تلفن 
همراه پر باش��د، این امر به نفع مشترکین خواهد بود، زیرا وقتی سیگنال 
ضعیف است گوشی های هوشمند توان بیشتری را صرف دریافت سیگنال 

می کند.
مدیرعامل همراه اول با اشاره به اینکه در فاصله 50 متری از منزل وی، یک 
دکل نصب شده است و در کنار اتاقش یک آنتن BTS دارد، گفت: این امر 
به این دلیل است که وقتی آنتن به تلفن همراه نزدیک تر باشد، تلفن برای 
دریافت سیگنال  انرژی کمتری مصرف می کند که باعث صرفه جویی در 

مصرف باتری و دریافت کمتر تشعشعات زیان آور می شود.

موانع توسعه نسل بالای تلفن همراه 
از نگاه مدیرعامل همراه اول؛

از جمع آوری آنتن های BTS توسط 

شهرداری تا اختصاص باند فرکانسی 

نامطلوب به اپراتورها

صدوقی با تاکید بر این که گزارشی مبنی بر میزان زیان آور بودن تشعشعات 
موبایلی از س��وی سازمان بهداش��ت جهانی ارائه نشده است، افزود: وقتی 
فاصله آنتن در جاده ها با موبایل 10 کیلومتر است، کافی است دو دقیقه 
با تلفن همراه خود صحبت کنیم تا باتری تلفن داغ ش��ود بنابراین ما به 
مش��ترکان پیشنهاد می دهیم که در این صورت تنها تماس های ضروری 

را برقرار کنند.
وی ب��ا تاکی��د بر این که هم��راه اول در نصب دکل های خود در ش��هرها 
اس��تاندارد را رعایت می کند، اظهار کرد: در این زمینه علاوه بر س��ازمان 
انرژی اتمی، خود همراه اول نیز 70 میدان مخابراتی در شهر تهران را مورد 

بررسی قرار داده است.
مدی��ر عامل همراه اول با بیان این که هم��ه امواج از جمله امواج رادیویی، 
تلویزیون، موبایل و سایر فرستنده ها از سوی این اپراتور بررسی شده است، 

گفت: سیگنال یا چگالی امواج موبایل یک صدم استاندارد است.
صدوقی با اشاره به این که استاندارد یکی از مراکز تحقیقاتی آمریکا، چگالی 
امواج کلی تلویزیون، رادیو، موبایل تا 470 را مجاز می داند، گفت: حداکثر 
چگالی امواج در تهران 22 یا 23 اس��ت که مجموعا پنج درصد استاندارد 

می شود.
وی تصریح کرد: وقتی ظرفیت توس��عه پیدا می کند و مشترکین افزوده 
می شوند باید ظرفیت سایت برای پوشش دهی متناسب باشد، علاوه بر آن 
در تهران هر روز آپارتمان سازی می شود و ما نیز باید طراحی های سایت های 
خود را متناسب با آن تغییر دهیم. وقتی اجازه این ظرفیت سازی به همراه 

اول داده نشود، با مشکل مواجه خواهیم شد.
مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار پیش از این در گفت و گو با ماهنامه نسل 
چهارم با اش��اره به مشکل فرکانسی این اپراتور برای توسعه نسل چهارم، 
گفته بود: از آن جا که باند 2600 مگاهرتز برای ارائه سرویس در نسل چهار 
به ما اختصاص داده شده است طبیعتا ارائه سرویس در این باند فرکانسی 
با مشکلات بیشتری همراه خواهد بود و طبیعتا مشترکانی که بتوانند در 
این باند از سرویس های نسل چهار استفاده بکنند نیز بسیار محدود خواهد 
شد؛ به عبارت دیگر تنها 5 درصد از مشترکان امکان دریافت سرویس در 

این باند فرکانسی را خواهند داشت.
مهندس وحید صدوقی تاکید کرده بود: بحث هزینه، کیفیت و سرویس 
دهی به پهنای باند برمی گردد و در حال حاضر یکی از دغدغه های جدی 
وزارت ارتباطات و اپراتورها اختصاص باند پایین برای ارائه س��رویس نسل 

های بالا توسط اپراتورهاست. 
وی خاطرنشان کرد: باند 700 و 800 با 300 مگاهرتز پهنای باند در صورت 
استفاده اپراتورها می تواند توسعه چشمگیری به همراه داشته باشد و ارائه 

سرویس در نسل های بالا را متحول کند.

فریده شریف زاده
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در بررسی های 
انجام  شده از 
 BTS آنتن های

در سازمان 
تنظیم مقررات 

هیچ گونه 
موردی مبنی بر 
رعایت نکردن 

استاندارد 
تشعشعی این 
تجهیزات دیده 

نشده است 
و ظاهرا همه 
بررسی های 

انجام شده در 
رگولاتوری به 
سازمان انرژی 

اتمی ایران 
فرستاده و پس 
از بررسی های 
انجام شده، 

مورد تأیید آن 
سازمان نیز 
قرار گرفته 

است.

کنکاش

انتقاد از سياست شهرداری در جمع آوری برخی آنتن های BTS بدون ارائه مكان جايگزين؛

قضاتی، مشاور مدیرعامل شرکت مخابرات ایران:

کارگروه های شهرداری  برای نصب
 دکل ها با تيم های فنی اپراتورها 

همکاری کنند

مشاور مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با تاکید بر اینکه سازمان تنظیم 
مق��ررات  باید در رابطه با نصب آنتن های تلفن همراه توس��ط اپراتورها 
با تبیین اس��تانداردهای کمي و کیفي تعیین تکلیف کند، گفت: موضوع 
ایمنی، نظم و زیبایی شهری از موضوعاتی است که باید در زمان نصب آنتن 
ها به صورت جدي مورد توجه اپراتورها قرار گیرد، چون  در حال حاضر در 
بین اپراتورها بحث رقابت پررنگ تر است؛ تا  موضوع همکاری برای استفاده 

مشترک از آنتن های یکدیگر.
 مهندس جمشید قضاتی در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم  
گفت:  نصب دکل هاي مخابراتي، دغدغه تازه اي نیس��ت و سالهاس��ت 
شهروندان و حتي برخي کارشناسان از تاثیرات آن بر سلامت شهروندان 
ابراز نگراني مي کنند و این در حالی است که ناچار به استفاده از این آنتن 
ها در سطح شهرها هستیم، اما مکان نصب آنتن ها باید به گونه اي باشد 
که اثرات سوء احتمالي آنها به حداقل برسد که ظاهرا  طبق اعلام مسوولان 
اپراتورها، آنتن هاي موبایل با رعایت استاندارد جهاني در کشور نصب مي 

شوند و خطرساز بودن  آنتن هاي تلفن همراه هیچ گاه تایید نشده است.
قضاتی در عین حال با بیان اینکه استانداردهای جهانی و الگوهاي خارجي 
در کشورهاي توسعه یافته برای استفاده از دکل ها باید مورد استفاده قرار 
گیرد، تاکید کرد: در کشورهای مختلف نیز برای ارائه سرویس های تلفن 
همراه نیاز به این ابزار است، ولی در هر جایی توجه به استاندارد و بی خطر 
بودن این آنتن ها در اولویت قرار دارد و فرهنگسازی لازم نیز در این زمینه 

باید انجام شود تا مردم اطمینان کاملی نسبت به آن پیدا کنند.
مشاور مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با بیان اینکه این آنتن ها نباید بدون 
ضابطه در سطح شهر و  به صورت بي رویه روي بام هاي منازل نصب شوند، 
تصریح کرد: در ایران نیز آنچه مسلم است آن است که باید نهاد سیاستگذار در 
این زمینه تعیین تکلیف کند که اپراتورها استانداردهای لازم را رعایت کنند و 
اگر اپراتوری )حتي سایر ادارات مثل ادارات برق منطقه اي( امکانات ویژه ای 

دارند دیگر اپراتورها نیز بتوانند از 
امکانات اپراتور مربوطه استفاده کنند، طبیعی است 

استفاده اپراتورها از ساختارهای فیزیکی تجهیزات یکدیگر موجب کاهش 
هزینه های اضافی دیگر می ش��ود و موضوع استفاده مشترک اپراتورها 
از س��ایت های یکدیگر موضوعی است که باید مورد توجه اپراتورها قرار 

گیرد.
وی با بیان اینکه سازمان تنظیم مقررات در جهت رعایت حال شهروندان 
و زیبا سازي شهر باید به طور جدی به اپراتورها تکلیف کند، بر ضرورت 
همکاری و همفکري شهرداری ها و بخشداري ها در رابطه با نصب آنتن 
های تلفن همراه تاکید کرد و گفت: کارگروه های ش��هرداری باید با تیم 
هاي فني اپراتورها همکاری کنند تا در مسیر این همکاري هم خدمات 
ارتباطي به مردم به نحو احسن ارائه شود و هم زیبا سازي مطلوب شهري 

از این حیث مورد توجه قرار گیرد.
وي از سیاست فعلي شهرداري در پلمپ و  جمع آوري  برخي آنتن هاي 
ش��هري بدون ارائه راه ح��ل و مکان جایگزین انتقاد کرد و افزود: وظیفه  
ش��هرداري خدمت به مردم اس��ت و تجهیز و تسهیل خدمات ارتباطي 
نیز یک نوع خدمت ش��هرداري محس��وب می شود که البته در جاده ها 
و روس��تاها با چنین مشکلاتی مواجه نیس��تیم، ولی در شهرها و نقاط 

پرجمعیت این مشکل به صورت جدي  وجود دارد.
قضاتی در بخش��ی از سخنان خود با تاکید بر اینکه باید مطالعات جامع 
تری در رابطه با آنتن های تلفن همراه و بی خطر بودن آن ها انجام شود 
و از جنبه های مختلف این موضوع مورد بررسی قرار بگیرد، اظهار کرد: در 
حال حاضر سازمان های مربوطه در این زمینه اظهار نظر کرده اند، ولی 
هنوز به طور صد درصد نمی توان گفت BTS ها مضر هستند یا بی خطر؛ 
بنابراین باید مطالعات لازم در این رابطه صورت گیرد و جانب احتیاط نیز 
در نظر گرفته شود.مشاور مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در عین حال 
بیان کرد: البته تا آنجا که بنده اطلاع دارم در بررسی های انجام  شده از 
آنتن های BTS در س��ازمان تنظیم مقررات هیچ گونه موردی مبنی بر 
رعایت نکردن استاندارد تشعشعی این تجهیزات دیده نشده است و ظاهرا 
همه بررس��ی های انجام شده در رگولاتوری به سازمان انرژی اتمی ایران 
فرستاده و پس از بررسی های انجام شده، مورد تأیید آن سازمان نیز قرار 
گرفته است.وی همچنین با بیان اینکه تمام سیستم های مخابراتی به ویژه 
آنتن های موبایل برای ورود به بازار مورد تس��ت و آزمایش قرار می گیرند 
و پس از آن مجوز ورود را اخذ می کنند، گفت: آنتن های BTS به خاطر 
توان اندکی که دارند با محیط زیست سازگارند، لذا مسئولان این موضوع 
را باید به صورت واضح برای مردم تش��ریح کنن��د تا اعتماد آنان در این 
خصوص جلب ش��ود؛ در محیط زندگی ما روزانه ده ها وس��یله که امواج 
الکترومغناطیس ساطع می کنند وجود دارد که آنها نیز مجوز های لازم را 
براساس استانداردهای جهانی اخذ می کنند بنابراین به نظر مي رسد جای 

نگرانی جدي برای شهروندان وجود ندارد.
این کارشناس ارشد مخابرات با بیان اینکه رقابت اپراتورها برای  نصب آنتن 
در شهرهای پرجمعیت همچنان زیاد است، تاکید کرد: خطرساز بودن یا 
نبودن امواج الکترومغناطیسي آنتن هاي موبایل محل اختلاف بسیاري از 
سازمان ها، کارشناسان  و حتي مسوولان شهري در کشور است که البته 
همین اختلاف نظرها نیز موجب سردرگمی اذهان عمومي است و بسیاری 
از مردم علیرغم اطمینان بخش��ي اپراتورها از نصب دکل هاي موبایل در 
اماکن مسکوني نگرانی داشته و مانع از این کار می شوند و این در حالی 
است که افزایش چشمگیر مشترکان تلفن همراه در سا لهاي اخیر، افزایش 
تعداد ایس��تگاه هاي آنتن موبایل در مناطق مسکوني را به امري اجتناب 

ناپذیر و اجباري تبدیل کرده است.

فریده شریف زاده
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افزایش چشمگیر 
مشترکان تلفن 
همراه در سال 
های اخیر، افزایش 
شمار ایستگاه های 
آنتن های موبایل 
را به امری اجتناب 
ناپذیر و اجباری 
تبدیل کرده است، 
بنابراین استفاده 
مشاع از آنتن ها 
که البته در حال 
انجام است می 
تواند با سرعت 
و شتاب بیشتری 
صورت گیرد.

فرکانس فعلی که 
برای پیاده سازی 
نسل چهارم تلفن 
همراه به رایتل 
اختصاص یافته 
باند فرکانسی 
1800 مگاهرتز 
است، البته در 
پروانه جدیدی که 
خواهیم گرفت، 
باند فرکانسی 
2600 مگاهرتز 
به ما تعلق خواهد 
گرفت.

کنکاش

مدیرعامل اپراتور سوم تلفن همراه، گفت: متاسفانه  اطلاع رسانی به موقع و 
کافی در رابطه با استاندارد بودن آنتن های BTS و مضر نبودن آن ها انجام 
نش��ده است و مردم نیز از این آنتن ها همیشه واهمه دارند؛ این در حالی 
است که آنتن های تلفن همراه مجوزهای لازم را از نظر بی خطر بودن برای 
سلامتی مردم  از مراکز مربوطه و از جمله وزارت بهداشت  دریافت کرده 
اند، اما متاسفانه  هنوز عامه مردم از این موضوع  اطلاعی ندارند و فرهنگ 

سازی کافی در این رابطه انجام نشده است.
مهندس سید مجید صدری  در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم 
درباره مشکلاتی که برای نصب آنتن های BTS برای اپراتورها وجود دارد،  
گفت: ما با ش��هرداری تعامل داریم و مشکلی در این زمینه نداریم، البته 
همیش��ه در کارهای اجرایی  مشکلاتی وجود داشته و موانعی که در این 
زمینه به دلیل نارضایتی مردم از نصب این آنتن ها وجود دارد مربوط به 

امروز نیست بلکه از مدت ها قبل وجود داشته است.
وی با بیان اینکه  متاس��فانه  اطلاع رس��انی به موقع و کافی در رابطه با 
استاندارد بودن این آنتن ها و مضر نبودن آن ها به درستی انجام نشده است 
و مردم نیز از این آنتن ها همیشه واهمه دارند، تاکید کرد:  این در حالی 
است که آنتن های تلفن همراه مجوزهای لازم را از نظر بی خطر بودن برای 
سلامتی مردم  از مراکز مربوطه و از جمله وزارت بهداشت  دریافت کرده 
اند، اما متاسفانه  هنوز عامه مردم از این موضوع  اطلاعی ندارند و فرهنگ 

سازی کافی در این رابطه انجام نشده است.
صدری  درباره اینکه اپراتورهای موفق دنیا برای پیاده سازی شبکه با آنتن 
های کمتر بسیار موفق تر بودند، گفت: هر ساختاری طراحی خاصی برای 
شبکه  خود دارد که باید بر اساس آن برنامه ریزی های لازم را انجام دهد، 
ما نیز بر اساس طرحی که داریم، عمل می کنیم، شبکه ما نسل سوم به 
بالاس��ت و با وجود  تحریم ها و مش��کلات دیگری که داشتیم همچنان 
برنامه های توسعه ای خود را با سرعت و جدیت دنبال کردیم و از سویی  
با اجرای پروژه رومینگ ملی در کشور، این توسعه روند سریع تری به خود 

گرفته است.
مدیرعامل اپراتور سوم تلفن همراه همچنین  با بیان اینکه در بحث پوشش 
جاده ای در مکان هایی که نتوانس��تیم  توس��عه انجام دهیم از رومینگ 
ملی اس��تفاده کردیم، بر ضرورت جدی گرفتن سایت شیرینگ )استفاده 
مشترک اپراتورها از سایت های BTS همدیگر( در بین اپراتورها نیز تاکید 

اطلاع رسانی به موقع و کافی در خصوص مضر نبودن

 آنتن های BTS انجام نشده است

پیشنهادهای مدیرعامل رایتل برای 
توسعه هر چه سریع تر شبکه نسل 

بالای اپراتورها

ک��رد و افزود: با ای��ن کار هم به منابع ملی کمک ک��رده و هم هزینه ها 
مدیریت ش��ده و کاهش می یابد. با استفاده مشترک از آنتن ها در صرف 
هزینه های مستقل اپراتورها نیز صرفه جویی می شود؛ بنابراین به اعتقاد 
بنده سایت شیرینگ از فاکتورهایی است که می تواند برای استفاده  بهنیه از 
تکنولوژی های جدید در کشور کمک بزرگی باشد و از طرفی با اجرای پروژه 

رومینگ ملی، انقلابی در حوزه موبایل به وجود آمده است.
صدری در عین حال با بیان اینکه با نصب سایت های متعدد در یک مکان  
چهره  ش��هر زشت می ش��ود بر ضرورت زیباسازی  در احداث سایت های 
جدید تاکید کرد و ادامه داد: افزایش چشمگیر مشترکان تلفن همراه در 
سال های اخیر، افزایش شمار ایستگاه های آنتن های موبایل را به امری 
اجتناب ناپذیر و اجباری تبدیل کرده است، بنابراین استفاده مشاع از آنتن 
ها که البته در حال انجام است می تواند با سرعت و شتاب بیشتری صورت 
گیرد؛ چون با این کار هزینه برق، اجاره و یا دیگر هزینه های جانبی نصب 
سایت ها بین سه اپراتور تقسیم می شود که ما نیز از این  موضوع استقبال 

می کنیم.
وی ادامه داد:  به عنوان نمونه برای  احداث س��ایت های جاده ای به جز 
هزینه ای که برای  تامین برق نیاز است  فراهم کردن دیگر  امکانات نیز 
بس��یار هزینه بر اس��ت، ولی اگر این شبکه  با دو اپراتور دیگر انجام شود، 
هزین��ه ها کاهش یافته و نتایج مطلوب تری نیز حاصل می ش��ود چون  
هزینه هایی که توسط اپراتور ما و دو اپراتور دیگر برای احداث سایت جدید 

صرف می شود نهایتا از جیب ملت است
مدیرعامل اپراتور سوم تلفن همراه همچنین از افزایش تعداد سایت های 
ای��ن اپراتور به 4500 عدد تا پایان س��ال خبر داد و با بیان اینکه افزایش 
کیفیت سرویس ها باید در اولویت کاری اپراتورها قرار گیرد، تصریح کرد: 
بیشترین درآمد اپراتورهای دیگر مربوط به مکالمه است، ولی بیشتر هدف 
گذاری ما بر روی جذب مشترک دیتا است، ما نیز به عنوان اپراتور وظیفه 
داریم  کیفیت سرویس هایمان  را افزایش دهیم و از طرفی قیمت ها نیز 

مناسب باشد تا در سبد خانوارها جا بگیرد.
صدری در عین حال تاکید کرد:  ما در حال حاضر همچنان در حال ادامه 
روند توسعه برای سایت ها و شبکه رایتل هستیم و طبق برنامه مدون این 
اپراتور، توس��عه ما در حال انجام اس��ت و طبق برنامه در این زمینه پیش 

می رویم.
مدیرعامل اپراتور س��وم تلفن همراه با بیان اینکه فرکانس فعلی که برای 
پیاده سازی نسل چهارم تلفن همراه به رایتل اختصاص یافته باند فرکانسی 
1800 مگاهرتز است، گفت: البته در پروانه جدیدی که برای ارتقای پروانه 
خواهیم گرفت، باند فرکانسی 2600 مگاهرتز به ما تعلق خواهد گرفت، که  
هم اکنون اقدامات مربوط به آن در کمیسیون تنظیم مقررات انجام شده و 

کارهای الحاقیه آن نیز در حال انجام است.
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فریده شریف زاده
باندهای 
فرکانسی 
که در دنیا 

برای موبایل 
استفاده می 
شود و خیلی 

با ارزش 
است همان 

باند فرکانسی 
700 و 800 

مگاهرتز است 
که در کشور 
ما  در اختیار 
صداوسیما 
است، که 

البته برای ما 
محدودیت 

در این زمینه 
وجود دارد، 
چون مشکل 
باندهای  

فرکانسی این 
است که هرچه 
افزایش یابد 
برد کمتری 

دارد؛ بنابراین 
اپراتورها باند 
فرکانسی کمتر 
را می خواهند 
و این در حالی 
است که در 
شرایط فعلی 
اگر بخواهیم 
به اپراتورها 

فرکانس 
بدهیم 

مجبوریم به 
سمت باندهای  
فرکانسی بالاتر 

برویم.

کنکاش

صادق عباسي شاهکوه، در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، افزود: 
باندهای فرکانسی که در دنیا برای موبایل استفاده می شود و خیلی با ارزش 
است همان باند فرکانسی 700 و 800 مگاهرتز است که در کشور ما  در 
اختیار صداوس��یما است، که البته برای ما محدودیت در این زمینه وجود 
دارد، چون مشکل باندهای فرکانسی این است که هرچه افزایش یابد برد 
کمتری دارد؛ بنابراین اپراتورها باند فرکانسی کمتر را می خواهند و این در 
حالی اس��ت که در شرایط فعلی اگر بخواهیم به اپراتورها فرکانس بدهیم 

مجبوریم به سمت باندهای  فرکانسی بالاتر برویم.
وی با بیان اینکه رگولاتوری مایل به آزادسازی فرکانس های 700 و 800 
مگاهرتز اس��ت، افزود: البته دیجیتالی شدن برنامه های تلویزیونی باعث 

معاون بررسی های فنی و صدور پروانه سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی:

آزادسازی فرکانس های 700 و 800 مگاهرتز از 
صداوسیما در اولویت است

به دنبال تدوین ضوابط نصب 
دکل های BTS با هماهنگی 

شهرداری هستیم 
معاون بررسي هاي فني و صدور پروانه سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، در پاس�خ به این س�وال که ظاهرا باند فرکانسی که برای توسعه 
نسل بالا به اپراتورهای تلفن همراه اختصاص داده شده است نیاز به نصب 
تعداد بیشتری آنتن دارد و تعداد کمتری از گوشی های فعلی را پشتیبانی 
می کند،  گفت:  اپراتورهای تلفن همراه به میزانی که پهنای باند  نیاز دارند 
به آن ها ارایه می دهیم، ولی باند فرکانسی محدود است، بنابراین باید آن 
پهنای باندی که در اختیار داریم را به نحو بهینه و کنترل شده ای استفاده 

کنیم و برای توسعه آینده نگری داشته باشم.

می شود این سازمان  
به چنین فضای فرکانس��ی کمتر نیاز داشته باشد.  

باندهای 700 و 800 مگاهرتز برای اپراتورهای همراه کشور بسیار پرارزش 
اس��ت، چون  با این لایه فرکانسی پوش��ش مناطق محروم و دورافتاده و 
سرویس دهی ارتباطی به آنها از سوی اپراتورها به راحتی و با هزینه کمتری 

امکان پذیر می شود.
وی درباره مشکل نصب آنتن ها و معضلاتی که اپراتورها در این زمینه دارند 
نیز توضیح داد: جمع آوری آنتن ها کار درستی نیست، بلکه بحث ساماندهی 
آن ها مهم است. ما معتقدیم به اندازه کافی فضا برای ایجاد BTS و توسعه 
شبکه تلفن همراه فراهم می شود، ولی نیاز به ساماندهی دارد و اپراتورها  باید 
سعی کنند سایت های مستقل نزنند بلکه این سایت ها را به اشتراک بگذارند 

و اگر در جایی دکل وجود دارد همه اپراتورها از آن استفاده کنند. 
معاون بررسي هاي فني و صدور پروانه سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، نصب آنتن ها و توجه  به مساله زیبایی شهر در نصب دکل ها را 
موضوعی مهم عنوان کرد و افزود: برای موضوع تشعشعات و نگرانی هایی 
که در این زمینه وجود دارد استانداردهایی وجود دارد و مرجع تایید آن 
نیز سازمان انرژی اتمی است که بر اساس بررسی های آن مرکز مشکلی 
در رابطه با تشعشعات این آنتن ها نداریم و موارد  ایمنی در نصب آن ها 
رعایت می شود؛ به عنوان مثال آنتن ها باید به گونه ای نصب شوند که 

تشعشع اصلی آن ها رو به پنجره خانه ها نباشد.
عباس��ي شاهکوه با بیان اینکه به دنبال ضوابطی برای دکل ها هستیم و 
مقرراتی را با هماهنگی با شهرداری تهران تدوین خواهیم کرد، گفت: در 
اصلاح پروانه های ایرانسل و مخابرات که در سال گذشته انجام دادیم به 
موضوع اشتراک دکل و زیرساخت ها اشاره کردیم. ما  به دنبال آنیم که 
تعداد آنتن ها بی دلیل افزایش نیابد، البته تعداد BTSها در تهران شاید 
برای یک اپراتور کم باشد و در بعضی جاها پوشش آن کامل نباشد، ولی 
در عین حال هر اپراتوری لازم نیست در همه جا دکل بزند و بهتر است 
اپراتورها به صورت مشترک از آنتن های یکدیگر استفاده کنند؛ این کار 
نیاز به ساماندهی و هماهنگی بین دستگاه ها دارد که البته بخشی از این 
ساماندهی انجام شده ولی این کار به زمان نیاز دارد و شاید ظرف یک سال 

آینده نهایی شود و امیدواریم و البته در تلاشیم تا زودتر عملیاتی شود.
وی همچنی��ن با بیان اینکه نصب دکل ها به ضواب��ط و مقررات زیادی 
نیاز دارد، تاکید کرد: اپراتورها در بعضی جاها مثل جاده ها که جمعیت 
زیادی ندارد برای اشتراک از این BTSها راغب هستند، ولی در شهرها و 
مراکزی که جمعیت زیادی دارد برای استفاده مشاع از آنتن های یکدیگر 
به دلیل رقابتی که در این زمینه با یکدیگر دارند تمایل چندانی به حضور 

اشتراکی ندارند.
وی با بیان اینکه با توجه به نیاز مردم برای سرعت بالای اینترنت، نیاز به 
فرکانس رو به افزایش است، اظهار کرد: اپراتورهاي تلفن همراه براي ارایه 
خدمات و پوشش بهتر، نیازمند افزایش آنتن و دکل هاي خود هستند، 
از این رو موضوع اس��تاندارد بودن این آنتن ها بیش از گذش��ته باید مد 
نظر قرار گیرد و از سویی باید به این موضوع نیز توجه بیشتری شود که 
براي کاهش خطرات و مضرات احتمالي آنتن هاي تلفن همراه باید تعداد 
آنتن ها افزایش یابد چون  هر چه تعداد آنتن ها افزایش یابد، از قدرت امواج 
منتشر شده کاسته شده و این امر منجر به کاهش خطرات احتمالي ناشي 

از انتشار امواج رادیویي از سوي آنتن هاي BTS مي شود.
معاون بررسي هاي فني و صدور پروانه سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی در عین حال یادآور شد: اپراتورهای همراه به تناسب توسعه ای که 
در شبکه  خود ایجاد می کنند، در زمان نیاز فرکانس های مورد نیاز را در 

اختیار آن ها قرار می دهیم.



13
94

اه 
 م

ذر 
/ آ

 3
ره 

ما
ش

w
w

w
.4

G
ne

w
s.

ir

23

متاسفانه در 
شرایط فعلی 
BTS از همه

ها به صورت 
مشترک 
استفاده 

نمی شود و 
هر کدام از 
اپراتورها 

دارای 
آنتن های 

انحصاری خود 
هستند که 
این موضوع 
هزینه های 
زیادی برای 
اپراتورها به 
همراه دارد و 
اپراتورها به 

نوعی مجبورند 
این هزینه ها 

را از مردم 
دریافت کنند.

کنکاش

قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی:

با استفاده مشاع اپراتورها از آنتن های 
تلفن همراه شاهد کاهش تداخل های 

فرکانسی خواهیم بود

اما نادر قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم  با بیان اینکه تداخل امواجی 
که در حال حاضر  شاهد آن هستیم به دلیل استفاده اپراتورها از آنتن های 
مختلف است و این در حالی است که اگر اپراتورها  از آنتن های یکدیگر 
استفاده می کردند شاهد فرکانس های تداخلی نیز نبودیم و همه اپراتورها 
می توانستند از آنتن های یکدیگر به صورت مشاع استفاده کنند، گفت: 
متاسفانه در شرایط فعلی از همه BTSها به صورت مشترک استفاده نمی 
شود و هر کدام از اپراتورها دارای آنتن های انحصاری خود هستند که این 
موضوع هزینه های زیادی برای اپراتورها به همراه دارد و اپراتورها به نوعی 
مجبورند این هزینه ها را از مردم دریافت کنند؛ این در حالی است که فقط 
کشور چین یا دیگر کشورهای سازنده این آنتن ها از این موضوع بهره مند 

می شوند.
نماینده مردم ارومیه در مجلس ش��ورای اسلامی در عین حال گفت: اگر 
استفاده مناسبی از ظرفیت های موجود آنتن ها شود و همه اپراتوها بتوانند 
به صورت مشترک و با هماهنگی از آن استفاده کنند بسیاری از مشکلات 
در زمینه آنتن دهی حل شده وهزینه اپراتورها و مردم نیز کاهش می یابد 
و اپراتورها نیز مشکلات جانمایی برای نصب آنتن های بیشتر را نخواهند 

داشت.
  BTSوی در بخشی از سخنان خود ضمن تاکید دوباره به اینکه آنتن های
باید در اختیار حاکمیت باش��د تا هر اپراتور به دلخواه اقدام به نصب آنتن 
در س��طح کشور نکند، گفت:  طبیعی است زمانی که آنتن ها تحت نظر 
حاکمیت بوده و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و مجموعه های مرتبط 
ب��ا این وزارتخانه در این زمینه تصمیم گیری کنن��د می توان به صورت 
مشترک آن ها را در اختیار همه اپراتورها قرار داد و در هر مکانی که نیاز 
است بر اساس نوع نیاز، ظرفیت ها تکمیل شده و در هیچ مکانی با عدم 

پوشش مواجه نخواهیم بود.
وی با بیان اینکه واگذاری شرکت مخابرات و خصوصی شدن آن مشکلاتی 
را به همراه داشته است، افزود: یکی از مهم ترین موضوعات، بحث واگذاری 

فیبرنوری و س��یم مسی به مخابرات بود، این در حالی است که مخابرات 
خصوصی ش��ده و باید این گونه اختیارات به بخش حاکمیتی واگذار می 
ش��د که متاس��فانه وزیر وقت ارتباطات و فناوری اطلاع��ات، باید  به این 
موضوع توجه بیشتری می کرد که در آن صورت شاهد این گونه مشکلات 

نبودیم.
وی همچنین با اشاره به اینکه به بهانه تحریم به تولید داخل در این بخش 
ها توجهی نشد، اظهار کرد: به عنوان نمونه در شیراز کارخانه بزرگ تولید 
تجهیزات مخابراتی داشتیم  که تعطیل شده و حدود 2 هزار فارغ التحصیل 
بیکار ش��دند و این نشان از بی توجهی به تولیدات داخلی و عدم حمایت 

از آن ها دارد.
قاض��ی پور با انتق��اد از واردات بی رویه تجهی��زات مخابراتی و  تعطیلی 
کارخانه های مخابراتی  در کشور تاکید کرد: باید فرامین مقام رهبری به 
خوبی اجرا و پیاده س��ازی ش��ود و از تولیدات داخل حمایت لازم صورت 
گیرد، اپراتورهای مخابراتی موظف هستند قانون حداکثر استفاده از توان 
تولید داخلی را رعایت کنند و این در حالی است که متاسفانه آنطور که باید 
و شاید به این موضوع توجهی نمی شود و با توجه به تعطیلی کارخانجات 
شاهد ورود تجهیزات مخابراتی وارداتی از جمله BTSها هستیم و این در 
حالی است که تولید این تجهیزات در داخل کشور بهتر از کیفیت تولیدات 

چینی ها در این زمینه است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی همچنین با بیان 
اینکه فناوری اطلاعات نه تنها از شاخص های اصلی توسعه کشورها به شمار 
می رود بلکه با اس��تفاده از استراتژی متناسب با شرایط و وضعیت کشور 
می تواند به عنوان عامل توسعه و پیشرفت تلقی شود، اظهار کرد: در رابطه 
با رفع مشکلات مرتبط با آنتن ها و فعالیت اپراتورها در جلسات کمیسیون 
صنایع  و معادن مجلس نیز بحث و بررسی شده و چندی پیش نیز جلسه 
ای برگزار شد که در این زمینه لازم است سیاست های کلی  توسط شورای 
عالی فضای مجازی تدوین شود تا اقدامات مورد نیاز بر اساس آن سیاست 

ها صورت گیرد.

طی س�ال های گذش�ته اپراتورهای تلفن همراه تلاش کرده اند با تامین تجهیزات و نصب سایت در 
نقاط مختلف، منطقه تحت پوش�ش خود را گس�ترش داده و امکان استفاده از خدمات خود را برای 
طیف گسترده تری از شهروندان مهیا کنند، اما با توجه به اصول مختلفی که در این زمینه وجود دارد 
اپراتورها موظف ش�دند قبل از نصب س�ایت های خود مجوزهای لازم را از سوی شهرداری دریافت 
کنند، موضوعی که در موارد مختلف دردسرهایی را برای اپراتورها به دنبال داشته و از طرفی اپراتورها 

نسبت به جانمایی آنتن ها نیز گله مندند.
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همراه با
مدیران

مدیری در مخابرات ایران که خود را در تهران مهمان می داند

مهندس احمدعلی امجدیان س��نقری، مشاور 
مدی��ر عامل و ریی��س امور مجلس ش��رکت 
مخابرات ایران، در تاریخ دوم شهریور 1340 در 
یک خانواده ضعیف در محله سرچقا شهرستان 
سنقر بدنیا آمد و در اولین سال زندگی پدرش 
را از دس��ت داد و به علت مشکلات فراوان در 
آن س��ال، همراه با مادرش به روستا کوچ کرد 
و 5 سال اول زندگی را در روستا سپری کرد و 

پس از آن مجدداْ به سنقر بازگشت. 
او در کلاس پنج��م ابتدایی بین دانش آموزان 
منطقه رتبه برتر را کس��ب ک��رد و پس از آن 
وارد دوره راهنمایی ش��د و به دلیل مشکلات 
اقتصادی در آن دوران، روزها درس می خواند 
و ش��ب ها برای امرار مع��اش خانواده کار می 

کرد. 
امجدیان پس از اخذ م��درک دیپلم در جهاد 
س��ازندگی س��نقر و کرمانشاه مش��غول بکار 
می ش��ود و پس از ان مس��وولیت تدارکات و 
پشتیبانی جبهه و جنگ وزارت ارشاد در برخی 

مناطق عملیاتی را بر عهده می گیرد. 

احمدعلی امجدیان سنقری

نام: احمدعلي
نام خانوادگی: امجدیان

نام مستعار: حاج احمدعلي امجدیان
تاریخ تولد: 1340

محل تولد: سنقرکلیایي
استان: کرمانشاه 

محل سکونت: تهران
مدرک تحصیلي: فوق لیسانس

رشته تحصیلي: مدیریت
س�وابق اجرای�ي: 27 س�ال مدیری�ت حوزه ه�اي مختلف 

مخابرات
س�وابق مدیریتي: مدیریت در حوزه هاي مختلف مخابرات، 

وزارت کشور و وزارت بازرگاني
گرایش سیاسي: مستقل

او ریاست اداره مخابرات شهرستانهای روانسر 
و هرسین استان کرمانشاه، مدیرکلی سازمان 
همیاری های شهرداری اس��تان کرمانشاه، ، 
مدیرکلی شهر و روستای استان یزد، ریاست 
اداره بودجه ش��رکت مخابرات ایران، ریاست 
منطقه هشت تلفن همراه،  مسئولیت هیات 
کش��تی یزد و جانش��ینی فرماندهی گردان 
عاشورای بسیج ش��رکت مخابرات ایران را در 

کارنامه دارد.
امجدیان که دارای مدرک تحصیلی مهندسی 
مخابرات و فوق لیس��انس مدیریت اس��ت از 
چهره های آش��نای ورزش کش��ور و قهرمان 
کش��تی و دارنده کاپ اخلاق جام تختی نیز 

می باشد.
مهندس امجدیان در گفتگویی کوتاه با مردم 
سالاري بهترین خاطره اش را مربوط به جامي 
در تهران دانسته که قبل از انقلاب در مسابقات 
کشوري براي شادي روح پهلوان تختي صلوات 
فرستاده و مورد تشویق و محبت تماشاچیان 

قرار گرفته است.
او در گف��ت و گوی��ی دیگ��ر با یک رس��انه 
محلی در غرب کش��ور گفته است که اگرچه 
حدود12س��ال اس��ت ک��ه به علت ش��غل 
اداری و تقبل مسئولیتهای 

گوناگون به همراه همسرم ساکن تهران هستیم 
اما به جرئت عرض می کنم که همیشه خود را 
در تهران مهمان و غریبه حس می کنم و این 
امر به تعلق خاطرم به شهر و دیار خودم بر می 
گردد و البته از هر موقعیتی برای حضور در بین 
همش��هریان عزیزم استفاده می کنم و چندان 

هم دور نیستم.
او می گوید: در کشتی صاحب عناوین کشوری 
می باش��م و زمانی را هم رئیس هیئت کشتی 
اس��تان یزد بوده ام. بخوبی با درد ورزشکاران 
آشنا هستم و خوب می دانم که حمایت اصولی 
از یک ورزشکار تا چه حد می تواند در افزایش 
کارای��ی وی و بالا ب��ردن انگیزه اش مثمر ثمر 

باشد.
امجدیان در گفت و گویی دیگر با یک ماهنامه 
تخصصی می گوید: چ��ون فرزند فقر و درد و 
رنج بوده ام بیکاری را سرمنشاء همه بدبختی 
ها می دان��م و تاکید دارم مدی��ران باید برای 

اشتغال جوانان کاری کنند.
او می گوید در 28 س��ال سابقه مدیریتی اش 
بسیاری از ساختارها و ضعف های مدیریتی را 
شناس��ایی کرده و امیدوار است بتواند با ورود 
به قوه مقننه برای رفع این مش��کلات چاره ای 

بیندیشد.
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م�رجان محمدی

 FCP اما و اگرهای صدور مجوزهای

گام های آهسته رگولاتوری برای تغییر مدل کسب و کار 
  ICT در بازار

ش�هریور ماه سال گذش�ته و پس از 10 سال از صدور نخستین پروانه های تأمین، توزیع و 
ارائ�ه خدمات اینترنتی در قالب پروانه های PAP, PSTN, ISDPوISP  و درس�ت زمان 
فرارسیدن موعد تمدید این مجوزها، سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، خبر از 
اصلاح ساختاری پروانه های حوزه ارتباطات ثابت داد. بر اساس اصول حاکم بر پروانه های 
 ISP و  PAP، PSTN،ISDP جدید ارتباطات ثابت، متقاضیان شامل دارندگان پروانه های
و سرمایه گذاران جدید می توانند در دو دسته پروانه ارتباطات ثابت )FCP( و ارائه خدمات 

ارتباطی ثابت)servco(  فعالیت کنند. در این پروانه جدید، شرکتهای فعال در حوزه ارائه 
اینترنت می توانند بدون محدودیت تکنولوژی و با رعایت انحصار شبکه زیرساخ��ت و 
شبکه های ماهواره ای، هرگونه سرویس مرتبط با اینترنت را در کشور ارائه کنند. این پ��روانه 
های جدید به شرکتهای اینترنتی اجازه میدهد در کنار استفاده از زیرساختهای مخابراتی در 
صورت لزوم دست به ایجاد شبکه نیز بزنند. همچنین حق امتیاز دریافت پروان�ه های جدید 

خدمات اینترنت در کشور مبلغ 20 میلیارد تومان در نظر گرفته شد.

با اعلام این خبر از سوی رگولاتوری بسیاری از شرکت های 
ارائه دهنده اینترنت برای بدست آوردن این پروانه دست 
به کار ش��دند؛ به طوری که رگولاتوری در خردادماه سال 
  FCP جاری از تقاضای 26 ش��رکت برای دریافت پروانه
خبر داد و اعلام کرد تا کنون  پرونده 17 شرکت متقاضی 
مورد بررسی قرار گرفته است. سرانجام در تاریخ 11 آبان 
ماه س��ال جاری طی مراسمی  با حضور وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و مسوولان سازمان رگولاتوری و جمعی 
از  فع��الان حوزه IT و ICT پروانه ایجاد و بهره برداری از 

شبکه ارتباطات ثابت به 7 شرکت ارائه شد. 
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی با اشاره 

گام نخست: رگولاتوری و صدور پروانه برای 7 شرکت
ب��ه تدوین و اجرای مقررات SMP، تعیین تکلیف مراکز 
داده، CDNه��ا و OTTها پیش بینی کرد که تا پایان 
س��ال 1395 چه��ره کاملاً جدید بخش ICT کش��ور و 

رگولاتوری به نمایش گذاشته شود.
در این مراسم همچنین واعظی، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با تقدیر از تمام کسانی که در صدور پروانه های 
تلفن ثابت چه در مجموعه وزارت ارتباطات و چه در خارج 
آن تلاش کردند، گفت: امیدواریم با این پروانه ها تحول در 

عرصه ارتباطات ثابت ایجاد شود.
واعظی با اشاره به حضور حداکثری ICT در زندگی مردم 
گفت: بدون استفاده از این ابزار در هیچ بخشی نمی توان 

کار را با سرعت و کیفیت انجام داد. از این رو نگاه شرکت 
های��ی که در این بخش کار ک��رده و  پروانه دریافت می 
کنند نباید مانند گذش��ته باشد که تنها تلفن و اینترنت 
بدهند، بلکه باید با ایجاد نوآوری موجب رونق کس��ب و 
کار در کشور شوند. وی سیاست نظام را به روز بودن ارایه 
خدمات دانست و گفت: انتظار ما این است که با اعطای این 
پروانه ها شرایط جدیدی به وجود آید که مردم و کسب و 
کارها استفاده کنند و کسی در نوبت نماند و خلاء به روز 
رسانی تلفن ثابت در شهرهای بزرگ توسط شرکت های 
FCP سریعا پر شود.وی رویکرد دولت در خصوصی سازی 
مخابرات را رقابت سالم عنوان کرد و گفت: به دنبال ایجاد 

رقابت سالم در بخش ثابت هستیم.
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گام دوم : دعوت به بردباری از سوی رگولاتوری 
حال با توجه به اینکه برخی ش�رکت ه�ای اینترنتی از 
دریافت این پروانه ابراز خوشحالی و رضایت کرده اند، اما 
به نظر می رسد در این بین برخی نگرانی ها نیز وجود دارد. 
فعالان بازار معتقدند افزایش تعداد شرکتهای اینترنتی از 
11 شرکت PAP فعلی بسیار نگران کننده است؛ چرا که 
معتقدند تجربه های 10 سال گذشته در این بخش از جمله 
ضعف در ارائه امکانات از سوی شرکت مخابرات برای این 

شرکت های جدید هم تکرار خواهد شد.
این گروه بر این باورند که افزایش بازیگران بازار اینترنت 
پرسرعت نه تنها معضلات 10 ساله این بازار را حل نخواهد 
کرد بلکه وضعیت را پیچیده تر خواهد کرد. اما در مقابل 
این اظهار نظرها، س�ازمان تنظیم مقررات این فعالان را 
ب�ه بردباری دعوت میکند و بر این باور اس�ت با بندهای 
مختلفی که در پروانه FCP در نظر گرفته شده و همچنین 
انجام کارهای کارشناس�ی لازم، به هیچ وجه مشکلات 
گذشته بازار اینترنت تکرار نخواهد شد و انحصار در ارائه 

خدمات از سوی شرکت مخابرات نیز برطرف میشود.
مه�رداد محبی، از  فعال اینترنت�ی با رضایت از  تصمیم 
سازمان تنظیم مقررات برای تغییر در پروانه های اینترنتی 

اعلام می کند که پروانه های جدید با برداش�ته ش�دن 
محدودیت تکنولوژی، بسیار کاملتر شده اند، اما به خاطر 
حل نشدن چند نکته هنوز نگرانی هایی باقی مانده است.  
وی می گوید: پیش بینی بسیاری از فعالان اینترنتی این 
ب�ود که با پروانه های جدید تعداد ش�رکتهای اینترنتی 
کاهش و تنها دو یا سه شرکت قدرتمند باقی بمانند، اما 
حالا صحبت از باقی ماندن 17 شرکت از 26 شرکتی است 
که تقاضای خ�ود را به رگولاتوری ب�رای دریافت پروانه 
FCP داده ان�د، هرچند که تا کنون 7 ش�رکت موفق به 
دریافت پروانه ش�ده اند و مابقی شرکت ها بهمن ماه از 

سوی رگولاتوری اعلام می شود.
این فعال حوزه آی تی امکانات این حوزه را محدود دانسته 
و خاطرنش�ان می کند که در 10 سال گذشته با وجود 11 
شرکت )PAP( ارائه دهنده اینترنت پرسرعت، مخابرات 
یا نمی توانست یا نمی خواست با این شرکتها همکاری 
کند و فضای مورد نیاز آنها را در اختیارشان بگذارد و حال 
با افزایش این ش�رکتها مشخص نیست چه شرایطی در 

انتظار شرکتهای اینترنتی با پروانه  FCP  است.
  این در حالی اس�ت که با پروانه های جدید، بسیاری از 

فعالان اینترنتی نسبت به بهبود شرایط ارائه اینترنت در 
کشور خوشبین هس�تند؛ چرا که معتقدند پروانه های 
فعلی ش�رکتهای اینترنتی به دلی�ل محدودیت و عدم 
همخوانی آنها با یکدیگر مشکلات زیادی در این بخش 

به وجود آورده است.
وی تأکید میکند: در گذشته نیز سازمان اعلام میکرد که 
11 ش�رکت PAP به مرور زمان ی�ا از بازار حذف یا با هم 
ادغام میشوند، اما می بینیم که با گذشت 10 سال از ارائه 

این پروانه ها هنوز هم 11 شرکت PAP فعال هستند.
ابراز نگران�ی این فعالان از کمب�ود امکانات یا همکاری 
نکردن ش�رکت مخابرات در ارائه امکانات به شرکتهای 
اینترنتی در حالی است که س�ازمان تنظیم مقررات در 
پروانه های FCP ش�رکتها را ملزم به ایجاد زیرس�اخت 
در بخش دسترسی و انتقال کرده است، اما محبی معتقد 
است که این کار شدنی نیست؛ چرا که در هیچ کشوری، 
چند زیرساخت موازی در کنار زیرساخت مادر )مخابرات( 
ایجاد نمی شود. همچنین به باور وی شرکتهای خصوصی 
اینترنتی توانایی و سرمایه لازم را برای ایجاد زیرساخت 

در بخش شبکه انتقال و دسترسی ندارند.

پیش بینی بسیاری از فعالان اینترنتی این بود که با پروانه های جدید تعداد شرکتهای اینترنتی کاهش و تنها دو یا 
سه شرکت قدرتمند باقی بمانند، اما حالا صحبت از باقی ماندن 17 شرکت از 26 شرکتی است که تقاضای خود را به 
رگولاتوری برای دریافت پروانه FCP داده اند، هرچند که تا کنون 7 شرکت موفق به دریافت پروانه شده اند و مابقی 

شرکت ها بهمن ماه از سوی رگولاتوری اعلام می شود.

نکته مثبت در تغییرات ایجاد شده در پروانه شرکتهای اینترنتی این است که مساله تکنولوژی محور بودن از آن حذف 
شده و بیشتر به مساله خدمات این شرکتها توجه شده است.



منظور از ایجاد شبکه توسط شرکتهای اینترنتی با پروانه FCP شبکه سیم مسی نیست؛ چرا که این کار مقرون به صرفه 
نیست و استفاده از سیم مسی برای انتقال داده نیز بسیار قدیمی شده است. از این رو به شرکتهای اینترنتی با پروانه های 
جدید این اجازه داده شده که شبکه انتقال جدیدی با فناوری فیبرنوری ایجاد کنند که ایجاد این شبکه نیز بعد از برداشته 

شدن انحصار اپراتورفیبر نوری )ایرانیان نت( قرار است صورت گیرد.

س��ازمان تنظی��م مق��ررات و ارتباط��ات رادیویی در 
مقاب��ل این نگرانی ها اعلام می کن��د که با ضوابط و 
سیاس��تهایی که در پروانه های FCP در نظر گرفته 
ش��ده جلوی ایجاد هر گونه انحصار از س��وی شرکت 
مخابرات گرفته ش��ده و هیچ قراری مبنی بر افزایش 

شرکتهای اینترنتی وجود ندارد.
علی اصغر عمیدیان، رئیس س��ازمان تنظیم مقررات 
و ارتباط��ات رادیویی، در این خص��وص می گوید: به 
هیچ وجه س��ازمان تنظیم مق��ررات به دنبال افزایش 
ش��رکتهای اینترنت��ی از 11 ش��رکت فعلی نیس��ت 
و باید تم��ام متقاضیان بعد از تأیید مدارکش��ان یک 
ش��بکه مس��تقل ایجاد کنند؛ در واقع تصمیم بر این 
است که این شرکتها با هم ادغام و در قالب دو یا سه 

کنسرسیوم قوی به فعالیت خود ادامه دهند.
وی در ادام��ه م��ی افزاید: در واقع در ش��رایطی ما به 

متقاضی��ان پروانه FCP، فضای فرکانس��ی مورد نیاز 
فعالیتش��ان را خواهیم داد که با یکدیگر ادغام شوند 

و کنسرسیوم قوی شکل دهند.
عمیدیان ادعای برخی فعالان اینترنتی مبنی بر نداشتن 
س��رمایه برای ایجاد زیرس��اخت ش��بکه انتقال را رد و 
تأکید می کند که تمامی فعالان اینترنتی با اس��تقبال 
زیاد خواستار سرمایه گذاری در جهت ایجاد زیرساخت 

شبکه در بخش انتقال و دسترسی هستند.
معاون وزیر ارتباطات تأکید می کند: با بررس��ی نهایی 
پرونده های متقاضیان پروانه های جدید اینترنتی، قطعاً 
دو یا سه کنسرس��یوم که با ادغام شرکتهای اینترنتی 

تشکیل شده اند پروانه FCP را دریافت خواهند کرد.
از س��وی دیگر گفته می شود بر اس��اس پروانه های 
جدید برای جلوگیری از انحصار مخابرات به شرکتهای 
اینترنتی اجازه ایجاد ش��بکه انتقال و دسترسی داده 

ش��ده، اما این ش��بکه قرار نیس��ت موازی با ش��بکه 
مخابرات ش��کل بگیرد؛ چرا که این ش��بکه بر مبنای 

فناوری روز مانند فیبر نوری شکل خواهد گرفت.
بر این اساس،  منظور از ایجاد شبکه توسط شرکتهای 
اینترنتی با پروانه FCP شبکه سیم مسی نیست؛ چرا 
که این کار مقرون به صرفه نیس��ت و استفاده از سیم 
مسی برای انتقال داده نیز بسیار قدیمی شده است. از 
اینرو به ش��رکتهای اینترنتی با پروانه های جدید این 
اجازه داده شده که ش��بکه انتقال جدیدی با فناوری 
فیبرنوری ایجاد کنند که ایجاد این ش��بکه نیز بعد از 
برداشته شدن انحصار اپراتورفیبر نوری )ایرانیان نت( 
قرار است صورت گیرد. نکته مثبت در تغییرات ایجاد 
شده در پروانه شرکتهای اینترنتی این است که مساله 
تکنولوژی محور بودن از آن حذف ش��ده و بیش��تر به 

مساله خدمات این شرکتها توجه میشود.

گام سوم :رفع نگرانی به شیوه رگولاتوری 
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در این میان، برخی دیگر از فعالان بازار بر این اعتقادند که 
ارائه پروانه FCP باعث ایجاد رانت در بازار ICT کشور 
می شود؛ چرا که شرکت های اینترنتی جدا از نامی که 
دارن��د باید اقدام به ارائه خدمات به کاربران  بکنند و نام 

پروانه نمی تواند ملاک برای ارائه خدمات باشد.
منتقدان ب��ه این طرح رگولاتوری معتقدند: ش��رایط  
باید به گونه ای باش��د که هر شرکتی با داشتن شرکا، 
تخصص و س��رمایه مورد نیاز بتواند به راحتی در بازار 
IT مثل سایر بخشها ش��رکت ثبت کند و اینکه لازم 
است هر شرکت خدمات اینترنتی لزوما برای فعالیت 
پروانه داش��ته باش��د بر خلاف قوانین بازار آزاد است. 
منتقدان می گویند که فعالیت در حوزه ارائه خدمات 
اینترنتی هیچ نیازی به پروانه و تعیین شرایط از سوی 
قانون گذار ندارد، بلکه شرایط کار را باید سرمایه گذار 

تعیین کند.
در این خصوص علیرضا میراحمدی کارش��ناس بازار 
آی ت��ی، گفت: ارائه پروانه و ایجاد ضوابط خاص برای 
شرکت ها بیشتر به جای آنکه باعث شفاف سازی در 
بازار و ارائه خدمات بهتر شود؛ نوعی سردرگمی و ابهام 

ایجاد می کند.
وی افزود: رگولاتوری ب��ه عنوان نهاد نظارتی باید در 
خص��وص برخی مس��ایل از جمله مس��ایل امنیتی و 
امنیت ملی در حوزه اینترنت و خدمات وارد شود و به 
نظر می رسد ارائه اینگونه پروانه ها فقط ارائه خدمات 

به کاربران را محدود می کند.
وی مش��کل دیگ��ر موج��ود در پروان��ه ه��ای جدید 
رگولاتوری برای فعالیت ش��رکتهای اینترنتی را بحث 
هزینه دریاف��ت این پروانه ها دانس��ت و افزود: نباید 
محیط س��رمایه گذاری را از سرمایه گذار منع کرد و 
نباید از س��رمایه گذار یک پروژه عوارض گرفت بلکه 

مصرف کننده باید پرداخت کننده عوارض باشد.
وی ادامه داد: این امر نیز فقط منحصر به IT نیس��ت 
بلک��ه در همه حوزه ه��ا لازم اس��ت پرداخت کننده 
ع��وارض هزینه ها، مصرف کننده خدمات باش��د. در 
کش��ورهای پیش��رفته نیز چنین کاری را نمی کنند 
و مثلا برخلاف ایران کس��ی که میخواهد س��اختمان 

بس��ازد خودش نباید عوارض مربوط به آن را پرداخت 
کند.

وی ب��ا بیان اینکه هزینه دریاف��ت پروانه FCP مبلغ 
20 میلیارد تومان اس��ت، گفت: این دریافت هزینه از 
متقاضی سرمایه گذاری در یک شرکت درست نیست، 
بلکه لازم است پروانه به صورت رایگان به شرکت داده 
ش��ود و س��پس برای هر س��وییچی که شرکت ایجاد 

میکند عوارض دریافت شود.
وی خاطر نش��ان کرد:  فروش پروانه های ش��رکتهای 
اینترنتی با قیمت بالا در نهایت منجر به افزایش قیمت 
اینترنت می ش��ود و اصولا در اقتصاد از سرمایه گذار و 

تولیدکننده اولیه نباید چنین عوارضی گرفته شود.
این کارشناس، تقسیم پروانه های شرکتهای اینترنتی 
به دو بخش FCP و SERVCO را از دیگر مشکلات 
طراحی پروانه های جدید دانست و افزود: در گذشته 
 PAP و  ISP،ISDP  چندین نوع ش��رکت از جمله
در حوزه مشابه فعالیت می کردند و این در حالی است 
که دنیا تنها یک لغت برای شرکتهای خدمات اینترنت 

استفاده می کند.
وی تصریح کرد: لازم اس��ت به همه شرکتها این اجازه 
را بدهند که هم زیرس��اخت ایجاد کنند و هم سرویس 
بدهند. آن وقت سرمایه گذار به اندازه توان مالی و فنی 
که دارد در هر کدام از اینگونه بخشها فعالیت می کند.

میر احمدی با اش��اره به اینکه تقسیم پروانه ها در دو 
نوع باعث ایجاد محدودیت برای ش��رکتهای اینترنتی 
می ش��ود، گفت: این به این معناس��ت که کسی که 
پروانه FCP دریافت نکرده حتی توان مالی نیز داشته 
باشد نمیتواند در بحث ایجاد زیرساخت دخالتی کند.

وی همچنین با اشاره به اینکه اعطای پروانه و مرزبندی 
برای ش��رکتهای اینترنتی مغایر با قوانین بالادس��تی 
اس��ت، گفت: در قانون تجارت و س��ایر قوانین مرتبط 
با این حوزه به تمام کس��انی که توان سرمایه گذاری 
در کاره��ای قانونی را دارند اجازه ثبت ش��رکت داده 
میش��ود و این امر معنا ندارد که این ش��رکتها مجبور 
به دریافت پروانه از محل دیگری باش��ند و این امر با 

قوانین بالادستی در اصل اقتصاد آزاد مغایر است.

در ه��ر صورت س��ازمان تنظیم مق��ررات و ارتباطات 
رادیوی��ی با اعط��ای پروانه به 7 ش��رکت اینترنتی در 
صدد اس��ت تا بازار آی تی کش��ور را ن��ه تنها بهبود 
بخش��د بلکه با ورود این شرکت ها به بازار و خدماتی 
که ارائ��ه می دهند کاربران را نیز راضی کند؛ چرا که 
طبق قانون، دریافت کنندگان پروانه FCP می توانند 
بدون محدودیت تکنولوژی و با رعایت انحصار ش��بکه 
زیرساخت و شبکه های ماهواره ای، هرگونه سرویس 
مرتبط با اینترنت را در کشور ارائه کنند. این در حالی 
اس��ت که  حتی پس از اتم��ام دوره انحص��ار اپراتور 
فیبرخانگی که مربوط به نیمه اول سال 95 می شود 
شرکتهای دارنده پروانه FCP مجاز خواهند بود شبکه 
فیبرنوری نیز ایجاد کنند و سرویس های مرتبط با این 

حوزه را ارائه دهند.
در این پروانه علاوه بر اینکه این ش��رکتها می توانند 
شبکه ایجاد کنند و یا از شبکه های موجود مخابرات 
و زیرساخت نیز اس��تفاده کنند، برای توسعه فعالیت 
در ش��هرهای کوچک نیز الزام خواهند داشت؛ به این 
معنی که طبق مجوز صادر ش��ده باید سالانه حداقل 
20 هزار پورت اینترنت در خارج از مراکز اس��تانهای 
کش��ور ایجاد کنند که این تصمیم در راستای توسعه 

متوازن ارتباطات در کشور اتخاذ شده است.
در پروانه خدمات ارتباطات باند پهن ثابت، مجوزهایی که 
صادر می ش��ود تمامی امکانات را در حد پروانه شرکت 
مخابرات ایران به متقاضیان واگذار می کند و حق امتیاز 
دریافت پروانه های جدید خدمات اینترنت در کشور مبلغ 
20 میلیارد تومان درنظر گرفته ش��ده است؛ در همین 
حال این ش��رکتها ملزم به رعایت سایر تعهدات مالی از 
جمله تسهیم درآمد 3 درصد به صورت سالانه به دولت 
هستند. این شرکتها در صورت عدم رعایت الزامات پروانه 

نیز مشمول جریمه و اخطار و تذکر خواهند شد.
در هر صورت امید اس��ت گامهایی که سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی  برای بهبود بازار ICT و 
رضایت کاربران برداشته است به ثمر بنشیند و از این 
پس و با فعالیت این شرکت ها شاهد مشکلات گذشته 

در این بازار پرطرفدار نباشیم.

سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اعطای پروانه به 7 شرکت اینترنتی در صدد است تا بازار آی تی کشور را نه 
تنها بهبود بخشد بلکه با ورود این شرکت ها به بازار و خدماتی که ارائه می دهند کاربران را نیز راضی کند؛ چرا که طبق 

قانون، دریافت کنندگان پروانه FCP می توانند بدون محدودیت تکنولوژی و با رعایت انحصار شبکه زیرساخت و شبکه های 
ماهواره ای، هرگونه سرویس مرتبط با اینترنت را در کشور ارائه کنند

FCP با ارائه مجوزهای  ICT  ایجاد رانت در بازار
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اپراتورهای مجازی تلفن همراه؛

مزايـــا و نقش آنهـــا در كشـــور

ایجاد اپراتورهای مجازی تلفن همراه، یکی از موضوعاتي است که با راه اندازی و توسعه 
ش�بکه های نسل سوم و چهارم تلفن همراه در جهان مطرح شد. این دسته از اپراتورها، 
بدون نیاز به زیرس�اخت های ش�بکه و با اس�تفاده از بس�تری که اپراتورهای اصلی در 
اختیارشان قرار می دهند، به ارائه خدمات به کاربران می پردازند. جمهوری اسلامی ایران 
که در ابتدای راه ورود به نس�ل س�وم و چهارم تلفن همراه قرار دارد، بازار مناسبی برای 
فعالیت اپراتورهای مجازی تلفن همراه محسوب می شود. خصوصیاتی چون ایجاد فضاي 

رقابتي در عرصه ارتباطات، ایجاد فرصت های شغلی ارائه سرویس های ارزش افزوده جدید 
و درآمد زایی، از عواملي به حساب مي آیند که اهمیت بررسی این موضوع )اپراتور مجازی 
تلفن همراه( در کشور را نشان می دهند.در این گزارش، با بررسی اسناد و مقالات منتشر 
شده درخصوص اپراتورهای مجازی تلفن همراه و تجربیات جهانی در این زمینه، مروری 
اجمالی بر این دسته از اپراتورهای تلفن همراه شده و مواردی چون انواع تسهیم کننده های 

اپراتور مجازی تلفن همراه، مزایا و چالش هاي آن مورد بررسی قرار گرفته اند. 

شبکه های ارتباطی، تنها به دلیل ایجاد ارتباط بین انسان ها 
که باعنوان کاربران شبکه شناخته می شوند، مورد توجه قرار 
نمی گیرند. بلکه پیشرفت و نوآوری در شبکه های ارتباطی 
و به ویژه شبکه های ارتباطی بی سیم باعث رشد اقتصادی 
و اجتماعی جوامع خواهد ش��د.)1( از سوی دیگر، صنعت 
مخابرات و به خصوص ارتباطات س��یار، فرصت مناسبی 
براي اشتغال نیروی تحصیلکرده در کشور فراهم می کند. 
توس��عه بازار ارتباطات، باعث ایجاد فرصت های ش��غلی 
بس��یاری در کشور خواهد شد، که مسئولین مربوطه نیز 
به آن توجه داشته اند. این موضوع )ایجاد اشتغال(، با ظهور 
نسل چهارم تلفن همراه، اهمیت بیشتری پیدا می کند. 
پیوستن جمهوری اسلامی ایران به جمع کشورهای دارای 
تکنولوژی نس��ل چهارم تلفن همراه، انگیزه های فعالیت 
بس��یاري را در بین شرکت های حوزه فناوری اطلاعات و 
ارتباطات ایجاد کرده است. ایجاد محتوای بومی متناسب 
با ش��رایط کشور، ارائه و تولید شبکه های اجتماعی بومی 
و نیز ارائه سرویس های ارزش افزوده متناسب با نسل های 

جدید از زمینه های ایجاد انگیزه براي شرکت های فعال در 
زمینه فناوری اطلاعات و ارتباطات در نسل های جدید تلفن 

همراه محسوب مي شوند. 
ازسوی دیگر، صنعت مخابرات نیازمند محرک هایی براي 
ایجاد پویایی و رونق اس��ت. توجه ب��ه این محرک ها به 
افزایش ترافیک ش��بکه های تلفن همراه منجر می شود. 
با بررس��ی صنعت مخابرات کشور های مختلف، عوامل 
متع��ددی را در ایجاد رونق در بازار تلفن همراه می توان 

شناسایی کرد. این عوامل عبارتند از: 
1. خصوصی س��ازی و تنظی��م بازار که باعث می ش��ود 
بازیگران جدیدی به این عرصه وارد شوند. این بازیگران 
برای رقابت با سایر اپراتورها، ملزم به ارائه سرویس هایی 

با کیفیت بالاترند.
2. استفاده از نس��ل های جدید شبکه های ارتباطی که 
باعث ظهور س��رویس های خلاقانه تری علاوه بر صوت و 
پیام کوتاه می ش��وند. به نوبه خود باعث رونق بازار تلفن 

همراه می شود. 

3. ارائه تلفن های جدید با قیمت مناسب که باعث افزایش 
ضریب نفوذ تلفن همراه در بین کاربران می شود.

4. با ظهور نس��ل های جدید شبکه های ارتباطی )نسل 
چهارم ش��بکه های ارتباطی(، به وی��ژه در ایران، یکی از 
مباحثی که در بین اپراتورها و کاربران مطرح می ش��ود، 
محتوای لازم و متناس��ب با ش��رایط نس��ل های جدید 
ش��بکه های ارتباطی اس��ت. کاربران انتظار دارند که با 
راه اندازی نسل های جدید، به محتوا و مطالبی متنوع تر 
دسترسی داشته باشند و ازسوی دیگر، ارائه محتواي لازم 

از دغدغه های اپراتورهاست. 
در بین محرک های نام برده شده، خصوصی سازی و تنظیم 
بازار که یکی دیگر از رخدادهای بزرگ صنعت مخابرات 
کشور شناخته می شود، باعث کاهش انحصار اپراتور غالب 
مخابرات می شود.)2( کاهش انحصار اپراتور غالب ضمن 
تسهیم بازار اپراتورهای بزرگ با بازیگران جدید، افزایش 
رقابت، افزایش سرمایه گذاری، تنوع در خدمات و افزایش 

حق انتخاب مشترکان همراه است.)2( 

یکی از عواملی که در چند س��ال اخیر و با ظهور نس��ل چهارم تلفن همراه مطرح ش��د و نقش 
بس��زایی نیز در رونق بازار تلفن همراه داشته اس��ت، اپراتورهای مجازی تلفن همراه است. این 
اپراتورها، در دسته بندی صورت گرفته برای عوامل ایجاد رونق در بازار تلفن همراه، در هر چهار 
دسته یاد شده قرار خواهند گرفت. به همین دلیل، کشورهای مختلف در چند سال اخیر توجه 
بس��یاری به آن دارند. براساس مطالعات صورت گرفته، زنجیره ارزش اپراتورها را می توان به دو 

دسته تقسیم کرد:
1. شبکه دسترسی رادیویی دارای مجوز،

2. عملی��ات و فرآیندهای��ی که ام��کان تحویل خدم��ات را به مش��ترکین امکانپذیر می کنند. 
اپراتورهای مجازی به دلیل عدم نیاز به طیف فرکانسی و زیرساخت، در دسته دوم زنجیره ارزش 

قرار می گیرند. 
ورود اپراتور مجازی تلفن همراه از دیدگاه های مختلف قابل بررس��ي اس��ت. ایجاد فرصت های 
شغلی، افزایش حق انتخاب کاربران، تنوع خدمات، پاسخ به نیازهای گروه های خاص و کاهش 

قیمت خدمات تنها بخشی از تأثیرات ورود اپراتور مجازی تلفن همراه است.
افزایش استفاده از ارتباطات ماشین به ماشین، افزایش نیازهای رومینگ در روند جهانی سازی، 
افزایش ظرفیت شبکه های قدیمی، فرصت توسعه نسل چهارم تلفن همراه )LTE(، نوآوری در 
مدل تجاری و ارتقاي فضای رقابتی در بازار از محرک های کلیدی در رش��د اپراتورهای مجازی 

به حساب می آیند.)2(

رونق بازار
تلفن همراه

خصوصی سازی

استفاده از
نسل های جدید

شبکه های
ارتباطی

ارائه تلفن های
جدید با 

قیمت مناسب

ایجاد و تولید
محتوا متناسب
با شبکه های

ارتباطی

شکل 1. عوامل ایجاد رونق در بازار تلفن همراه
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افزایش روند
یکپارچه سازی

فرصت توسعه
LTE

افزایش 
نیازهای رومینگ

ارتقاء فضای
رقابتی

افزایش ظرفیت
شبکه های قدیمی

نوآوری در مدل
تجاری

محرک های
کلیدی

اپراتور مجازی تلفن همراه
اپراتورهای مجازی تلفن همراه به عنوان یکی از بازیگران ارتباطات 
بی س��یم نی��ازی به مجوز طیف فرکانس��ی ندارند. این دس��ته از 
اپراتورها، زیرس��اخت لازم براي ارائه خدمات را از سایر اپراتورها، 
ک��ه با عنوان اپراتور اصلی یا میزبان از آنها یاد می ش��ود، دریافت 
می کنن��د. در حقیق��ت اپراتورهای مجازی به عن��وان نمایندگان 
فروش خدمات ارزش افزوده، از ظرفیت شبکه میزبان )اپراتورهای 
تلفن همراه در یک منطقه( اس��تفاده کرده و یکس��ری خدمات 
ارزش اف��زوده خاص و وی��ژه را ارائه می دهن��د.)3( به بیان دیگر، 
اپراتورهای مج��ازی، نوعی از اپراتورهای تلفن همراه محس��وب 
مي شوند که بر پایه عقد قرارداد با سایر اپراتورهای موجود در آن 
منطقه، خدمات خریداری ش��ده را به صورت عمده دریافت کرده 
و س��پس در بازار تقاض��ا، آن خدمات را با نش��ان تجاری خود و 
به صورت خرده فروشی عرضه می دارند. از دیدگاه معیارهای مالی و 
رویکرد کسب و کار، اپراتور مجازی تلفن همراه و اپراتورهای اصلی 
ای��ن حوزه ب��ا یکدیگر تفاوت دارند. این تفاوت ه��ا در جدول زیر 

نشان داده شده اند.)4(

تحقیق��ات انجام ش��ده در 
سال 2011 نشان می دهند 
ک��ه 600 اپرات��ور مجازی 
تلف��ن هم��راه در جه��ان 
فعالیت دارن��د.)5( در این 
بین، اروپای غربی بیشترین 
سهم را از تعداد اپراتورهای 
نحوی  ب��ه  دارد،  مج��ازی 
ک��ه آلم��ان ب��ا 10 اپراتور 
مجازی در صدر قرار گرفته 
براساس همین  اس��ت.)5( 
تحقیقات مش��خص ش��ده 
اپراتورهای  تعداد  است که 
مج��ازی تلف��ن هم��راه به 
افزایش  درح��ال  س��رعت 

است. 

با توجه ب��ه معرفی صورت گرفته، اپراتورهای مجازی 
تلفن همراه از دو دیدگاه قابل بررسی و تقسیم بندی اند. 
اولین دیدگاه شبکه اس��ت. بر این اساس، اپراتورهای 

مجازی به دو دسته قابل تقسیم خواهند بود.

1. اپراتورهای مجازی کامل که خود برخی از تجهیزات 
ش��بکه ارتباطی سیار )بجز شبکه دسترسی رادیویی( 

را دارند.
2. اپراتورهای مجازی ارائه دهنده خدمات، که تنها به 

ارائه یکسری سرویس خاص می پردازند.
دومین دیدگاه، براس��اس نحوه عملک��رد و از دیدگاه 
خدمات است. بر این اساس، اپراتورهای مجازی به پنج 

دسته تقسیم می شوند، که عبارتند از:)3(

شکل 2. محرک های کلیدی در رشد اپراتورهای مجازی تلفن همراه

جدول 1. مقایسه برخی پارامترهای اپراتورهای مجازی و اپراتورهای اصلی تلفن همراه

انواع اپراتور مجازی تلفن همراه

اپراتورهای اصلیاپراتورهای مجازی
مجوز طیف فرکانسی

شبکه

مدل هزینه

ارزش کسب و کار

هزینه راه اندازی
هزینه نگهداری

خطرپذیري

لازم داردلازم ندارد

لازم ندارد )از سایر اپراتورها 
استفاده می کند(

مربوط به خود

ثابت )براساس شبکه(متغیر )براساس فروش(

تمرکزهای متفاوت: شناسایی 
بخش های سودآور

بازار انبوه: انطباق به 
بخش های مختلف

کم

کم
زی��اد

زی��اد
متوسط

متوسط/ بالا
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اپراتورهای مجازی، نوعی از اپراتورهای تلفن همراه محسوب مي شوند که بر پایه عقد قرارداد با سایر اپراتورهای 
موجود در آن منطقه، خدمات خریداری شده را به صورت عمده دریافت کرده و سپس در بازار تقاضا، آن خدمات را با 

نشان تجاری خود و به صورت خرده فروشی عرضه می دارند.



اپراتورهای
مجازی تلفن همراه

از دیدگاه شبکه
نام تجاری

)برندسازی(
حفظ و نگهداری

کاربران

کانال های
توزیع

مطلب و 
محتوا

همگ�رایی

کام��ل

ارائه دهنده سرویس

با حداقل خدمات

متمرکز بر گوشه ای از بازار

جزئ��ی

تبلیغات محور

برن��د خاص

از دیدگاه
 خدمات

1. اپراتور مجازی با حداقل خدمات  )عرضه کننده خدمات تخفیف دار(1: این دسته از اپراتورهای 
مجازی به ارائه خدمات اولیه از قبیل صوت و پیامک و در برخی موارد ارائه سرویس های داده )به صورت 
بسیار محدود( می پردازند. این دسته از اپراتورها، خدمات را با قیمت رقابتی و با مدل پیش پرداخت ارائه 
می کنند. این دسته از اپراتورهای مجازی، خدمات خود را با قیمت هایی کمتر به کاربران ارائه می دهند. 
کاربران این دسته از اپراتورهای مجازی، معمولاً افرادی اند که به قیمت خدمات حساسیت دارند. به عنوان 
مثال، این دسته از اپراتورها می توانند سرویس مکالمه صوتی را با هزینه کمتر برای برخی از کاربران 
خاص ارائه کنند یا در قالب طرح هایی ویژه، به کاربران اجازه ارسال پیامک رایگان در بازه زمان مشخص 

را بدهند. 
2. اپراتور مجازی متمرکز بر گوشه ای از بازار  )عرضه کننده خدمات به بازارهای خاص( 2: این 
گروه از اپراتورهای مجازی به ارائه سرویس های مناسب و با توجه به استراتژی تمرکز بر گوشه ای از بازار 
می پردازند. هدف این استراتژی )تمرکز بر گوشه ای از بازار(، شناسایی بخش کوچکی از بازار تقاضا و 
عرضه خدمات برای آن بخش است. به بیان دیگر، این دسته از اپراتورها به ارائه خدمات سفارشی برای 
بخشی از بازار، می پردازند. معمولاً این استراتژی برای بنگاه های کوچکی که با بنگاه های بزرگ رقابت 
دارند، مناسب است. این دسته از اپراتورها اغلب ارزشمند و سودآورند، زیرا به ارائه خدمات ارزش افزوده 

مناسب با درخواست کاربران می پردازند.
3. اپراتور مجازی جزئی  )خرده فروش( 3: این دسته از اپراتورها به ارائه خدمات به کاربر نهایی که 
س��یم کارت این اپراتور را تهیه کرده است، می پردازند. کاربر می تواند سیم کارت را به راحتی و حتی از 
سوپرمارکت ها تهیه کند. این دسته از اپراتورهای مجازی، از مزیت گسترده بودن نقاط فروش در سطح 

کشور برخوردارند.
4. اپراتور مجازی تبلیغات محور 4:  این گروه از اپراتورهای مجازی به ارائه خدماتی در غالب پیام 

کوتاه، مکالمه رایگان کوتاه مدت و ارائه محتوا به کاربران خود، در ازاي ارسال تبلیغات می پردازند.
5. اپراتور مجازی برند خاص 5:  این دسته از اپراتورهای مجازی همانند اپراتورهای سنتی به ارائه 
خدمات می پردازند، اما از قدرت مارک و برند خود برای جذب کاربر استفاده می کنند. برای مثال می توان 

به شرکت ویرجین به عنوان یک اپراتور مجازی موفق در این حوزه اشاره کرد.

� حفظ و نگهداری کاربران موجود: یکی از راحت ترین و کارآمدترین 
روش های حفظ س��رمایه و درآمد، نگهداری کاربران کنوني است. این 

روش نسبت به جلب کاربران جدید کم هزینه  تر است.
� نام تجاری )برندسازی(: یک روش جذب کاربر، اعتماد و آگاهی است. 
ب��ه همین دلیل، اپراتورهای مجازی می کوش��ند تا به یک نام تجاری 

معتبر و شناخته شده تبدیل شوند.
� کانال های توزیع: در دس��ترس بودن بازاره��ای فروش و کانال های 
بازاریابی می تواند کمکی مؤثر در کاهش هزینه های جذب کاربر باشد. 
به همین خاطر، اس��تفاده از کانال های توزیعی ک��ه در اختیار اپراتور 
است، کمک بسیاری به کاهش هزینه های جذب کاربر اپراتور می کند. 
� مطلب و محتوا: با رش��د روزافزون تلفن های هوشمند، تولید و ارائه 
محتوا برای کاربران این دس��ته از تلفن ها بسیار مهم و سودآور خواهد 
ب��ود. به همین دلیل، اپراتورهای مج��ازی تلفن همراه درصدد تولید و 
ارائ��ه محتواهای جدید به کاربران خ��ود، با هدف حفظ و جذب کاربر 

بوده اند.
� همگرای�ی: ارائه بس��ته ای از خدمات ارتباطی ضم��ن ایجاد مزیت 

رقابتی، باعث افزایش ثبات کاربران می شود.
موارد بیان شده، به عنوان توانمندی های لازم برای یک اپراتور مجازی 
مطرح می شوند. اپراتور مجازی تلفن همراه برای ماندن در بازار رقابتی 
ارائه خدمات، در وهله اول  باید کاربران خود را حفظ کند و س��پس به 

جذب کاربر جدید بپردازد.
ازس��وی دیگر، در راس��تای اپراتورهای مجازی تلفن همراه، واژه ای با 
عنوان »توانمند س��ازان فعالی��ت اپراتورهای مجازی تلف��ن همراه 6«  
مطرح می ش��ود. درواقع، توانمندس��ازان فعالی��ت اپراتورهای مجازی، 
حال��ت خاصی از اپراتورهای مج��ازی تلفن همراهند که معماری فنی 
و لازم را برای ورود به ارائه یک س��رویس براساس زیرساخت هایی که 
اپراتوره��ای تلفن همراه در اختیار قرار می دهن��د، ایجاد می کنند. بر 
این  اساس، توانمندسازان فعالیت اپراتورهای مجازی قراردادهای لازم 
را بی��ن اپراتور اصلی و اپراتور مجازی، براي ف��روش عمده خدمات را 
منعقد می س��ازند. با توجه به مطالب بیان شده، توانمندسازان فعالیت 
اپراتورهای مجازی تلفن همراه یک اپراتور مجازی شناخته نشده و به 
ارائه خدمات به کاربران نهایی نمی پردازند. به بیان دیگر، توانمندسازان 
فعالیت اپراتورهای مجازی، شرکت هایی اند که در ایجاد اپراتور مجازی 
تلفن همراه مؤثر واقع می شوند و زمینه را برای فعالیت شرکت هایی که 
تمایل دارند به صورت اپراتور مجازی فعالیت داشته باشند، مهیا و آماده 
می کنند. درواقع، توانمندسازان فعالیت اپراتورهای مجازی رابطی بین 

اپراتورهای اصلی و اپراتورهای مجازی به حساب مي آیند.

در این بخش به این موضوع پرداخته می شود که چه انگیزه یا انگیزه هایی برای تبدیل شدن یک 
شرکت یا مؤسسه به اپراتور مجازی وجود خواهند داشت. با بررسی های صورت گرفته مشخص 
می ش��ود که یکی از مهمترین محرک های حرکت به سمت اپراتور مجازی شدن، دسترسی به 
بخش بزرگی از کاربران تلفن همراه به عنوان مشتریان خدمات قابل ارائه توسط اپراتور مجازی 
است. این بازار، از لحاظ سودآوری مورد توجه شرکت های اپراتور مجازی تلفن همراه قرار گرفته 
اس��ت. اپراتورهای مجازی تلفن همراه بر این باورند که ارائه سرویس های جدید می تواند باعث 
سودآوری، حفظ و جذب کاربران شود. این سرویس ها تنها شامل مکالمات تلفنی نمی شود. به 
همین خاطر هر اپراتور سعی می کند با کمترین هزینه به حفظ و جلب کاربر بپردازد. براساس 

تحقیقات صورت گرفته، توانمندی های اپراتورهای مجازی تلفن همراه عبارتند از:

1- Discount-MVNO
2-Niche-MVNO
3- Retail-MVNO
4- Advertising Driven-MVNO
5- Brand-MVNO
6- Mobile Virtual Network Enablers (MVNE)

شکل 3. دسته بندی اپراتورهای مجازی

جذابیت ها و توانمندي هاي اپراتور مجازی تلفن همراه

شکل 4. توانمندی های اپراتورهای مجازی
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شکل 5. جایگاه توانمندسازان فعالیت اپراتورهای مجازی

شکل 6. فعال ساز های اپراتورهای مجازی

مزایاي اپراتور مجازی تلفن همراه)7(

چالش های اپراتور مجازی تلفن همراه)7(

جدول 2. مزایا و چالش های اپراتورهای مجازی تلفن همراه

چال�ش ه��ام�زای��ا

اپراتور اصلی تسهیم کنندگان   فعالیتاپراتور مج�ازی

حوزه های فعالیت توانمندسازان فعالیت اپراتورهای مجازی نیز همانند اپراتورهای 
مجازی و درواقع به موازات آنها قرار دارند. به همین دلیل، فعال سازهای اپراتورهای 

مجازی را می توان به دسته های زیر تقسیم کرد:)6(
� فعال س��ازهای اپراتورهای مجازی کامل که هسته زیرساخت تلفن همراه دارند و 
ظرفیت لازم برای ارائه خدمات را مهیا می کنند. درواقع فعال س��ازهای اپراتورهای 
مجازی کامل بین اپراتور مجازی کامل و اپراتور تلفن همراه میزبان قرار می گیرند. 

این دسته از فعال سازها توانایی ارائه سرویس را دارند.
� فعال س��ازهای اپراتورهای مجازی جزئی ک��ه عناصر لازم برای ارائه خدمات را به 
همراه دارند، اما ارائه خدمات را به اپراتورهای مجازی همکار واگذار می کنند و این 
دسته از فعال سازهای اپراتورهای مجازی نیز به عنوان رابط بین اپراتور تلفن همراه 
میزبان و نمایندگان ارائه خدمات قرار می گیرند ولی نمی توانند سرویس خاصی را 

ارائه کنند. 
� فعال س��ازهای اپراتوره��ای مج��ازی تأمین کنن��ده زیرس��اخت های لازم ب��رای 
ارائه دهن��دگان خدم��ات که قابلیت هم��کاری با اپراتورهای اصل��ی تلفن همراه را 

ندارند.
درحال حاضر، فعال سازهای اپراتورهای مجازی درحال رشدند. زیرا فاصله و خلأیی 
بی��ن اپراتورهای تلفن همراه و ارائه دهندگان س��رویس ها وج��ود دارد که این خلأ 

توسط فعال سازهای اپراتورهای مجازی قابل برطرف سازی است.

فعال ساز
کامل

فعال ساز
جزئ��ی

تامین کننده
زیرساخت

مزایای اپراتورهای مجازی تلفن همراه از دو دیدگاه قابل بررسی اند:
1. مزایایی که اپراتورهای مجازی برای کشور ایجاد می کنند.

2. مزایایی که مجازی بودن برای خود اپراتور به همراه می آورد.
اولی��ن و مهمترین مزیتی ک��ه اپراتورهای مجازی تلفن همراه برای کش��ور ایجاد 
می کنن��د، ایجاد ب��ازار کاری گس��ترده در زمینه های مختلف ازجمل��ه مخابرات، 
کامپیوت��ر، اقتصاد، مدیریت، بازاریابی و... اس��ت. اپراتورهای مجازی با به کارگیری 
نیروهای متخصص در حوزه های گوناگون می توانند س��هم بزرگی در ایجاد اشتغال 
در جامعه داش��ته باشد. دومین مزیت مهم اپراتورهای مجازی برای کشور، افزایش 
تولید محتوای بومی است. تولید محتوای بومی که شامل تولید برنامه های کاربردی، 
راه اندازی شبکه های اجتماعی داخلی و ارائه مطالب و محتواهای متناسب با شرایط 
فرهنگی کشور است، موضوعی است که هم از جنبه فرهنگی و هم از جنبه سیاسی، 

اهمیت دارد. 
اما از دیدگاه خود اپراتور مجازی، در مقایس��ه ب��ا اپراتورهای غیرمجازی موارد زیر 
را می توان به عنوان مزیت هایی که مجازی ش��دن برای اپراتور )یا شرکت( به همراه 

می آورد برشمرد:

1. اپراتورهای مجازی تلفن همراه به جای سرمایه گذاری در بخش ساخت و نگهداری 
زیرس��اخت لازم براي ارائه سرویس، به سرمایه گذاری در تحقیقات بازاریابی و ارائه 
سرویس می پردازند که هم هزینه کمتری را شامل می شود و هم سودآوری بیشتری 

را به دنبال خواهد داشت.
2. اپراتورهای مجازی تلفن همراه در شناخت کاربر و بازار متناسب با آن تخصص 

دارند. به همین دلیل براساس نیاز کاربر به ارائه سرویس می پردازند.
3. ارائ��ه خدمات ارزش افزوده و به خصوص مبتنی بر محتوا که توس��ط اپراتورهای 
صاحب زیرساخت ارائه نمی شوند، باعث می شود که اپراتورهای مجازی در مقایسه 

با اپراتورهای غیرمجازی با استقبال بیشتری مواجه باشند.
4. ارائه خدمات به تمامی کاربران بدون در نظر گرفتن اپراتورهای اصلی آنها باعث 
می ش��ود که سطح پوشش اپراتورهای مجازی در مقایسه با سایر اپراتورهای اصلی 
موجود در منطقه بیشتر شود. این مزیت به آن معنی است که اپراتورهای مجازی 

با استفاده از مفهوم رومینگ به ارائه خدمات می پردازند. 

اپراتوره��ای مج��ازی تلفن همراه، چالش هایی را نیز به دنبال خواهند داش��ت. این 
چالش ها بیش��تر به دلیل نداش��تن زیرس��اخت های ارتباطی لازم و مستقل ایجاد 

می شوند. در زیر به برخی از این چالش ها اشاره می شود:
1. اپراتورهای مجازی به عنوان رقبای اپراتورهای اصلی ش��ناخته می شوند که این 

مسئله برای اپراتورهای اصلی خوشایند نیست.
2. از آنجا که راه اندازی هس��ته ش��بکه های ارتباطی بی سیم و سیار بسیار پرهزینه 
اس��ت، لذا اپراتورها علاقه ای به اش��تراک گذاری آن ندارند. ب��ه همین دلیل مدل 
درآمدی در نظر گرفته ش��ده برای اپراتوره��ای مجازی با یک عدم قطعیت همراه 

خواهد بود.
3. اپراتورهای مجازی تلفن همراه تهدیدی برای امنیت زیرساخت های اپراتورهای 
اصلی و میزبان تلفن همراه به ش��مار می آیند که این مفه��وم نیز برای اپراتورهای 

میزبان جذاب نیست.

1- ایجاد بازار کار گسترده

2- افزایش تولید محتوای یومی

3- عدم نیاز به سرمایه گذاری در 
پخش زیر ساخت

4- سودآوری

5- ارائه س�رویس بر اساس نیاز 
کاربر

6- ارائ�ه خدم�ات ارزش افزوده 
مبتنی بر محتوا 

7- ارائ�ه خدمات یا اس�تفاده از 
رومینگ

1- رقابت ی�ا اپراتورهای اصلی و 
میزبان

اپراتوره�ای  علاق�ه  ع�دم   -2
اصل�ی در ب�ه اشتراک گذاش�تن 

زیرساخت

3- تهدی�د امنی�ت زیرس�اخت 
اپراتور اصلی

توانمندسازانمجاز

13
94

اه 
 م

ذر 
/ آ

 3
ره 

ما
ش

w
w

w
.4

G
ne

w
s.

ir

33

گزارش
ویـژه



تجربیات جهانی در زمینه اپراتورهای مجازی تلفن همراه
یکی از مواردی که می تواند در اتخاذ تصمیم درخصوص 
نحوه ورود به اپراتور مجازی تلفن همراه کمک بس��یاری 
کند، بررسی تجربیات جهانی در زمینه راه اندازی اپراتورهای 
مجازی تلفن همراه است. همان گونه که پیش تر نیز بیان 
شد، راه اندازی اپراتورهای مجازی تلفن همراه باعث ایجاد 
تح��ول در صنعت مخابرات و ارائه خدمات می ش��ود که 
به دنبال آن تحولات اقتصادی و اجتماعی در کشور نیز رخ 
خواهند داد. با بررسی های صورت گرفته، مشخص شد که 
ارائه سرویس های ارزش افزوده از دیدگاه اقتصادی می تواند 
با سرمایه گذاری بیشتری در این بازار همراه باشد و به رونق 
صنعت مخابرات منتهی شود. براساس اطلاعات منتشر 
شده،)8( بازار اپراتورهای مجازی تلفن همراه می کوشد تا 
در پایان س��ال 2017 به تعداد 300 میلیون مشترک در 
سرتاسر جهان دست یابد. از دیدگاه انتشار جغرافیایی، اروپا 

بزرگ تری��ن بازار اپراتورهای مجازی تلفن همراه را دارد و 
پ��س از آن ایالات متحده آمریکا قرار مي گیرد. بعد از این 
دو، آسیا و اقیانوسیه در رتبه سوم قرار گرفته است. براساس 
گزارش هاي منتش��ر ش��ده، درآمد حاصل از اپراتورهای 
مجازی در کشور آلمان، که بیشترین تعداد اپراتور مجازی 
تلفن همراه را در جهان دارد، مبلغی بالغ بر 186/6 میلیون 
دلار بوده است. در بین کشورهای منطقه، ترکیه بیشترین 
تع��داد اپراتور مجازی تلفن همراه را دارد. ازس��وی دیگر، 
عربستان در سال 2013 مجوز راه اندازی 3 اپراتور مجازی 
تلفن همراه را با هدف ایجاد رقابت، کاهش قیمت ها، افزایش 
کیفیت خدمات و افزایش درآمدهای حاصل از اپراتورهای 

مجازی، صادر کرده است.
براس��اس بررس��ی های صورت گرفته، مشخص شد که 
ش��رکت ویرجین در کش��ورهای مختلف و با همکاری 

اپراتورهای تلفن همراه آن کشور، اقدام به راه اندازی اپراتور 
مجازی کرده که این کار ضمن ایجاد بازار کاری مناسب، به 

سودآوری شرکت ها و اپراتورها نیز کمک رسانده است. 
یکی از ش��ناخته شده ترین برند ها و شرکت های فعال در 
ح��وزه اپراتورهای مجازی تلفن همراه، ویرجین  اس��ت.

)5( این گروه توانس��ته کسب و کارهای جدید و موفقی را 
در حوزه تلفن همراه ایجاد کن��د. ویرجین بیش از 300 
شرکت در سرتاس��ر جهان ایجاد کرده و 50.000 نفر را 
به اس��تخدام خود درآورده است.)5( این شرکت در سال 
2011 در حدود 15 میلیون کاربر در سرتاسر جهان داشته 
است.)5( در این بخش به بررسی تجربیات شرکت مذکور 
)شامل نحوه ارائه سرویس و میزان درآمد( در کشورهای 
انگلیس، استرالیا، آمریکا، کانادا، فرانسه، هند و قطر پرداخته 

شده است.

انگلیس
اپرات��ور مج��ازی ویرجی��ن در انگلیس، 
بخش��ی از شرکت ویرجین مدیاست که 
ارائه دهنده س��رگرمی ها و سرویس های 
تلفن همراه، اینترنت پهن باند، تلویزیون 
و س��رویس های تلفن ثابت و سیار است. 
اپراتور مجازی ایجاد ش��ده توس��ط این 
شرکت در انگلیس، زیرساخت شبکه ای 
ندارد و از بس��تر یک��ی از اپراتورهای این 
کش��ور اس��تفاده کرده و خدمات خود را 
ارائه می دهد. ویرجین مدیا، بسته هایی با 
قیمت مناسب براي تشویق کاربران ضمن 
اس��تفاده از خدمات این اپراتور مجازی، 
ارائ��ه می ده��د. بر این  اس��اس، کیفیت 
صدا، دیتا )خدمات اینترنتی( و خدمات 
ارزش افزوده ارائه شده توسط این اپراتور 
مجازی، بستگی به عملکرد شبکه میزبان 
آن در انگلیس دارد. از سوی دیگر، اپراتور 
میزبان نیز بیش��ترین پوشش و بهترین 
سطح کیفی خدمات را در انگلیس دارد. 
بر اساس تحقیقات صورت گرفته، اپراتور 
مجازی ویرجین در سال 2013، نزدیک 
به 600 فرصت شغلی در انگلیس ایجاد 

کرده است.
استرالیا

یکی از اپراتورهای مجازی ایجاد شده در 
کشور اس��ترالیا، توسط شرکت ویرجین 
بوده اس��ت. در انتهای س��ال 2005 این 
اپراتور اعلام کرد که نزدیک به 300.000 

کاربر در این کشور دارد. 
آمریکا

اپراتور مجازی ویرجی��ن در آمریکا روی 
بستر یکی از اپراتورهای اصلی این کشور 
به ارائه خدماتی چون صوت، س��رویس 
پیام، دیتای پهن باند، در سرتاسر آمریکا 
می پردازد. این اپراتور بیشتر مورد توجه 
افرادی است که نمی خواهند هزینه های 
س��نگینی را برای خدم��ات تلفن همراه 

به صورت ماهیانه پرداخت کنند.
کان��ادا

اپراتور مجازی ویرجین در کانادا، بیشتر 
جوانان را به عنوان بازار هدف ارائه خدمات 
در نظر گرفته و سرویس هایی متناسب با 
ای��ن قش��ر را ارائه می دهد. ای��ن اپراتور، 
خدمات خود را به کار برانی ارائه می کند 
که سیم کارت اپراتور مجازی را تهیه کرده 

باشند.
فرانسه

اپرات��ور مج��ازی ویرجین در فرانس��ه، 
چهارمین اپرات��ور ارائه کننده خدمات در 

این کش��ور محسوب می ش��ود که طبق 
گزارش ه��اي اعلام ش��ده در ح��دود 2 

میلیون کاربر دارد. 
هند

ش��رکت ویرجی��ن در کش��ور هن��د با 
س��رمایه گذاری روی قش��ر ج��وان این 
کشور، شروع به راه اندازی اپراتور مجازی 
کرد. هدف این اپراتور ارائه سرویس هایي 
متناس��ب با بازار جوانان کش��ور هند و 
بیش��تر در محدوده سنی 15 تا 30 سال 

بوده است.
قطر

شرکت ویرجین در کشور قطر نیز اپراتور 
مجازی تلفن همراه را راه اندازی کرد. این 
اپراتور س��رویس های خ��ود را در غالب 
خدمات اعتباری و با اعتبار 180 روز ارائه 

می کند.
با بررس��ی های انجام شده، چه در زمینه 
تجربیات جهانی و چه در زمینه نمونه ای 
موفق از اپراتور مجازی در س��طح جهان 

)ویرجین(، می توان نتیجه گرفت که:
1. راه اندازی اپراتور مجازی در هر کشور 
باعث ایجاد فرصت های ش��غلی بس��یار 
می گ��ردد که به کاهش جمعیت بیکار و 
نیز به کارگیری نیروی متخصص کمک 

می کند.
2. راه اندازی اپراتورهای مجازی می تواند با 
ایجاد تحول در صنعت مخابرات، به توسعه 

اقتصادی کشور کمک شایانی کند.
3. از دیدگاه اقتصادی، ارائه سرویس های 
جدید باعث ایجاد سودآوری و درآمد برای 
اپراتورهای مجازی، اپراتورهای اصلی و در 

نهایت کمک به اقتصاد کشور می شود.
4. یک��ی از پارامترهایی ک��ه می تواند به 
ایجاد رقابت بین اپراتورها در ارائه خدمات 
با کیفیت بهتر و قیمت مناسب تر منتهی 
ش��ود، ایجاد اپراتورهای مجازی اس��ت. 
تعرفه س��رویس های قابل ارائه توس��ط 
اپراتورها، در جذب کاربران تأثیر بسزایی 

خواهد گذاشت.
5. از آنج��ا ک��ه اپراتورهای مج��ازی با 
استفاده از اپراتورهای تلفن همراه در هر 
کشور به ارائه خدمات می پردازند، می توان 
با کمترین هزینه در کشورهای دیگر نیز 
به فعالیت پرداخت که این امر باعث ایجاد 

سرمایه گذاری بین المللی می شود.
6. شناس��ایی دقی��ق ب��ازار و نی��ز ارائه 
سرویس های مناس��ب با آن می تواند در 
ایجاد بازار بین المللی ب��رای اپراتورهای 

مجازی مفید باشد.

تلفن همراه و ارائه خدمات بر این بستر، در ایران نیز مانند 
س��ایر کشورهای جهان با استقبال مواجه شد. وجود سه 
اپرات��ور اصلی تلفن همراه و چند اپراتور خاص در بعضی 
از نقاط کشور، همچون اسپادانا در اصفهان و اپراتور کیش 
باعث شده است که کاربران بی شماری به اپراتورها ملحق 
شده و تا حدودی تلفن ثابت از رونق بیافتد. با این وجود، 
استقبال از تمامی اپراتورها به صورت یکسان نبوده است، به 

نحوی که عدم استقبال از یک اپراتور )به دلیل عدم پوشش 
مناس��ب، عدم ارائه سرویس های مطلوب و ارائه سرویس 
با هزینه بالاتر( باعث شکس��ت اپراتور در بازار رقابت شده 

است. 
ازسوی دیگر، با مطرح شدن نسل های جدید تلفن همراه، 
اپراتورهای فعال کشور، به روزرسانی شبکه ارتباطی را در 
اولویت قرار داده و سریعاً به نسل سوم و چهارم تلفن های 

همراه مهاجرت کردند، اما همان گونه که در متن گزارش 
نیز به آن اش��اره شد، ارائه محتوای لازم و متناسب با این 
نسل، از دغدغه های اپراتورها محسوب می شود. با راه اندازی 
نسل سوم و چهارم تلفن همراه در کشور، مباحثی چون 
رومینگ ملی براي پوش��ش دهی مناس��ب تمام کاربران 
نیز مطرح ش��د، اما با مطرح شدن موضوع رومینگ ملی، 

چالش های بسیاری در بین اپراتورها به وجود آمد.

اپراتور مجازی تلفن همراه در ایران
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یکی از اهداف رگولاتوری در سرتاسر جهان، تشویق 
و ایجاد رقابت در بین اپراتورها است.)2( ارتقاي نسل 
تلفن های همراه، سازمان تنظیم مقررات رادیویی و 
ارتباطات رادیویی ایران )رگولاتوری( را بر آن داشت تا 
اپراتور چهارم تلفن همراه را با هدف ارائه سرویس های 
ارزش افزوده و به منظور حمایت از محتوای داخلی و 
تولیدکنندگان برنامه های کاربردی، پیشنهاد دهد. با 
مطرح ش��دن این طرح، اپراتور چهارم تلفن همراه 
به عنوان اپراتوری مجازی معرفی شد. آنچه به عنوان 
اصول اولیه راه اندازی اپراتور مجازی در نظر گرفته 
شده، عدم ارائه سرویس های ویژه متفاوت و افزایش 
تولید محتوای داخلی براس��اس بستر تلفن همراه 
و برنامه های کاربردی داخلی اس��ت. این سازمان، 
بررسی های اولیه در زمینه مارکتینگ و پیش بینی 
بازار را نیز انجام داده و اعلام کرده که براساس این 
مطالعات اعلام داشته است که اپراتور مجازی تلفن 
همراه بازار مناسبی در کشور داشته و به توسعه بازار 
تلفن همراه و برنامه های کاربردی آن کمک خواهد 

کرد. 
با وجود بررسی های صورت گرفته ازسوی سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، سیاس��ت ها و 
اصول حاکم بر صدور پروانه های اپراتورهای مجازی 
در کش��ور مشخص نشده اس��ت. به همین دلیل، 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، اقدام 
به برگزاری نظرسنجی تخصصی در این خصوص 

کرده است. 
در بررسی »نظرسنجی تخصصی در مورد سیاست ها 
و اصول حاکم ب��ر صدور پروانه اپراتورهای مجازی 
تلفن همراه در کشور« تنها به مسائل اولیه اپراتور 
مجازی تلفن همراه پرداخته شده است و مواردی 
چون ارائه خدمات به کاربران سایر اپراتورهای تلفن 
همراه بجز اپراتور اصلی یا میزبان، در قالب استفاده 
از رومینگ داخلی مورد بررسی قرار نگرفته است. 
در این نظرس��نجی، به واگذاری ش��ماره به اپراتور 
مجازی اش��اره ش��ده اس��ت ولی به مسئله تعدد 
س��یم کارت های کاربران توجه نشده است. ازسوی 
دیگر، با اتمام دوره فعالیت اپراتور مجازی و نیز عدم 
تمایل اپراتور مجازی به ادامه همکاری با اپراتور پایه 
یا توقف فعالیت تا یافتن بازاری مناسب برای ارائه 
خدمات جدید دیگر، برای شماره های واگذار شده 
به کاربران چه تمهیداتی اندیش��یده ش��ده است. 
در بررس��ی تجربیات جهانی، برخورد رگولاتوری 
کشورها با اپراتور مجازی تلفن همراه به چهار دسته، 
1. اجبارکننده، 2. تس��هیل کننده، 3. بی تفاوت و 
4. ممانعت کننده یا سخت گیر، قابل تقسیم بندی 
اس��ت.)2( در این نظرسنجی، نقش رگولاتوری در 
برخی موارد اجبار کننده و در برخی تسهیل کننده 
یا بی تفاوت اس��ت. این نقش نیز  باید به روش��نی 

مشخص شود.

نتیجـه گیـــری
ارتقاي شبکه های ارتباط سیار به نسل سوم و چهارم، با مباحثی چون محتوا و نحوه ارائه سرویس های مناسب همراه بود. 
یکی از اصلی ترین چالش هایی که برای یک اپراتور مطرح می شود، این است که با توجه به زیرساخت های موجود، چه 
سرویس هایی را می تواند به کاربران خود ارائه دهد که ضمن حفظ کاربران کنوني، در بازار رقابت، به افزایش تعداد کاربرانش 

نیز منجر شود.
یکی از مواردی که می  تواند اپراتورهای اصلی را در انجام ارائه خدمات مناسب به کاربران یاری رساند، راه اندازی اپراتورهای 
مجازی تلفن همراه است. اپراتورهای مجازی، بدون نیاز به زیرساخت های شبکه تلفن همراه، به تولید خدمات ارزش افزوده 

متناسب با نیاز کاربران می پردازند.
اپراتورهای مجازی تلفن همراه با رصد و تحلیل بازار تقاضای کاربران، به ارائه سرویس هایی متناسب با نیاز آنها می پردازند. بر 
همین اساس، این دسته از اپراتورهای تلفن همراه، بستر مناسبی برای به کارگیری نیروهای فعال و تحصیلکرده در بخش های 

مختلف به صورت شرکت های خصوصی، دانش بنیان و حتی شرکت های فناور محور ایجاد خواهند کرد.
براساس بررسی های صورت گرفته، اپراتورهای مجازی تلفن همراه با ایجاد رقابت باعث افزایش سطح کیفی خدمات ارائه 
شده به کاربران می شود. ازسوی دیگر، اپراتورهای مجازی تلفن همراه این توانایی را دارند که با توجه به رده سنی کاربران، 

به ارائه سرویس های خاص بپردازند.

ایران به عنوان یکی از کش��ورهایی که 
به تازگی اقدام به راه اندازي نسل سوم 
و چهارم تلفن همراه کرده اس��ت، بازار 
مناس��بی براي ارائه خدمات پهن باند 
به وج��ود آورده اس��ت، لذا پیش��نهاد 

می شود:
1. با توجه به »سند چش��م انداز ایران 
1404« و موارد ذکر شده درخصوص 
اقتص��اد، فن��اوری و اش��تغال و نی��ز 
ویژگی های بیان ش��ده برای کشور در 
این سند، تهیه پروانه های لازم به منظور 
راه اندازی اپراتورهای مجازی در کشور 

نیاز به تعجیل بیشتری دارد. 
2. در تدوین مقررات و اس��تانداردهای 
مربوط ب��ه اپراتور مجازی تلفن همراه، 
نحوه همکاری با اپراتورها و شرکت های 

معتبر خارجی نیز در نظر گرفته شود.
3. در تدوین مقررات و اس��تانداردهای 
اپراتور مجازی تلفن همراه، موضوعاتی 
چون اجرای رومینگ داخلی به صورت 
کامل برای ارائه بهتر خدمات و افزایش 

سطح پوشش، در نظر گرفته شود.

4. ب��ا توجه به این نکته که اپراتورهای 
مجازی تلفن همراه بازار کار مناس��بی 
برای نیروهای متخصص و تحصیلکرده 
ایجاد می کند، ب��ا توجه به نکات بیان 
شده در متن گزارش، ایجاد و راه اندازی 
اپراتورهای مجازی تلفن همراه به ایجاد 
اشتغال در کشور کمک شایانی خواهد 

کرد.
5. یکی از مسائلی که بسیار مورد توجه 
کاربران اس��ت، دریافت سرویس های 
تلفن همراه با کیفیت و قیمت مناسب 
است. موضوعی که هر چند وقت یکبار 
بحث های زی��ادی را به خود اختصاص 
می دهد، تعرفه های خدمات ارائه شده 
توس��ط اپراتورهای تلفن همراه است. 
ایجاد اپراتوره��ای مجازی باعث ایجاد 
رقابت در بی��ن ارائه دهندگان خدمات 
می ش��ود. در این حالت، سطح کیفی 
خدم��ات افزای��ش و تعرفه ه��ای آنها 

متناسب با خدمات می شود.
6. ب��ا راه اندازی نس��ل س��وم و چهارم 
تلفن همراه در کشور، یکی از مسائلی 

که بسیار مورد توجه قرار گرفته است، 
تولید و ارائه محتوای مناسب با شرایط 
و فرهنگ کشور به کاربران شبکه های 
باند وسیع است، لذا با توجه به این نکته 
که یکی از وظایف اپراتورهای مجازی 
تلف��ن همراه ارائه محت��وای لازم برای 
شبکه های باند وسیع است، می توانند در 
تولید محتوای بومی برای شبکه های باند 

وسیع کشور مفید باشند.
7. ب��ا وجود اپراتوره��ای تلفن همراه، 
اپراتورهای تلفن ثاب��ت با رکود مواجه 
شده اند. پیشنهاد می شود، اپراتورهای 
تلفن ثابت ب��رای ایجاد درآمد و ماندن 
در ب��ازار رقابت، با بررس��ی بازار تقاضا، 
به ارائه سرویس هایی خاص و با عنوان 

اپراتورهای مجازی، بپردازند.
8. اپراتوره��ای مجازی تلف��ن همراه 
می توانند با ایجاد نرم افزارهای پیام رسان، 
ب��ه ارائ��ه خدماتی بر بس��تر اینترنت 
بپردازند و ضمن ایجاد درآمد، از انتشار 
محتواهای��ی مغای��ر با اصول کش��ور، 

جلوگیری کنند.
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آزاده ارش��دی

زمان زیادی است که در کشورمان بحث داشتن 
نمایندگی رسمی برندهای مطرح جهانی داغ 
ش��ده است. اینکه ش��رکت هایی مانند اپل یا 
مایکروسافت چرا در ایران نمایندگی ندارند و 

کالاهای این برندها به طور غیرمستقیم وارد ایران می شوند مورد بحث فعالان 
بازار و کارشناسان است. از سوی دیگر بسیاری از کاربران لزومی به داشتن 
گارانتی محصولی که خریداری می کنند، حس نمی کنند؛ چرا که بر این باورند 
که گارانتی نوعی» همدردی« است و اگر مشکلی برای کالای خریداری شده 
بوجود بیاید، شرکتی که آن را گارانتی کرده تنها با اظهار تاسف، دلیل آن را 
بی احتیاطی مصرف کننده یا  نوسان جریان برق و یا سایر توجیح های مرسوم 

اعلام می کند و آن کالا را تعویض یا تعمیر رایگان نخواهد کرد. 
در این شماره سعی کردیم نتایج بررسی ماهنامه نسل چهارم را به اطلاع 
خوانندگان برسانیم که چه حجمی از گوشی های موبایل وارداتی از مجاری 
قانونی وارد می شوند و چرا برندهای مطرح و محبوب جهانی بطور رسمی و 

قانونی به بازار کشور ما وارد نمی شوند.
مساله ای که بیشتر از سایر موارد در اولویت قرار دارد، تفاوت قیمت چشمگیر 
خرید و فروش جنس قانونی با قاچاق است. بدین ترتیب که فروشنده ای که 
بخواهد جنس قانونی خریداری کند به غیر از تهیه مدارک لازم برای گمرک 
و مخابرات، باید مبالغی را برای هزینه تعرفه، مالیات بر ارزش افزوده، انبارداری 
و عوارض شهرداری اضافه بر مبلغ کالا بپردازد، اما اگر همین فروشنده بخواهد 
کالا را قاچاق وارد کند، داس��تان عوض می شود. این فرد می تواند از یکی از 
کشورهای اطراف مثل عراق یا امارات، کالا را از مبادی غیر رسمی وارد کرده 
و به بازار تزریق کند که جمعا هزینه ای حدودا 100 هزار تومانی دارد و برای 
مثال گوشی 600 هزار تومانی را به اضافه هزینه 100 هزار تومانی صرف شده 
نهایتا می تواند 900 هزار تومان بفروشد که در این میان سود 200 هزار تومانی 
را به جیب بزند. در صورتیکه وارد کردن قانونی جنس، هزینه ای بیش از اینها 
خواهد داشت. در نتیجه گوشی موبایلی که قانونی وارد شده گران تر فروخته 
می شود. طبیعتا هم در بیشتر موارد مصرف کنندگان ترجیح می دهند تا با 
قیمت پایین تری حتی بدون گارانتی کالا را خریداری کنند. در این میان باید 
گفت که حدودا 10 درصد از گوشی های وارداتی از مجاری قانونی وارد ایران 
می شوند و بقیه قاچاق هستند. در واقع نمایندگی های رسمی برندهای موبایل 
در ایران شاید تنها 10 درصد بازار برند مربوط به خود را در اختیار داشته باشند 
و مابقی توسط سایر فروشندگان به طور قاچاق وارد شده و فروخته می شوند.
داوود طزری، یکی از فروشندگان پاساژ علاء الدین ضمن اشاره به نمایندگی  
برندهای معتبر هواوی، ال جی یا سامس��ونگ که در ایران مشغول به کار 
هستند، می گوید: »نمایندگی شرکت X در ایران با حساب N  درصد سود 
و ارزش اف��زوده خود می��زان 10 تا 30 هزار تومان روی قیمت موبایل های 
وارداتی خود می افزاید و گارانتی در اختیار خریداران می گذارد. اگر این تفاوت 
قیمت به همین میزان باشد برای مصرف کننده چشمگیر نیست و صرف 
خواهد داشت، اما مبلغ بالاتر مثلا 100 هزار تومان دیگر برای من خریدار که 
گوشی 700 هزار تومانی می خواهم بخرم صرف ندارد و از خیر گارانتی که 
کار خاصی هم برای مصرف کننده نمی کند، می گذرم.« وی دلیل نداشتن 

حضور غیر رسمی برندهای مطرح دنیا در بازار تلفن همراه ایران

بازاری که خریداران و فروشندگانش جنس قاچاق را ترجیح می دهند

نمایندگی شرکت هایی مانند مایکروسافت یا اپل در ایران را تنها آمریکایی 
بودن آنها می داند.

 غلام حسین کریمی، رییس اتحادیه دستگاه های مخابراتی تهران ضمن 
تایید مساله ورود غیر رسمی گوشی های  موبایل به ایران، دلیل آن را  افزایش 
تعرفه گمرکی می داند. او با طرح این موضوع که در س��ال 1385 قاچاق 
گوش��ی موبایل صفر درصد بود، دلیل آن را تعرف��ه 4 درصدی می داند و 
می گوید: »با افزایش تعرفه ها بدون کارشناس��ی درست، این میزان به 60 
درصد هم رسید و اکنون با نوسان این قیمت ها و با افزودن 9 درصد ارزش 
افزوده به 19 درصد رسیده است. به همین دلیل هم فروشندگان ترجیح 
می دهند تا با وارد کردن جنس قاچاق و با پرداخت تنها 5 یا 6 درصد هزینه، 

سود بیشتری را از آن خود کنند.«
وی با اشاره به اینکه هنوز بحث رفع تحریم ها به طور کامل قطعی نشده 
است تا به طور رسمی برندهای مطرح جهانی نمایندگی در ایران داشته 
باشند، گفت: »فرد X که ادعای نمایندگی برندی را دارد، ممکن است خود 
شرکتی در کشوری دیگر تاسیس کند و یا به طور غیر مستقیم از طریق 
نمایندگی یک برند در کشورهایی مانند سنگاپور یا امارات، جنس را وارد 
ایران کند«. رییس اتحادیه دستگاه های مخابراتی تهران با تایید اینکه تنها 
شاید 10 درصد یا حتی کمتر از گوشی های موبایل از طریق قانونی وارد 
کشور می شوند، معتقد است: هیچ کدام از برندهای مطرح جهانی بدون 
تحقیق و اطمینان درباره ثبات سیاسی یا فرهنگ فرهیخته یک جامعه، 

نمایندگی به کشوری اعطا نمی کنند.
کریمی در خاتمه صحبت های خود اظهار داشت: »متاسفانه با وجود این 
ه��رج و مرج ها، در هفته بیش از دو هزار ش��کایت از خریداران درباره 
گوش��ی های همراه خود داریم، در حالیکه س��ال 85 حتی ماهی یک 

شکایت هم نداشتیم.«
شماره 66763035 واحد شکایات اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی 
تهران  است که مصرف کنندگان می توانند در مواقع بروز مشکل، شکایات 

خود را از این طریق مطرح کنند تا به آنها رسیدگی شود.

فرد X که 
ادعای نمایندگی 
برندی را دارد، 

ممکن است 
خود شرکتی در 
کشوری دیگر 
تاسیس کند و 
یا به طور غیر 
مستقیم از 

طریق نمایندگی 
یك برند در 
کشورهایی 

مانند سنگاپور یا 
امارات، جنس را 
وارد ایران کند.
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گذری به مطرح ترین بازارهای موبایل تهران 

از انواع تقلب های رایج در علاءالدین 
تا رقبائی که شاخ غول علاءالدین را شکستند

خرید گوشی موضوعی است که بسیاری از مردم امروزه با آن درگیر هستند ، اگر شما هم به دنبال خرید یک گوشی هستید پیشنهاد می کنم تا  این مطلب را 
مطالعه کنید. در این مطلب مطرح ترین بازارهای موبایل تهران و چالش های خرید در این بازارها را بررسی کردیم.

  مشهورترین بازارهای موبایل در ایران 
منبع اصلی و البته متمرکز بازار موبایل ایران در شهر تهران قرار دارد. از مشهورترین بازارهای موبایل در ایران 
می توان به سه بازار بزرگ در خیابان جمهوری تهران اشاره کرد. بازار موبایل ایران ، بازار موبایل علاء الدین 
و بازار موبایل چهارسو سه بازار اصلی موبایل در تهران به شمار می روند. این سه بازار هر سه تقریبا در یک 
مح��دوده مکانی و با فاصله ان��دک از هم، در تقاطع خیابان جمهوری و خیابان حافظ قرار دارند. اولین بازار 
موبایل تخصصی در تهران بازار علاءالدین است که یکی از قدیمی ترین بازارهای تکنولوژی در ایران به شمار 
می رود. دومین بازار تخصصی موبایل در تهران بازار موبایل ایران نام دارد که پس از علاءالدین دومین بازار 
موبایل در ایران به شمار می رود. سومین بازار برای خرید گوشی موبایل بازار چارسو است که در سال 93 به 

مدار بازارهای موبایل وارد شده است، اما این سه بازار چه مزیت هایی نسبت به هم دارند .

  خرید گوشی با گارانتی اصلی
در خرید گوشی های هوشمند حتما این نکته را در نظر داشته باشید 
که از خرید گوشی های هوشمند بدون گارانتی جدا خودداری نمایید. 
خرید گوش��ی های هوشمند بدون گارانتی و گارانتی های فرعی و 
غیراصلی در حقیقت زیر پا گذاشتن حقوق کارگران و کارمندان ایرانی 
)در حقیقت فرزندان این مرز و بوم( است که در شرکت های معتبر 
ضمانت کننده در ایران مشغول به فعالیت هستند. معمولا شرکت 
های ضمانت کننده دستگاه های هوشمند در ایران کارخانجات مونتاژ 

کننده دستگاه های هوشمند در ایران هستند .

  بازار موبایل علاءالدین
بازار علاءالدین که تقاطع خیابان جمهوری با پل حافظ  واقع شده است منبع بسیار حرفه ای در تهران 
برای گوشی موبایل به حساب می آید و اغلب اصناف این بازار موبایل، با قیمت رقابتی محصولات 
خود را بفروش می رسانند، اما نکته کلیدی اینجاست که اجناس بفروش رسیده در این بازار مقداری 
با استانداردهای فروش حرفه ای در بازار فاصله دارد؛ چرا که اغلب گوشی های هوشمند در این بازار 
بدون گارانتی بفروش می رسد. فروش گوشی های بدون گارانتی نشانگر وجود گوشی هایی است که 

از مجراهای غیرقانونی وارد بازار کشور شده اند .

انواع تقلب های رایج در پاساژ علاءالدین
خبره�ا و گزارش ه�ای گس�ترده ای از تقل�ب و وضعیت 
نابس�امان فروش در پاساژ علاءالدین در رسانه های ایران 
منتش�ر ش�ده اس�ت که بیش�تر تداعی کننده یک بازار 
مافیایی اس�ت. بازار موبایل ایران بدلیل قاچاق گسترده 
که در دولت قبل ش�دت یافت وضعیت بس�یار نابسامانی 
دارد. ایران بدون آنک�ه تولید چندانی در تولید موبایل و 
لوازم دیجیتال داشته باشد از مصرف کنندگان بزرگ این 
محصولات است که دلایل روانشناسی و جامعه شناسی نیز 
برای آن ذکر شده است. اجاره مغازه ها به حدی بالاست که 
برخی قیمت موبایل را بیشتر متاثر از میزان اجاره مجتمع 
می دانند. رضا علاالدین صاحب پاس�اژ، معترف اس�ت که 
کل مغازه ها را خودم فروختم و هنوز هیچ معامله ای دراین 
مجموعه بدون حضور من صورت نگرفته اس�ت. با وجود 
آنک�ه این مرکز بدلیل انواع تقلب ها یک�ی از بدنام ترین 
مراکز تجاری ایران است وی در پاسخ به انتقاد بدلیل این 
رفت�ار انحصار طلبانه ادعا می کند که من باید بدانم مغازه 
به چه کسی فروخته می شود. فرد باید کاسب خوشنام و 
درستی باشد. ما این مجموعه را به آدم های سالم و صادق 
فروختیم و از آنها اس�تفاده کردیم. برای ما مهم است که 
چه کسی می خرد. ما برای این که این مجموعه راه بیفتد 
مغازه ها را به افراد جوان و جویای کار با ش�رایط 40 تا 60 

ماه قسطی واگذار کردیم.

زهرا طاهری
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  تشخیص گوشی های رفرش از گوشی های نو
اما چگونه می توان گوشی های نو را از گوشی های رفرش تشخیص داد؟ برای این کار باید به بسته بندی آکبند گوشی حتما توجه کرد. در قدم دوم برای تشخیص گوشی های 

رفرش از گوشی های نو می توان به رد پیچگوشتی در پیچ های پشت قاب گوشی اشاره کرد . همچنین اغلب گوشی های رفرش با قطعات غیر اصلی بفروش می رسد.
با این تفاسیر خرید گوشی از بازار علاءالدین مطمئنا با شک و تردید روبرو خواهد شد ، برای خرید گوشی از بازار علاءالدین حتما به مسائل مطرح شده دقت نمایید .

  بازار موبایل ایران
 دومین بازار مطرح برای خرید گوش��ی هوشمند در تهران، بازار موبایل ایران است که 
خیابان حافظ پایین تر از تقاطع جمهوری واقع شده است. این بازار دومین بازار تخصصی 
گوشی موبایل در ایران به شمار می رود.  در مقابل بازار علاءالدین قد علم کردن این بازار 
مدرن قبل از رونمایی از بازار چارسو، تهدیدی بسیار آشکار برای بازار سنتی موبایل بود 
، این بازار تخصصی تمامی نمایندگی های موبایل در ایران را در خود جای داده است ، 
قبل از بازار چارسو مدرنترین بازار موبایل در ایران همین بازار موبایل ایران بود که بسیاری 

از خریداران حرفه ای را به سمت خود کشاند .
در سایت این بازار موبایل نوشته شده است: مجموعه بازار موبایل ایران با داشتن مزایا 
و قابلیت ها و ظرفیت های ویژه، محصول تلاش و تکاپوی فش��رده و مستمر است که 
در مرکز تهران بزرگ ایجاد ش��ده اس��ت. 63 هزار متر مربع زیر بنا در 14 طبقه شامل 
9 طبقه پارکینگ طبقاتی و 5 طبقه تجاری، خدماتی رفاهی، مختصات و مشخصات 
ظاهری این مرکز خرید مدرن و مجهز است. البته ایجاد این مزایا، مستلزم فراهم نمودن 
امکانات جانبی و مورد نیاز مصرف کننده در بطن و متن این نوع مراکز خرید است که 
از جمله مهم ترین آنها می توان به وجود پارکینگ اتومبیل، رس��توران، کافی ش��اپ، 
فست فود، سوپر مارکت، نمازخانه، دسترسی کلیه طبقات توسط پله برقی و آسانسور 

و... اشاره نمود.
پس از گذشت چندین سال از فعالیت این بازار، هم اکنون این مجتمع تجاری تخصصی 
موبایل یکی از پرطرفدارترین بازارهای موبایل در ایران می باشد که روزانه میزبان بسیاری 
از علاقه مندان گوشی های هوشمند در ایران است. در خرید از این بازار، حداقل خرید 
یک دستگاه هوشمند با گارانتی و لوازم جانبی اصلی از موضوعاتی است که مشتریان را 

به سمت خود جذب می نماید.

  بازار موبایل چارسو
 بازار چارسو سومین و آخرین بازار موبایل حرفه ای در ایران به شمار می رود. این 
بازار که در خیابان جمهوری بعد از پل حافظ و دقیقا روبروی دو بازار دیگر موبایل 
که پیش از این معرفی ش��د قرار دارد، در بهمن ماه 93 ، در زمینی به مس��احت 
5700 متر مربع و با س��رمایه گذاری بنیاد پانزده خرداد رسما به دور رقابت بازار 
موبایل در ایران وارد شد و با توجه به ساختاری شیک و مدرن توانست جایگاه ویژه 
ای را در بین خریداران باز کند. در همین حال برندهای مطرح بازار موبایل توانسته 
اند نمایندگی مطمئن و قابل اعتمادی در این بازار موبایل هم بر پا کنند و رفته رفته 
به عنوان تهدیدی برای امپراطوری علاءالدین به شمار روند.  البته شایان ذکر است 
این بازار تنها یک مرکز خرید نیست چرا که وجود 5 سینمای حرفه ای در این 
بازار توانسته علاوه بر علاقه مندان به گوشی های امروزی و هوشمند ، هنرمندان 

و هنر دوستان را هم بسوی خود جذب کند.
به نظر می رسد این بازار کم کم به رقیبی قدرتمند برای علاءالدین تبدیل شود، 
اما رقیبی که فقط در زمینه تک فروشی گوشی می تواند حرفی برای گفتن داشته 
باشد؛ چراکه علاءالدین به دلیل وجود فروشگاه های عمده فروشی هنوز هم عنوان 
ش��ماره یک را دارد. حال با راه اندازی چارس��و در کنار غول علا ءالدین و به دلیل 
همکاری با برندها و نمایندگی های اصلی، احتمالا این پاساژ جدید به رقیب بزرگی 

برای علاءالدین تبدیل می شود.
منابع: زوم تک، سیتنا، عصرایران، سایت بازار موبایل ایران و جام جم

فروش گوش��ی های رفرش از دیگر مشکلاتی است که در این بازار موبایل گزارش 
شده است. این موضوع تا جایی در این بازار شهرت یافته است که صاحب این پاساژ 
در یک مصاحبه موارد قابل توجهی را مطرح کرد. رضا علاءالدین در مورد گوش��ی 
های موبایل رفرشی که به جای گوشی  نو در این بازار فروخته می شود، گفت: این 
درخواست مردم است و این گوشی  های هوشمند تقاضای زیادی توسط مشتریان 
دارند. بسیاری از گوشی ها که دیگر تولید نمی شود، در کشورهای دیگر به صورت 
رفرش وارد بازار می ش��ود و فروشنده به خریدار توضیح می دهد که این گوشی نو 

نیس��ت. اما این معظل زمانی خودنمایی می کند که بس��یاری از فروشندگان این 
گوشی ها هیچ اطلاعی را به مشتری از بابت فروش گوشی رفرش نمی دهند و به 

راحتی گوشی دست دوم و رفرش را با نام گوشی نو به دست مشتری می دهند.
در کنار همه این مشکلات، این بازار در سال های اخیر با حاشیه های بسیار زیادی 
هم رو برو بوده اس��ت. از مشهور ترین حاش��یه های این بازار می توان به تخریب 
مغازه های برخی طبقات این بازار اش��اره کرد که بصورت غیرقانونی واگذار ش��ده 

بود. 

فروش گوشی های رفرش در بازار علاءالدین

بــازار



13
94

اه 
 م

ذر 
/ آ

 3
ره 

ما
ش

بــازاربــازار

39
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Motorola Moto G (2015)
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ir در چند س�ال اخیر ش�اهد عرضه ده ها اس�مارت فون فوق العاده و گاه جنجالی بوده ایم. از 

سامس�ونگ گرفته تا اپل ، موتورولا تا LG ، همگی در فهرس�ت اسمارت فون های جنجالی سال 

2015 برای خود جایگاه ویژه ای دارند و به نظر می رسد پس از معرفی لومیا های مایکروسافت و اکسپریا 

Z5 سونی پرونده سال 2015 هم بسته شده باشد.در پایان سال میلادی  و طبق روال، نوبت به بررسی 

اس�مارت فون های معرفی شده در طول یکسال می رسد و می توان بهترین های سال را 

معرفی کرد. پس اگر قصد خرید یک اسمارت فون جدید را دارید ، حتما پیش از 

اینکه راهی بازار شوید نگاهی به فهرست ما بیاندازید.معرفی بهترین ها 

را از انتهای جدول و با گوشی هوشمندی که در ارزیابی ما در 

رتبه دهم قرار می گیرد آغاز می کنیم.

امس�ال هم LG با معرفی پرچمداری قدرتمند در بازار حضور داشت. G4 نیز 
همانند گوشی قبلی این شرکت یعنی G3 ، اسمارت فونی بود که در بسیاری 

زمینه ها همچون عملکرد دوربین از سایر گوشی ها پیشی گرفت. این گوشی با 
گزینه ها و امکانات بیشتری که به همراه داشت مانند پوشش چرمی پشت گوشی 

، درگاه کارت حافظه و باتری قابل تعویض نیز مورد توجه قرار گرفت. البته بعد از 
مدتی مشخص شد که این پوشش چرمی در واقع از دوام زیادی برخوردار نیست، 

ولی هزینه  بالایی برای سبک خاص این گوشی پرداخت می شد. در ضمن اگرعمر 
کوتاه باتری این گوشی را به لطف نمایشگر ارتقاء یافته آن نادیده بگیریم، این گوشی 
در رتبه دهم بهترین گوشی های سال 2015 قرار می گیرد.در مجموع نکات مثبت و 

منفی این گوشی را می توان به شکل زیر خلاصه کرد.
مثبت:

- دوربین با عملکرد عالی
- پوش�ش چرمی شیک و متفاوت 

پشت گوشی 
- باتری قابل تعویض و برخورداری 

از درگاه کارت حافظه
منفی:

G3 ابعاد و وزن بیشتر نسبت به -
- کیفیت پایین پردازش گرافیکی

این فبلت با نمایشگر فوق العاده ، بدنه ای زیبا و با طراحی هنرمندانه ، سرعت بالای پردازش ، دوربین با 
کیفیت ، عمر طولانی باتری به همراه قیمت مناسب آن در فهرست بهترین های سال قرار می گیرد. 
البته این فبلت ایرادهایی هم دارد که نرم افزار آن بارزترین مشکل است که امید می رود شرکت میزو 

در فکر رفع آنها باشد. در مجموع نکات مثبت و منفی این گوشی به شرح زیر است.
مثبت:

- قیمت مناسب
- کیفیت بالای نمایشگر با رنگ های دلپذیر

- عملکرد مناسب و بدون کوچکترین تاخیر در پردازش
- کیفیت بالای تصاویر ، سرعت بالای تصویر برداری

- بهره مند از آخرین نسخه اندروید 5.1 لالی پاپ
- عمر باتری مناسب

- حافظه قابل ارتقا ، با استفاده از دو سیم کارت
منفی:

- عدم پشیبانی از برخی اپلیکیشن ها
- عملکرد ضعیف تنظیم روشنایی اتوماتیک 

- صدای ضعیف بلندگو 
- ع��دم وجود فوکوس خودکار مداوم در 

ضبط ویدیو
- عدم وجود اسکنر اثر انگشت

- عملکرد ضعیف در برخی 
بازی ها

می�زو تنها ش�رکتی نبود که در س�ال 2015 به 
عرضه گوش�ی با قیمتی مناس�ب اق�دام کرد. 
گوشی Moto G موتورولا توانست خط بطلانی 

بر اظهار نظر تمام منتقدان موتورولا بکشد.
نکات قابل توجهی در خصوص این گوشی قابل 
ذکر است که مهمترین آنها ضد آب بودن گوشی 
است. گرچه موتورولا نخواهد توانست از رقبای 
خود در عرصه گوش�ی های هوش�مند پیشی 

بگیرد ، موتو جی ثابت کرد که می تواند بدون 
وقفه کار کند؛ و ب�ا در نظر گرفتن قیمت 180 

دلاری آن ، به نظر گوشی با ارزشی می آید.
همانند دو گوشی قبل نکات مثبت و منفی این 

گوشی را به شکل زیر جمع بندی می کنیم.

مثبت:
- قیمت 180 دلاری 

- گواهینام�ه IPX7 در خص�وص ض�د آب 
بودن

- طراحی سفارشی
- تجربه مشابه اندروید گوگلی

- نرم افزار های بهبودیافته موتورولا
- عمر باتری قابل توجه

- کیفیت خوب تماس های صوتی
- عملکردی سریع

منفی:
- زمان طولانی شارژ باتری

- تن آزاردهنده صدای بلندگو
 )1080p( کیفیت پایین ضبط ویدیو -

- پردازش ضعیف گرافیکی

زهرا طاهری
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 Samsung Galaxy Note 5 Motorola Moto X Pure

 Samsung Galaxy S6 Active

 Apple iPhone 6s Plus

این فبلت محبوب عموم در رتبه هفتم قرار می گیرد. فبلت جدید سامسونگ ثابت کرد که وقتی صحبت از 
نمایشگرهای بزرگ است ، غول تکنولوژی کره جنوبی حرف اول را می زند. این فبلت که از برادر کوچکترش 

گلکسی S6 الهام گرفته ، تلفیق شیشه و فلز را به کمال رسانده است.
ن�وت 5 فقط ظاهر زیبایی ندارد ، این فبلت بهتری�ن S Pen ، دوربین و باتری را نیز با خود همراه دارد. کار به 

اینجا ختم نمی شود، این فبلت نسخه جدید از رابط کاربری TouchWiz ، اسکنر بسیار پیشرفته اثرانگشت 
و عملکردی به مراتب بهتر از محصولات قبلی را معرفی می کند. از طرف دیگر سامسونگ با حذف درگاه حافظه 

میکرو SD و باتری قابل تعویض در این فبلت، طرفداران خود را کمی ناامید کرد. با این همه کمتر گوشی هوشمندی 
با کیفیت نوت 5 دیده شده است.

و نکات مثبت و منفی قابل توجه در مورد این فبلت عبارتند از:
مثبت:

- طراحی منحصر به فرد
- کوچکتر و سبک تر از فبلت های پیشین

S Pen ویژگی های خاص -
- ثبت تصاویر و ویدیوهایی بی نظیر

- طول عمر بیشتر باتری 
- سرعت بالای شارژ باتری

- اسکنر ارتقاء یافته اثرانگشت
منفی:

- عدم وجود باتری قابل تعویض ، درگاه کارت حافظه و فرستنده مادون قرمز
- لغزنده بودن بدنه گوشی ، باقی ماندن اثر انگشت روی بدنه گوشی

 YouTube Livestream عدم ارتباط تعاملی با سرویس -
- صدای آزاردهنده بلندگوی داخلی

این گوشی از ارزیابی ها نمره 9.1 را از ده نمره کسب کرده است. 
این گوش��ی ضدآب است ، از نمایش��گری فوق العاده ، و از همه 
مهمتر از قیمتی معقول و مناسب برخوردار است. این پرچمدار 
نقاط ضعفی هم دارد که می توان از عمر کوتاه باتری و عملکرد نه 
چندان خوب گرافیکی آن نام برد. البته دوربین هم در شرایطی 
که در نور ضعیف محیط استفاده شود عملکرد بسیار خوبی از 

خود نشان نمی دهد.
اگر بخواهیم نکات مثبت و منفی این گوشی را فهرست کنیم 

، موارد زیر را باید در نظر بگیریم.
مثبت:

- طراحی با قابلیت شخصی سازی
- پوشش نانو ضد آب

- نمایشگر بزرگ ، روشن و با رزولوشن بالا
- نرم افزار اندرویدی با تجربه مشابه اندروید گوگلی

- درگاه کارت حافظه
- فلش دوربین سلفی

- کیفیت برتر تماس های صوتی
- زمان شارژ 78 دقیقه ای

- قیمت مناسب
منفی:

- اپلیکیشن دوربین از تنظیمات و 
حالات متعددی برخوردار نیست

- دوربین در نور کم عملکرد خوبی 
ندارد

- عملکرد گرافیکی ضعیف
- عمر کوتاه باتری

اگر دنبال گوشی می گردید که هم برای کار و هم برای بازی مناسب باشد معمولا 
انتخابتان به گوش�ی های پایین رده یا گوشی هایی با ظاهری نه چندان جذاب 
محدود خواهد شد. اما با وجود این محصول سامسونگ انتخاب های شما محدود 

نخواه�د بود.در واقع Active Galaxy S6 یکی از بهترین های س�ال 2015 بود. 
طراحی این گوش�ی خیلی متعارف نیس�ت ولی در عین حال از جذابیت خاص خود 
برخوردار است بخصوص که باید در نظر بگیریم بدنه گوشی ضد آب و ضد ضربه است. 
به این موارد دوربین بی نظیر و باتری هایی که از بیشترین طول عمر در میان باتری ها 
برخوردارند را نیز اضافه کنید تا متوجه بشوید امتیاز 9,2 از ده واقعا برازنده این گوشی 

است.حالا بد نیست نگاهی به فهرست نکات مثبت و منفی این گوشی بیندازیم.
مثبت:

- ضد آب و ضد ضربه
- طول عمر باتری 

- درگاه میکرو USB مقاوم در مقابل نفوذ مایعات
و - دوربین�ی ب�ا قابلیت ثب�ت تصاویر 

ویدیوهایی بی نظیر
- صدای هدفون بسیار عالی

- نمایشگر بی نظیر سوپر امولد
منفی:

- طراحی نه چندان جذاب
کارب�رد  فاق�د   Activity Zone  -

مشخص
- عدم امکان ارتقا حافظه داخلی

- کیفیت متوس�ط در تم�اس های 
صوتی

اپل گوشی آیفون sPlus 6 را با تغییرات مثبت متعددی روانه بازار کرد. از تاچ سه بعدی که تفاوت 
بین فشارهای دست را درک می کند تا امکان Live Photos و بدنه مستحکم آلومینیوم سری 
7000 و چیپ ست قدرتمند A9 همگی این گوشی را در گروه بهترین اسمارت فون های سال 
2015 قرار می دهند؛ اگرچه وزن این گوشی و حافظه داخلی 16 گیگابایتی و کمبود ویژگی های 

فبلتی در iOS 9 از نکات منفی این مدل گوشی است. و اما فهرست نکات مثبت و منفی:
مثبت:

- تاچ سه بعدی
- عمر طولانی باتری

- دوربینی فوق العاده
- طراحی زیبا

- عملکردی بی نظیر
- لرزه گیر ویدیو

- Touch ID فوق حساس
- کیفیت برتر بلندگو

منفی:
- وزن زیاد

- حافظه داخلی 16 گیگابایتی
- عدم پشتیبانی  iOS 9 از مولتی تسکینگ 

- صدای ضعیف بلندگو
- عدم پشتیبانی از شارژ وایرلس
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امسال سه گوشی، امتیازی مشابه برای کسب رتبه اول را کسب کرده اند.  آیفون S 6 اپل کمی به برادر بزرگتر خود یعنی S 6 پلاس برتری دارد. سامسونگ نیز 
ما را با Project Zero که حاصلش گلکسیS 6 بود غافلگیر کرد و با ورود گلکسیS edge 6 سامسونگ کار را تمام کرد. گرچه مدل edge از نظر عملکرد برتری 

خاصی به مدل دیگر ندارد ، طراحی زیبای آن با سایر گوشی های گلکسی S متفاوت است و همین آن را دلربا می کند.
حالا برسیم به فهرست نکات مثبت و منفی هر یک از این سه گوشی.

مثبت:
- بدنه ای مستحکم

- نمایش�گری فوق العاده با وضوح 
تصویر و رنگ بی نظیر

- تاچ سه بعدی
- عملکردی فوق العاده

- اکوسیستم اپلیکیشن منحصر به 
فرد در صنعت اسمارت فون ها

- دوربین با کیفیت برتر 
- بلندگوی�ی با وضوح ص�دای کم 

نظیر
- هندزفری بی نظیر
- عمر باتری طولانی

- پشتیبانی نرم افزاری عالی
منفی:

- رزولوشن نمایشگر می توانست بالاتر باشد

iPhone 6s

Galaxy S6 edge

Galaxy S6

- رنگ های نمایشگر کمی سرد هستند
- فضای حافظه پایه 16 گیگابایتی
- عدم پشتیبانی از شارژ وایرلس

- ضد آب نبودن

مثبت:
- اس��تفاده از م��واد اولیه عالی در 

ساخت گوشی
- رزولوشن و کیفیت رنگ عالی
- دوربین با کیفیت فوق العاده
- سنسور پیشرفته اثرانگشت

 
منفی:

- باقی ماندن اثر انگشت و لک بر 
روی بدنه گوشی

- طول عمر باتری 
- کیفیت متوس��ط تم��اس های 

صوتی

مثبت:
- طراحی زیبا و متفاوت
- مواد اولیه فوق العاده

- کیفیت بی نظیر دوربین
TouchWiz پشتیبانی از -

منفی:
- باقی ماندن اثر انگشت و لک روی بدنه گوشی

- ناکارآمدی برخی از ویژگی ها بر روی لبه های منحنی
- کیفیت متوسط تماس های صوتی

phonearena.com و techshot.ir :منابع
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تغییر اساسی در جدول رتبه بندی 

ثروتـمند ترین های جهان

آن سوی
مرزها

مهوین رفیع تبار

سوزان وجیسکی

ماریسا مایر

شریل سندبرگ

شر وانگ

جف بزوس مدیرعامل ش��رکت آمازون اکنون به س��ومین م��رد ثروتمند آمریکا 
تبدیل ش��ده و بیل گیتس نیز عن��وان ثروتمند ترین مرد جه��ان را در برخی از 

رتبه بندی ها از دست داده  است.
به گزارش س��یتنا به نقل از CNN، با بالا رفتن ارزش س��هام ش��رکت آمازون، 
جف بزوس مدیرعامل این شرکت به سومین میلیاردر ثروتمند آمریکایی تبدیل 
شده اس��ت. افزایش 10 درصدی ارزش س��هام این شرکت باعث شده که بزوس 
علاوه براینکه س��ومین مرد ثروتمند آمریکا باش��د،  ب��ه پنجمین ثروتمند بزرگ 

جهان نیز تبدیل شود.
آمازون برای دو دوره سه ماهه پی در پی با افزایش ارزش سهام مواجه شده  است 

و این افزایش باعث ش��ده تا ثروت کلی بزوس یک ش��به نزدیک پنج میلیارد دلار 
افزایش پیدا کند. بزوس اکنون ثروتی برابر 55 میلیارد دلار دارد.

س��هام شرکت مایکروس��افت نیز به واسطه فروش موفق خدمات ابری در سال های 
اخی��ر بهبودی قابل توجه یافته و اگرچه بی��ل گیتس که عنوان ثروتمند ترین مرد 
جهان را از آن خود ساخته، دیگر بزرگ ترین سهامدار این شرکت به شمار نمی رود 

اما هنوز بخش زیادی از این سهام ها در اختیار او قرار دارد.
ب��ا این همه، شناس��ایی ثروتمند ترین مرد جهان بس��تگی به ای��ن دارد که کدام 
رتبه بن��دی  را بخوانید. برای مثال در رتبه بندی فورب��س، آمانیکو اورتگا بنیانگذار 
ش��رکت زارا ثروتمند ترین مرد جهان به ش��مار می رود. س��هام ش��رکت مادر زارا،  
ایندیتکس در حال افزایش اس��ت و همی��ن باعث افزایش دو میلیارد دلاری ثروت 
اورتگا در طول یک روز شده  است و همزمان ارزش ثروت گیتس یک میلیارد دلار 
کاهش یافته  اس��ت. اما گیتس در رتبه بندی بلومبرگ همچنان ثروتمند ترین مرد 

جهان است.
جا به جا ش��دن رتبه بندی ثروتمندان جهان باعث ش��ده تا برادران کوک بنیانگذار 
صنایع کوک نیز تنزل رتبه پیدا کنند؛ به ش��کلی که جف بزوس اکنون در رتبه ای 

بالاتر از آنها قرار گرفته  است.

معرفی ۱۰ زن قدرتـمند آی تی در سال ۲۰۱۵
هر سال با نزدیک شدن به ماه های پایانی سال و آغاز سال میلادی جدید، برترین های هر حوزه معرفی می شوند تا از تلاش و 

کوشش های آنها تقدیر شود. امسال نیز همانند سال های گذشته، برترین زنان رشته آی تی اعلام شدند.

مدیرعام��ل کمپانی یوتیوب ک��ه یکی از بزرگترین کمپانی  های جهان محس��وب 
می ش��ود در س��ال 1999 به گوگل پیوست. در پس تمام تبلیغات شرکت گوگل از 
جمله Analytics ،Adsense و ... می توان ردپایی از ووجیسکی یافت. وی همان 
شخصی است که گاراژش را به سرگی برین و لری پیج اجاره داد تا بتوانند فعالیت 
های خود را انجام دهند. وی در حالی به عنوان س��ومین زن برتر حوزه آی تی در 
سال 2014 میلادی معرفی شد که عنوان دوازدهمین زن ثروتمند دنیا را نیز از آن 

خود کرده بود.

خالق »لین- این« )Lean-In(، مدیر اجرایی فیس بوک و یکی از ثروتمندترین زنان 
سیلیکن ولی است. سندبرگ، فارغ التحصیل دانشگاه هاروارد بوده و اولین زنی است 
که به هیئت مدیره فیسبوک پیوست. بسیاری از موفقیت های فیسبوک را می توان 
به درک روش��ن او از اقتصاد نسبت داد. این سندبرگ بود که به فیسبوک کمک کرد 
همگانی شود و جریان نقدینگی دیجیتال این کمپانی را نیز بسیار توسعه داد. سندبرگ 
از سال 2008 میلادی به عنوان مدیر بخش عملیات وارد شرکت فیس بوک شد.  وی 

در سال 2014 میلادی نیز به عنوان برترین زن حوزه آی تی نام گرفته بود.

مایر 40 ساله حدودا سه سال است که به عنوان مدیر عامل یاهو منصوب شده است. 
وی در حالی به عنوان یکی از پنج زن برتر سال 2014 میلادی معرفی شده بود که 
در رتبه بندی مجله فوربز نیز هجدهمین زن مشهور و ثروتمند دنیا لقب گرفته بود. 
وی یکی از جوانترین مدیران تکنولوژی اس��ت. ماریسا مایر در سال 2015 میلادی 

نیز به عنوان یکی از برترین های این حوزه معرفی شده است.

ش��ر وانگ، رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل HTC س��ابقه درخشانی در صنعت 
الکترونیک داشته است. 

ذکاوت و نگرش اس��تراتژیک او در زمینه تکنولوژی و کارآفرینی باعث ش��د تا وی 
نقش مهمی را در تاس��یس تعداد زیادی از ش��رکت های تجاری در زمینه فناوری 

اطلاعات داشته باشد.
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آن سوی
مرزها

ویرجینیا رومتیاورسولا برنز

رئیس و مدیرعامل ش��رکت زیراکس )Xerox(، نخستین مدیرعامل زن آمریکایی - 
آفریقایی   تباری است که به ریاست یکی از شرکت  های منتخب مجله سالانه فورچون 
)Fortune( منصوب شده که 500 شرکت بزرگ آمریکا را رده  بندی می  کند. زیراکس 
از شرکت  های پیشرو جهان در بخش مدیریت اسناد است که در زمینه تولید و فروش 
پرینترهای رنگی و سیاه  و سفید، سیستم  های چند منظوره، دستگاه  های فتوکپی، تولید 

دستگاه  های چاپ دیجیتال و سایر خدمات مربوط به این حوزه فعالیت دارد.

ویرجینیا که اغلب با اسم جینی رومتی خطاب می شود، اولین مدیرعامل زنی است 
که در ش��رکت IBM منصوب ش��د. رومتی توانست رتبه دوم موفق ترین زن حوزه 
آی تی در سال 2014 را به خود اختصاص دهد و این موضوع در حالی است که وی 
مقام دهمین زن ثروتمن��د دنیا را نیز از آن خود کرده بود. اختصاص دوباره برترین 
زن حوزه آی تی در سال 2015 میلادی نشان از تلاش ها و کوشش های ویرجینی 

برای ارتقاء رتبه آی.بی.ام دارد.

مگ وایتمن

وایتمن حدودا چهار س��ال اس��ت که به عنوان مدیر عامل شرکت HP منصوب و 
معرفی ش��ده است. وی در حالی به عنوان پنجمین زن برتر حوزه آی تی در سال 
2015 میلادی معرفی شده بود که پیش از آن نیز عنوان بیستمین زن ثروتمند دنیا 
را از آن خود کرده بود. وی در زمانی که مدیریت اچ پی را پذیرفت، سهام این شرکت 
سیر نزولی را طی می کرد اما این کمپانی با ورود وایتمن توانست دوران متفاوتی را 

تجربه کرده و شاخص سهام آن نیز روز به روز افزایش پیدا کند.

سفرا کاتز

س��فرا کاتز به مدت 16 س��ال در کنار موسس و مدیرعامل اوراکل )Oracle( لاری 
الیسون )Larry Ellison( به فعالیت پرداخته و در سال 2014 میلادی تبدیل به 
یکی از کمک موسسان این کمپانی شد. او قبل از مدیر عامل شدنش در منصب های 

ریاست و مدیر مالی اوراکل نیز فعالیت کرده بود.

سندی کارتر

مدیر اجرایی و یکی از مهره های کلیدی کمپانی IBM است که نقش مهمی را در 
فعالیت های این کمپانی ایفا می کند.

آنجلا آهرنس

بع��د از مدیر عامل ش��دن تیم ک��وک در کمپانی اپل، او اولین زن��ی بود که به تیم 
رهبری این کمپانی پیوس��ت. او در طول دوران کاری خود در کمپانی های مشهور 
 Donna Karan( دانا کران اینترنش��نال ،)Burberry( و بزرگ��ی مانند برب��ری
 Henri( و هن��ری بن��دل )Liz Claiborne( لی��ز کلیب��ورن ،)Internationa

Bendel( فعالیت داشته است.

 )Cher Wang( ون��گ  چ��ر 
کارآفری��ن تایوانی، موس��س و 
 )HTC( اچ تی س��ی  رئی��س 
یکی از ش��ش ش��رکت سازنده 
گوشی های هوشمند در آمریکا 
و همچنین بنیانگذار وی آی ای )VIA( شرکت تولیدکننده چیپ ست های مادربورد، 

سی پی یو و حافظه است. 
ونگ به عنوان یکی از موفق ترین زنان در زمینه تکنولوژی در جهان شناخته می شود. 
پدر چر ونگ یکی از ثروتمندترین مردان تایوان بعد از تأس��یس فورموسا پلستیکس 
)Formosa Plastics( در س��ال 1954 ش��د. ای��ن کمپانی یک��ی از بزرگ ترین 

با بانوی جاه طلب دنیای فناوری آشنا شوید
تولیدکننده های پتروشیمی در آسیاست. از آنجا که چر ونگ خانواده ای ثروتمند داشت، 
در مدرسه ای خصوصی در آمریکا درس خواند. بعد از دبیرستان وارد دانشگاه کالیفرنیا 

)University of California( شد.
چرونگ در ابتدا قصد داش��ت در رشته موسیقی تحصیلاتش را ادامه دهد و پیانیست 
ش��ود، اما بعد از حضور سه هفته ای در کلاس ها، رش��ته اش را تغییر داد و در اقتصاد 
فارغ التحصیل ش��د. در س��ال 1982 و پس از فارغ التحصیلی در فرس��ت اینترنشنال 
کامپیوتر )First International Computer( مش��غول به کار شد. این شرکت 
طراح و سازنده قطعات الکترونیکی و کامپیوتری برای دیگر تولیدکنندگان تجهیزات 
الکترونیکی در سراسر جهان است. ونگ در سال 1987 شرکت VIA و پس از آن در 

سال HTC 1997 را راه اندازی کرد.
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آن سوی
مرزها

حفظ کردن اش��تیاق برای ادامه کس��ب وکار حتی با 
وج��ود چالش ه��ای فراوانی که بر س��ر راه تان وجود 
دارد، بی��ن س��خنرانان ب��زرگ ب��ه عن��وان یکی از 
ویژگی های معمول شناخته می شود. چرونگ، رئیس 
کمپان��ی HTC و میکروچیپ های VIA، می گوید 
که چگون��ه بر این ویژگی پایدار مانده حتی با وجود 
مش��کلاتی که با آنه��ا مواجه بوده اس��ت. چر ونگ 
تراش��ه های کامپیوتری را در اتاق نش��یمن خانه اش 
طراح��ی و این تراش��ه های نازک و ش��کننده را در 
اطرافش آویزان می کرد تا اینکه س��رانجام به دنبال 

رویای��ش رفت؛ یعنی س��اختن وس��یله ای که هم به 
عنوان تلفن، هم کامپیوتر و هم ماشین حساب عمل 
 کند. HTC توانست وارد فهرست برترین گوشی های 
هوشمند همراه شود و به این ترتیب نام چر ونگ به 
عن��وان میلی��اردری که یک��ی از قدرتمندترین زنان 
جهان است، وارد فهرست فوربس شد. همچنین چر 
ون��گ با HTC اولین نفری بود که از کش��ور تایوان 
توانست یک برند بین المللی را گسترش دهد و نوکیا 
را شکست داده و به سومین سازنده تلفن های همراه 

در جهان تبدیل شود.

»باید فرد متواضعی باش��ید تا تشخیص دهید که ما 
همه چیز را نمی دانیم، حت��ی با اتکا به افتخاراتمان 
باید به دنبال یادگیری و مشاهده باشیم. اگر اینگونه 
نباش��د، باید بدانید که کس��ب وکارهایی وجود دارند 
ک��ه جای م��ان را بگیرن��د.« هیچ کس هم��ه چیز را 
نمی داند و کس��ی هم انتظ��ار چنین چیزی را ندارد. 
این ایده به خصوص در بین کس��انی وجود دارد که 
نس��ل جدیدی از کارآفرینان را تشکیل می دهند که 
کار حرفه ای امروز نیازمند دانس��تن همه چیز است، 

اما دانش واقعی آگاهی از این مس��ئله است که شما 
نمی توانی��د همه چیز را بدانید. ما همیش��ه در حال 
بهتر شدن هستیم و دومین مسئله ای که فکر کردن 
به آن را باید متوقف کنیم این است که بیشتر از هر 
چیزی نیاز به تحصیلات داری��م. چر ونگ می گوید: 
»اگر تلاش نکنید، کس دیگری این تلاش را خواهد 
کرد. تجارت جهان دائماً در حال تغییر اس��ت و اگر 
می خواهی��د که در صف اول باقی بمانید، باید تلاش 

کنید.«

اشتیـاق کلید اصلی است

هیچ کس همه چیز را نمی داند

ثروتمند اسپانیایی از بیل گیتس پیشی گرفت
مجله »فورپس« لیستی از اسامی ثروتمندترین اشخاص جهان 
منتش��ر کرد که تاجر اس��پانیانی در آن رتب��ه اول را از آن خود 

کرده است.
به گزارش س��یتنا به نقل از شبکه العالم، امانسیو اروتیگا، مالک 
مجموعه ش��رکت های »اندیتکس«، توانست سرمایه خود را در 
س��ال های 2009 تا 2014 به می��زان 45 میلیارد دلار افزایش 

دهد.
وی این مجموعه را در س��ال 1985 تاسیس کرد و اکنون دارای 
بیش از 6 هزار ش��عبه در 88 کش��ور اس��ت و برندهای معروفی 
  ZARA ، Oysho ، Massimodutti از م��د و لباس مانن��د

Bershka و PULL & BEAR را ارایه می کند.
اورتیگا فقط در یک روز 4 و نیم میلیارد دلار س��ود کس��ب کرد 
و ثروتش به 80.3 میلیارد دلار رس��ید. بدین ترتیب بیل گیتس 
موسس شرکت مایکروسافت با داشتن 78.1 میلیارد دلار سرمایه 

در رتبه دوم قرار گرفت.

ارزش زیادی برای فرهنگ 

کسب وکارتان قائل باشید
وقتی از چر ونگ کارآفرین موفق تایوانی بپرسید که چه 
چیزی یک کمپانی تکنولوژی را به موفقیت می رساند، او 
پاسخ می دهد همه چیز به یک نکته منتهی می شود؛ آن 
هم فرهنگ یک کسب وکار است: »در همه کسب وکارها 
معمولاً یک فاکتور X )چه چیزی یک کمپانی را موفق 
می س��ازد( وجود دارد که تعریف کردن آن کار مشکلی 
اس��ت. برای HTC، من فکر می کنم عامل موفقیت ما 

فرهنگ مان است.
 ما بهترین  فرهنگ ها را از ریش��ه شرقی مان برگزیدیم 
و آن را ب��ا فرهنگ ه��ای مدیریت��ی و اداره ه��ا در غرب 
درآمیختی���م. همین مسئله، فرهنگی خلاقانه و با انرژی 

ایجاد کرد.«










